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بحران آموزش و پرورش- بخش چهارم 

سه ضلع تربیت
برای »قاف«

کبر و عمو ا

گـــر حکمرانـــی به دنبال  ســـریان هویت بخش در نونهـــالان و کودکان و  ا
نوجوانان و جوانان خود اســـت، باید از مدرســـه شـــروع کند و این اصلی 
اولیه در حکمرانی خردمندانه اســـت. مدرســـه مکانی است که تربیت 
هویتی در آن شـــکل می گیرد تا دانش آموزان هویت فردی خود را شـــکل 
دهند و ابعاد هویت ملی و دینی خود را درست بشناسند و با آن انس 
ی  بگیرند، تا جایی که عقل و قلب آنان را تسخیر کند و توان پیاده ساز
آن را پیدا کنند. به ویژه اینکه جنگ هویتی عجیبی علیه نســـل حاضر 
در جریان است تا از عناصر هویتی تهی شوند و آلت دست دشمن واقع 
شـــوند. بنابراین کار ما از ســـنخ تربیتی و پرورشی است نه سازندگی. به 
این دلیل نباید از روش هایی که مبتنی بر فشار از بالاست استفاده کرد، 
بلکه باید به آنان کمک کرد تا ورودی کارساز در ساحت هویتی خود پیدا 
کنند. به زبان دیگر معلم در نقش مربی و مشاور و راهنما ظاهر می شود 
و صدالبته خودش باید با همین هویت تربیت شده باشد و به آن علم و 
دانش عقلی و باور قلبی داشته باشد وگرنه نتیجه عکس خواهد داشت. 
« و »عزت آفرین« سه  به این دلیل مدرسه »هویت بخش« و »توانمندساز
معیار و میزان شناخت مدرسه تراز است و برای برآورده شدن آن، باید 

نظام آموزش وپرورش را مثلث سه ضلعی و هماهنگ در نظر گرفت.
ضلع نخست، دانش آموزان یعنی جامعه هدف آموزش و پرورش هستند 
که حداقل 12 ســـال در این نظام به تحصیل مشـــغولند.  مســـاله اصلی 
نیز تربیت هویتی آنها است. با تربیت، هویت و عزت و توانایی شکوفا 
می شـــود و آموزش معنی دار می شـــود. این نکته نباید فراموش شـــود که 
تربیـــت اســـت که آمـــوزش را درونی می کند. آموزش وپـــرورش باید در هر 
دو جمع تربیت و تعلیم فعال و تأثیرگذار باشد و در هر دو نیز مشکل 
دارد، اما مساله تربیت از اهمیت بیشتری برخوردار است. به این منظور 
گر معلم  معلم باید در نقش مربی و راهنمای دانش آموزان ظاهر شود. ا
بخواهد آقابالاسر باشد و چون ارباب و خانی درمقابل رعیت ظاهر شود، 
پیوندی میان معلم و دانش آموزان برقرار نخواهد شد بلکه ارتباط یکسویه 
شکل می گیرد و دانش آموزان با معلمان ارتباط برقرار نمی کنند و نوعی 
گسستگی و شکاف رخ می دهد. پس معلم مطلوب، مربی است. نکته 
مهم آن است که معلمان تنها با مجموعه دانش آموزان مواجه نیستند، 
بلکه تک تک آنان موضوعیت دارند اما نباید از مجموع هم غافل بود. 
به تعبیر دیگر حضور محبانه جمعی دانش آموزان در کلاس و مدرسه، 
نخســـتین گام برای حضور کارســـاز در اجتماع و جامعه و بروز هویت 
جمعی و ملی آنان است. حتی ضرورت دارد مراسم مذهبی و عبادی 
پا شود تا  و مناسبات انقلابی و ملی نیز با لحاظ جهات هویتی آنان بر
دین و عبادت و انقلاب و عرق ملی، درونی آنها شود و تک تک آنان را 
درگیر کند و از این راه مجموع و جمع شکل می گیرد و حضور و مشارکت 
همگانی معنی پیدا می کند. نکته مهم دیگر آن است که دانش آموزان 
ی  می بایست برای حضور جمعی به هدف مشارکت عمومی و همکار
در حوزه سیاست و قلمرو اجتماع آموزش ببینند و تربیت شوند و این 
از ســـال های نخســـتین دبســـتان شروع می شـــود. در این جهت خیلی 

باید مراقب بود که فرهنگ و اخلاق شاهنشاهی و ارباب - رعیتی )که 
متأســـفانه در هویت و فرهنگ ایرانی قوی اســـت و هنوز هم آنچنان که 
بایســـته اســـت، تضعیف نشده اســـت( در اجتماع کودکان ظهور پیدا 
نکند و باید از کودکی این فرهنگ و اخلاق مذموم زدوده شود و راه آن 
ی جدا فرآیند تربیت  تربیت اسلامی است که بحثش گسترده است. آر
ی هویت  سخت است، به ویژه تربیت اسلامی و انقلابی برای پیاده ساز
ایرانـــی کـــه نیاز به اندیشـــه و انگیزه بالایی دارد. پس گام نخســـت برای 
گذر از بحران آموزش وپرورش به رسمیت شناختن کودکان و نوجوانان 
و جوانان در نظام پرورشـــی و آموزشـــی است. اما چقدر آموزش وپرورش 
به این ضلع اهمیت می دهد؟ بلکه چقدر سیاســـتمداران به آن توجه 

یم؟ دارند؟ و چقدر ما در زندگی خود به این امر توجه دار
ضلـــع دوم توجـــه بـــه اهمیـــت معلـــم در فراینـــد تعلیم و تربیت اســـت. 
گر بگوییم  معلمان مدارس باید از ویژگی های خاصی برخوردار باشند. ا
مهم ترین و سخت ترین مشاغل، شغل معلمی است زیرا »معلمی شغل 
انبیا است«، یعنی شغل تربیت انسان است، سخنی به گزافه نگفتیم. 
معلم نخســـتین کســـی اســـت که کودک و نوجوان را که از حریم خانواده 
بـــه ســـاحت اجتمـــاع و قلمرو جامعه وارد  شـــده، به ســـوی مســـئولیت 
آینده او رهبری می کند، بنابراین مســـئولیت بی بدیلی در تربیت دارد و 
گر نتوانســـت،  باید توانایی این مســـئولیت مهم را در خود ایجاد کند و ا
نمی تواند مسئولیت بپذیرد. زیرا نتیجه آن بی هویتی فرزندان این مرز و 
بوم است. این نکته مهمی است، زیرا لازم است کودک و نوجوان برای 
حضور کارســـاز در حیطه اجتماع و قلمرو سیاســـت تربیت شـــود و امر 
عمومی و امر سیاســـی را - در عمل جمعی - بشناســـد و معلم در این 
جهت نقش مهمی دارد، به ویژه معلمان دوره دبستان که نقشی اساسی 
و پایه  دارند. از سوی دیگر معلم - علی القاعده - باید نماینده شایسته 
گر نباشد، بحران آموزش و پرورش کلید  اندیشه انقلاب اسلامی باشد و ا
یاد شـــود، بحران بیشـــتر نمود  گر تعداد معلمان بی انگیزه ز می خورد و ا
گر معلم ناراضی  گر غالب شود، باید منتظر فاجعه بود. ا پیدا می کند و ا
یه داشـــته باشـــد یا شناختی از آن  یا ناامید باشـــد یا با مبانی انقلاب زاو
نداشـــته باشـــد یا از بد حادثه معلم شـــده باشـــد و به شغل شریف خود 
عشق نورزد، هر روز در گوش کودکان و نوجوانان انگاره هایی را القا می کند 
که کندن آنها  از ذهن و دل ایشـــان ممکن نخواهد بود و حداقل خیلی 
سخت خواهد بود. درحقیقت معلم حلقه میانه بین ارزش های اصیل 
انقلابی )هویت من ایرانی( و نســـلی اســـت که باید تربیت شـــوند تا این 
ارزش ها را حفظ و گسترش دهند و جهانی نو بر پایه آن بسازند. او باید 
الگوهایـــی کـــه کودک و نوجـــوان با تطبیق خود با آنها امکان  یابد جهان 
خود را بســـازد، به بهترین وجه و با روشـــی هنرمندانه در ذهن و دل آنها 
جایگزین کند. اما این جهان چیســـت؟ جهانی اســـت که هماهنگ با 
عالم جدید برآمده از انقلاب اسلامی و بروز هویت ایرانی در دوره جدید 
، صرفا یک  است. بنابراین نقش او بسیار مهم و دشوار است، زیرا شغل او
شغل نیست بلکه وظیفه ای انقلابی، بلکه سیاسی ـ انقلابی و مصداق 
حرکـــت مومنانـــه در جهـــت اهداف انقلاب اســـلامی اســـت. از ســـوی 
دیگر معلم می تواند نقش تخریبی و انحرافی داشـــته باشـــد، به گونه ای 
که دانش آموز را بی تفاوت بار بیاورد یا ذهن و دل او را به ایســـتادگی در 

مقابل حرکت انقلاب و حتی مقابله تا ویرانی آن بکشاند.   متأسفانه در 
سال های اخیر بالاخص در دوره کرونا و غیرحضوری شدن مدارس نقش 
ی معلم و  تربیتی و آموزشی معلم کم شد و نشان داد که ارتباط حضور
دانش آموز -  حتی در حد نیم بند آن - چقدر اهمیت دارد. کلاس های 
گوارترین نوع آموزش اســـت. معلم در  ی در ســـطح مدارس نا غیرحضور
مدرســـه رکن پایه ای اســـت. به این دلیل تربیت معلم و تداوم دوره های 
ی اســـت. اما این یک جهت کار اوست. مساله  آموزشـــی برای او ضرور
ی اســـت. او نباید  ی نیز ضرور ک برای و معیشـــت و زندگی طیب و پا
گرفتار معیشـــت و گذران زندگی باشـــد. در کنار اینها باید بدانیم معلم 
فقط متخصص آموزش عمومی یا تخصصی در رشـــته خاص نیســـت، 
بلکه بیش و پیش از آن مربی است و وظیفه پرورش و رشد دانش آموزان 
یس و تعلیم  را دارد. پـــس همان گونـــه که ضرورت دارد معلمان توان تدر
درس تخصصی خود را داشـــته باشـــند، همچنین باید توانایی تسلط بر 
کلاس خود و دانش آموزان را داشته باشند، بلکه در موضوع درس خود 
بـــه روز باشـــند. در کنـــار آن بایـــد در جهات تربیتی هم توانا باشـــند و هر 
کلاس در نوع خود، ســـاعت تربیت باشـــد. بنابراین منظور ما از تربیت، 
لباس تربیتی و عنوان آن نیســـت، بلکه روح تربیت اســـت که پیامبران 
الهی بر آن بودند و به این دلیل »معلمی شغل انبیا است.« این جهت لازم 
می دارد که معلم از نوعی تسلط و سلطه نسبت به دانش آموزان برخوردار 
باشد اما این تسلط هرگز با زور و تحمیل نیست، بلکه دانش آموز او را 
با دل خود می پذیرد و این در صورتی اســـت که معلم به آنچه می گوید 
ایمان داشـــته باشـــد و سخن از دل برآید تا بر دل دانش آموزان بنشیند و 

توان اداره کلاس را هم داشته باشد.
ضلع سوم، محیط مدرسه است، یعنی فضایی که بچه ها در آن آموزش 
ک آن را  می بیننـــد و تربیـــت می شـــوند و رشـــد می کننـــد و معلمان خـــا
گرچه شکل و شمایل  می خورند. مدرسه صرف یک ساختمان نیست. ا
ی است که دانش  ساختمان هم مهم است اما مدرسه یک واحد اعتبار
و معلمان و کادر مدرســـه را به هدف معین تربیتی و تعلیمی خود دور 
هم گرد می آورد. مدرسه نخستین محیطی است که کودکان را از حریم 
ی اجتماع و سیاست وارد می کند. بنابراین مدرسه تنها  خانه به قلمرو
محل آموختن یک ســـری دروس نیســـت، بلکه در وهله نخست تربیت 
سیاسی، اجتماعی و دینی است و در مرحله دوم، ساختن جهانی برای 
نوآموزان است که با جهان انقلاب اسلامی تطابق داشته باشد و هویت 
یســـت جهان او  ایرانی - اســـلامی - انقلابی را در آنها نهادینه کند که ز
شود. به این دلیل مدرسه مختص گروهی خاص در سنین خاص است 
ی تفاوت دارد.  و ماهیت آن با دانشگاه یا مدرسه عالی یا مدارس حوزو
ســـابقه مدرســـه در ایران به قرن ها پیش بازمی گردد و ایرانیان در آن هم 
موفق بودند اما مدارس مدرن، بنیان مدرسه را در ایران نابود کرد و باید 
فکری برای آن کرد. در گذشته مدارس نه تنها کنار مساجد بودند، بلکه 
مدارس و مساجد باهم ادغام شده بودند و دانش آموزان تنها یک سری 
ی یعنی توانمندی  دروس را آموزش نمی دیدند، بلکه محل مهارت آموز
و پـــرورش روح و روان کـــودکان هـــم بود. به این دلیل مدرســـه با مســـجد 
هماهنـــگ بـــود. به ایـــن معنی که علم و عبادت، تحصیل و تهذیب در 
کنار هم بودند. اما تنها این نبود. ارتباط مدرســـه با محله و عمل و کار 

مردم نیز بود. به این دلیل تحصیل و تهذیب و تمرین، آمیختگی ســـه 
ی، عزتمندی و هویت بخشی را ایجاب می کردند. اما  رکن توانمندساز
در دوره مـــدرن بـــه اقتضائات آن، مدارس هویتی مســـتقل از محلات و 
مســـاجد و عمل و کار مردم پیدا کردند. اولین مشـــکل این مدارس آن 
بود که در آنها شـــیوه زندگی تعلیم داده نمی شـــود، بلکه نوعی بیگانگی 
از شیوه زندگی ایرانی و اسلامی تعلیم داده می شود. مدرسه باید تمرین 
حضور دانش آموزان در جهانی باشند که آنان را رشد می دهد و شکوفا 
می کند اما مدارس مدرن فاقد این توان هستند. مشکل مدارس دولتی 
یم از  یک طرف ماجراست و مدارس غیرانتفاعی، طرف دیگر آن. بگذر
برخی مدارس غیرانتفاعی که به بنگاه اقتصادی تبدیل شدند و تربیت 

و آموزش در آنها فرع اقتصاد شد. 
به دلیل اســـت که دانش آموخته مدارس ما هیچ روش زندگی را آموزش 
گاه نیســـت تـــا جایی که  نمی بینـــد و نســـبت بـــه هویـــت خـــودش هم آ
شـــناختی حتـــی اجمالی از دانشـــمندان و بـــزرگان ایرانی حتی معاصر 
ندارد اما به خوبی فلان فوتبالیست یا هنرپیشه را می شناسد. این مساله 
ک تر تجربه تلخی  است که در سال های اخیر  کی است اما دردنا دردنا
پیدا کرده ایم و آن نوعی بی فکری عمیق در نســـلی از جوانان اســـت که 
موجب ســـردرگمی و بی مبالاتی و بی ملاحظگی خودپسندانه شده که 
جمع آن زندگی در پندار و توهم است و نتیجه آن پوچی و دغدغه های 
یشه آن در نظام تربیتی ما در مدارس است.  پیش پاافتاده کم بها است و ر
ی منفعلانه دارد کـــه ایجاد بحران در  ایـــن امـــر حکایت از نیســـت انگار
جوانان کرده که بیش از آنکه بحران فعال باشـــد، بحران منفعل اســـت. 
تفاوت این دو آن اســـت که اولی به ســـادگی شـــناخته می شود، زیرا بروز 
و ظهـــور بیرونـــی دارد و دومی ســـخت تر به شـــناخت سیاســـتگذاران و 
برنامه ریزها درمی آید. اما بیان شد که کار آموزش وپرورش ساختن نیست. 
آنان با شیء مواجه نیستند تا آن را آن گونه که دوست دارند بسازند، بلکه 
با انسان هایی مواجهند که هریک وجود و شخصیت و هویت خاص 
خود و من مخصوص و منحصر به خود را دارد و در عین حال در منی 
بزرگ تر یعنی من ایرانی ادغام شده و باید در محیطی آزاد رشد کند. این 
ی از مدارس غیرانتفاعی  محیط نباید گلخانه ای باشد چنانچه بسیار
چنین هستند و نباید محیط کارخانه ای باشد )مدرسه دوره راهنمایی 
ما چنین بود، الان را خبر ندارم( بلکه باید کوچک شـــده محیط عینی 
و ایده آل باشد و بچه ها در محیطی آزاد و سرشار از زندگی رشد یابند. 
ایـــن امـــر تا چه حد در مدارس ما تحقق دارد؟ مدارس دولتی که باعث 
، باید  گر نبود برخی معلمان و مدیران دلسوز و مبتکر ناامیدی است و ا
عطایش را به لقایش می بخشـــیدیم. امیدی به مدارس غیرانتفاعی هم 
نیســـت، اســـتثنا اســـت اما قاعده چیز دیگری است. ما نیازمند تحول 
کله مدارس خود هســـتیم و این تحول از بطن  بنیادین و انقلابی در شـــا
آموزش وپرورش مدرن برنمی خیزد بلکه باید به سنت و حکمت موفق 
یســـت خود روزآمد کنیم و  خـــود رجـــوع کنیم و آن را در دنیای جدید و ز
گر مـــدارس تحول نیابند، تحول نظـــام آموزش وپرورش  امتـــداد دهیم. ا
یادی داشت و دانش آموزان  ممکن نیست و از معلم هم نمی توان توقع ز

هم در این فرایند معیوب، رشد نخواهند کرد. بحران اینجاست.
ادامه دارد

کبر نبوی را دیرزمانی است که می شناسم. از روزگار جوانی  ا
و دفتـــر ســـیدعلی میرفتـــاح و ســـفره ای که پهن کـــرده بود و 
گهانی در باز می شـــد و کســـی ســـر بر مـــی آورد! از  هـــر روز نا
ی نیا و بهروز افخمی  ک و حســـین معزز یوســـفعلی میرشکا
و احمد مرادپور و رضا برجی و داریوش ارجمند و مســـعود 
فراســـتی و عبدالرضا و عبدالجواد موسوی و شهرام شکیبا 
کبر نبوی و خسرو سمیعی و ابوالفضل زرویی و جهانگیر  تا ا
، روح شان در عالم بالا به خوشی!  خسروشاهی که این سه آخر
ی در پیش  ینی را در این سفره دار میرفتاح طریق سلفش آو
ینی گشـــوده بود به  گرفتـــه بود... به شـــیوه ســـوره، کـــه دفتر آو
ی همه و ســـتون مجله اش راســـت و چپ و روشـــنفکر و  رو
مذهبـــی نمی شـــناخت و هرکـــه دلـــش برای اســـلام و ایران 
می تپید، به خوان او جایی داشـــت! او هم از دوران انتشـــار 
مهر بر این طریق، طی می کرد... به ســـلامت باشـــد هر کجا 
که هســـت. چه شـــب ها در آن دفتر به صبح رساندیم و چه 

خاطره ها که ساختیم.
الغرض!

کبر نبوی را از همان ســـال ها.  « می خواندمش ا کبـــر »عمـــو ا
دوســـت می داشـــتمش. خوش محضر بود و شیرین ســـخن 
می گفت. شـــعر می ســـرود و کتابخـــوان و فیلم بین حرفه ای 
بـــود. حکمـــا تـــا امروز هـــم این گونه اســـت. فعل هـــا از آن رو 
ماضی اســـت که چندین ســـال اســـت ندیدمـــش و دلم به 
دیدارش مایل اســـت به غایت. گرچه در مواقعی هم، همه 
آنچـــه می گفـــت، نمی پســـندیدم و نمی پســـندم و البتـــه که 
ایـــن طبیعـــت تنفس در ســـاحت فرهنگ اســـت! اما آنچه 
از او برایـــم خواســـتنی بود و هســـت، اعتـــدال در مواجهه با 
آدم هـــا اســـت.تیز و بران نقد می کند، امـــا جانب اعتدال را 
ه.« صبغه  ریقُ الوُســـطی هِي الجادَّ فرو نمی گذارد که »و الطَّ
و سابقه اش در عرصه فرهنگ از او آدمی پخته و جاافتاده 
ســـاخته کـــه آســـوده بر کنار چو  پرگار مـــی رود اما چوگان چو  

نقطه عاقبتش در میان گرفت!
حالا پس از مدت ها با »قاف« بازگشته! در روزگار بی مایگی، 
غنیمتی است حضورش. به بهانه این چند سطر خواستم 
یـــک گویـــم بـــه عزیزانـــم در روزنامـــه  یـــادی کنـــم از او و تبر
کش افراط هـــا و تفریط ها طریق  »فرهیختـــگان« که در کشـــا
یم.  اعتدال را برگزیده اند. ما گریز و گزیری جز گفت وگو ندار
هرم جدال های بی پایان با چهره به چهره شدن و تحمل و نقد 
. و بازگردیم به شیوه  خاموش می شود. بازگردیم به گفت وگو
آن امام معصومی که با مخالفانش به مجلس می نشست و 
ســـخن می گفت و از دشمن، دوست می ساخت. تا جایی 
تَهُ...
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جریان های سیاسی هنوز نتوانسته اند گفتمان انتخاباتی را حول کارآمدی مفصل بندی کنند

فعلا خبری از رقابت ایده محور نیست
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میزان مشـــارکت مردم در انتخابات یکی از مهم ترین فاکتور ها برای ارزیابی 
پشتوانه اجتماعی هر ساختار سیاسی محسوب می شود. بالابودن مشارکت 
باعث می شود کسانی که به طمع نابودی یک کشور و ساختار سیاسی حاکم 
بر آن طرح ریزی کرده اند از موضع خصمانه خود عقب نشینی کرده و در مواجهه 
با قدرت مردمی احتیاط بورزند. رهبر انقلاب در دیدار اخیر خود با مردم قم 
تاثیر حضور مردم در شکست سیاست های دشمن را اینگونه متذکر شدند: 
»اگر جنگ تحمیل می کنند، دشمن در جنگ شکست می خورد، اگر حمله   
کودتایی می کنند، شکســـت می خورد؛ اگر حمله   امنیتی می کنند، شکست 
می خورد؛ علت این است که مردم در صحنه حاضرند. آنجایی که توانستند 
مانع از حضور مردم در صحنه بشوند، دشمن پیروز شده.« اهمیت حضور مردم 
در صحنه متعاقبا بستر سازی برای افزایش مشارکت مردمی در انتخابات به 
عنوان یکی از جلوه های حضور مردم را به امری الزامی تبدیل می کنند که تحقق 
آن در گرو اتخاذ مجموعه ای از اقدامات ایجابی و تبلیغاتی است. پیش از این 
در گزارشی با عنوان فرمول  هشت گانه غنی سازی انتخابات برخی از مهم ترین 
اقدامات سلبی و ایجابی که در مدت کوتاه باقی مانده تا موعد اخذ رای باید 
اتخاذ شود مورد اشاره قرار گرفت؛ اقداماتی که قدرت ایجاد امید و انگیزه بخشی 
برای افزایش مشارکت را داشته باشد. فارغ از اقدامات سلبی و ایجابی تبلیغات 
همواره عنصر موثر برای ایجاد برانگیختگی در مردم است. در ادامه به وضعیت 
سیاسی احزاب و رسانه ملی به عنوان مهم ترین ارکان به کارگیری ابزار تبلیغات 

در آستانه دو ماه تا انتخابات مجلس پرداخته شده است. 

   تخریب ناتوانی سیاسی اصلاح طلبان بر سر مشارکت
یکی از مهم ترین دلایلی که برخی اصلاح طلبان برای عدم حضور فعالانه در انتخابات 
مطرح می کنند این است که کاندیداهایشان رد صلاحیت شده و گزینه مطلوبی ندارند. 
این ادعا درحالی مطرح می شـــود که در ســـال 92 علی رغم حضور چهره ای همچون 
محمدرضا عارف که رئیس بنیاد باران بوده و از نزدیکان به خاتمی محسوب می شود، 
جریان اصلاح طلب از حسن روحانی حمایت کرد تا نشان دهد کنش سیاسی خود 
را بر مبنای کسب رای تعریف کرده و نه حمایت از چهر ه های مطلوب. با شکست 
سیاســـت های اجرایـــی روحانـــی و کاهـــش محبوبیت او در جامعـــه اما چهره های 
اصلاح طلب مسیر مرزبندی با روحانی را در پیش گرفته و با اصولگرا خواندن او سعی 
در سلب مسئولیت از خود داشتند. پس از سال 92 اصلاح طلبان با محتمل دانستن 
پیروزی خود به صورت گسترده در انتخابات شرکت کرده و نقش موثری در مجلس 
دهم داشتند. اما کاهش بدنه اجتماعی بار دیگر آنها را به قهر با صندوق در سال 98 
کشاند. حال اما پس از چهار سال اصلاح طلبان باوجود اینکه ژست مخالف خود 
را حفظ کرده اند بار دیگر به صندوق رای اقبال نشان داده و در آن ثبت نام کرده اند. 
عدم داشتن ایده ایجابی و نداشتن برآورد صددرصدی از پیروزی در انتخابات اما 
باعث شده این جناح نیز دست به عصا حرکت کرده و کنش انتخاباتی فعالانه ای 
نداشته باشد. درصورتی که نظرسنجی های روزهای پایانی شکست اصلاح طلبان 
را پیش بینی کند باید بار دیگر منتظر بهانه جویی هایی باشیم که به قیمت کاهش 
میزان مشارکت برای اصلاح طلبان وجهه ای مظلومانه می سازد. مهم ترین دلیل اتخاذ 
این رویکرد مذبذبانه این است که این جناح سیاسی ایده جدیدی برای تحول در 
ساختار حکمرانی ندارد. تکرار کلیدواژه های مصرف شده در حوزه سیاست خارجی 
نیز گواه دیگری برای اثبات این است که اصلاح طلبان از ارائه ایده های جدید برای 

تحول در ساختار حکمرانی تهی مانده اند. 

   گروه های ضدمشارکت اصولگرا
تـــلاش جبهـــه معاندان برای کاهش پشـــتوانه مردمی حاکمیت و تاثیر حضور مردم 
به عنوان عاملی بازدارنده در مقابل اقدام تهاجمی علیه کشـــور تلاش برای افزایش 
مشارکت را به امری بدیهی تبدیل کرده است. علی رغم نیاز به وجود شکل گیری یک 
عزم همگانی اما برخی گروه های سیاسی که  قدرت رای آوری شان از بدنه ایدئولوژیک 
حامی فراتر نرفته و  تنها در صورت پایین بودن میزان مشارکت قدرت رای آوری دارند 

به سمت تئوریزه کردن کاهش مشارکت حرکت کرده اند. مصادیقی از این حرکت  
را می توان در اظهار نظرهای جســـته و گریخته نمایندگان این گروه ها مشـــاهده کرد. 
اواســـط آبان ماه بود که توییت قاســـم روانبخش در فضای رســـانه ای سر و صدا کرد. 
عضو شورای مرکزی جبهه پایداری در مطلبی خواهان رد صلاحیت نامزدهایی شده 
بود که از نظر وی در تراز انقلاب اسلامی محسوب نمی شوند. روانبخش حدود این 
تراز را اینگونه تشریح کرد: »انتظار این است، کسانی که با سوء استفاده از جایگاه خود 
مانع تصویب طرح های مهم شفافیت و صیانت از کاربران فضای مجازی و عفاف 
و حجاب شده اند رد صلاحیت شوند.« فارغ از اینکه هریک از طرح های مذکور به 
لحاظ کارشناسی تا چه میزانی عملیاتی بوده و واکنش افکار عمومی نسبت به آن 
چیست این نقد به اظهارات روانبخش وارد است که اگر بنا باشد هرکه مخالف نظر 
او باشد ردصلاحیت شود پس دیگر رای گیری در صحن مجلس چه اهمیتی دارد؛ 
چرا که هرگونه نظر مخالفی قرار است با برچسب مخالفت با انقلاب اسلامی طرد شود. 
پس از چند ماه صادق محصولی، دبیرکل جبهه پایداری نیز اظهاراتی را مطرح کرد که 
تا حدی موید نظر روانبخش بود. صادق محصولی در مجمع عمومی حزب پایداری 
واژه خالص سازی را اسم رمز حمله به شایسته سالاری دانسته و مطالبه اش از دولت 
را اینگونه مطرح کرد: »دولت ضعف هایی هم دارد. اصلی ترینش این است که برخی 
افراد حاضر در دولت، مثل خود رئیس جمهوری در فکر و عمل، تحولگرا نیستد ولی 
همچنان در دولت حضور دارند. از دولت انتظار داریم و مطالبه می کنیم هرچه سریع تر 
نیروهای کارآمد انقلابی را جایگزین چنین افرادی کند و اسیر شانتاژهایی چون اتهام 
خالص سازی نشود.« پس از آنکه تاجگردون توسط شورای نگهبان تایید صلاحیت 
شد برخی نمایندگانی که در رد اعتبارنامه در مجلس یازدهم نقش داشتند خواهان رد 
صلاحیتش توسط شورای نگهبان شدند؛ حال آنکه چنین مطالباتی صرفا برای شورای 
نگهبان هزینه تراشی کرده و اعضای شورا را برای بررسی دقیق صلاحیت سایر نامزدها 
تحت فشار قرار می دهد.  حمید رسایی از دیگر چهره هایی است که برای اعمال 
نظر خود شورای نگهبان را تحت فشار قرار داده است. رسایی در مطلبی با عنوان 
»تایید صلاحیت روحانی: کاهش مشارکت« مدعی شده رئیس جمهور سابق ایران 
800 هزار شاکی خصوصی دارد که تایید صلاحیت روحانی ناامیدی آنها و در نتیجه 
کاهش مشارکت را درپی خواهد داشت. رئیس کمیته انتخابات شریان درحالی با 
چنین مطلبی تهدید به کاهش مشارکت می کند که شرایط امنیتی ایجادشده علیه 
کشـــور ایجاب می کند تا همه گروه های سیاســـی برای آوردن ســـلایق مختلف پای 
صندوق فعال شوند. آنچه آرای گروه های سیاسی را از سطح بدنه حامی فراتر می برد 
و بخش هایی از بدنه عمومی جامعه را نیز به آنها متمایل می کند ارائه ایده هایی است 
که بتوانند کلان مسائل کشور و مشکلاتی را حل کنند که در زندگی مردم عینت دارند. 

اتخاذ چنین مواضعی از نمایندگان گروه های سیاسی و تلاش آنها برای حذف رقیب 
از طریقی غیر از صندوق نشـــان دهنده عدم توانمندی آنان در ارائه کلان ایده های 
راهبردی و جذب آرایی فراتر از بدنه پیرامونی است، لذا ترجیح می دهند با کاهش 

حضور سلایق سیاسی مختلف احتمال پیروزی خود را افزایش دهند. 

   رسانه ملی؛ غایب بزرگ انتخابات  
اگرچه احزاب سیاسی در هر انتخاباتی مدت ها پیش از موعد تبلیغات به صورت 
غیررسمی جلسات هماهنگی خود را آغاز و بسترهای تبلیغات را فراهم می کنند 
اما در این دوره کنش های سیاسی بسیار کاهش یافته اند، حتی اگر بخواهیم عدم 
فعالیت موثر انتخاباتی احزاب را با این دلیل توجیه کنیم که موعد تبلیغات شروع 
نشده، درمورد انفعال رسانه ملی به عنوان مهم ترین بازوی تبلیغات افزایش مشارکت 
پاسخ قانع کننده ای قابل ارائه نیست. رسانه ملی در اقدامی شایسته قصد دارد در ایام 
تبلیغات به صورتی برابر به تمام کاندیداها فرصت تبلیغات 20 دقیقه ای بدهد. دبیر 
ستاد انتخابات کشور در این باره اعلام کرده است: »208 حوزه انتخابیه داریم. علاوه بر 
برنامه های شـــبکه های استانی، 200 حوزه انتخابیه توسط صدا وسیما پوشش داده 
می شود. برنامه ضبطی هر کاندیدا در زمان 20 دقیقه پخش می شود.« علی رغم این اقدام 
نمی توان فعالیت سیاسی رسانه ملی در آستانه انتخابات را کافی توصیف کرد. مهیج 
کردن فضای سیاسی و بستر سازی برای افزایش مشارکت نیاز به زمینه چینی هایی 
دارد که فرآیندش ماه ها قبل از انتخابات آغاز می شود. بخشی از این زمینه چینی نیز 
در گرو فعالیت رسانه ملی است. اگر بدنه اجتماعی درک کند که قرار است از طریق 
صندوق رای تحولی در ایده های سیاستگذاران رقم بخورد و ایده های جدیدی در 
راســـتای حرکت حکمرانی مطلوب اجرایی شـــوند، طبعا رغبت پیدا خواهد کرد با 
حضور در انتخابات افراد دارای چنین ایده هایی را بر مسند بنشاند. صداوسیما از 
طریق معرفی ایده های تحول آفرین می تواند هم به انتخاب کاندیداهای دارای ایده 
کمک کند و هم جامعه را از ســـطح دعواهای سیاســـی به سطح نزاع های گفتمانی 
تحول ساز رشد دهد. زمانی که خلأ وجود چنین محتوایی را صرفا چهره های سیاسی 
پر کنند- که آنها هم تا یک ماه قبل در قاب تلویزیون جایی نداشته اند- این برداشت 
در اذهان ایجاد می شود که رسانه ملی کلان ایده جدیدی برای افزایش مشارکت ندارد 
و به جای معرفی ایده های تحولی از مسیر دعواهای سیاسی شب انتخاباتی به دنبال 

افزایش مشارکت است. 

   راهبردهای جبهه ضدمشارکت
در فضایـــی کـــه گروه هـــای سیاســـی و رســـانه ملی در تشـــویق مـــردم به حضور 

در انتخابـــات و افزایـــش مشـــارکت نتوانســـته اند موفق عمل کننـــد، گروه های 
یسیون و حامیان دولتی آنها در غرب پلن های متعددی برای آسیب زدن  اپوز
به انتخابات یا سوءاســـتفاده از آن را روی میز خود قرار داده اند که در ادامه به 

تشریح هریک پرداخته ایم. 
1.  برگزار نشدن انتخابات

اقدامات تروریستی که 13 دی ماه در کرمان رخ داد، اهدافی را دنبال می کرد که می تواند 
عاملان را برای تکرار آن تشویق کند. کارآمدی دستگاه حکمرانی مهم ترین عامل برای 
اعتماد مردم به آن محســـوب می شـــود و امنیت نیز یکی از پراولویت ترین ارکان این 
کارآمدی است. دستگاه های امنیتی ایران علی رغم وجود تهدیدات پی درپی حتی 
در اوج بحران های منطقه ای توانسته اند در ایجاد امنیت موفق عمل کنند، لذا جبهه 
معاندان با هدف ساختن تصویری ناکارآمد از دستگاه حکمرانی ایران همواره سعی 
دارد از جامعه سلب امنیت و از این طریق مردم را صندوق رای و مشارکت سیاسی 
ناامید کند. اقدامات تروریستی همچنین با هدف ایجاد ترس در مردم ممکن است 
تا روز انتخابات تکرار شوند، به این امید که با ناامنی امکان برگزاری انتخابات را سلب 

کنند یا حداقل از حضور مردم در آن تا حد زیادی بکاهند. 
2.  برگزار شدن انتخابات با مشارکت حداقلی

در سال 98 چندین عامل در کاهش میزان مشارکت موثر بود که ازجمله آنها می توان 
به ناآرامی های پساگرانی بنزین، خطای انسانی در هدف قرار دادن هواپیمای اوکراینی 
و مهم تر از همه پاندمی کرونا اشاره کرد. این عوامل ترکیبی از ناامیدی و ترس محسوب 
می شوند که باعث شدند کمترین میزان مشارکت در یک انتخابات از زمان شکل گیری 
جمهوری اسلامی تاکنون رقم بخورد. معاندان با درنظر گرفتن این تجربه بدشان نمی آید 
تا بار دیگر بتوانند ترکیبی از اجزای لازم برای تکرار یک مشارکت کم رونق را در انتخابات 
فراهم آورند. همانطور که به آن اشاره شد ایجاد ناامنی یکی از ابزاری است که عنصر 

ترس را در ترکیب کاهش مشارکت تامین می کند. 
3. تبدیل بخشی از انتخابات به کمپین کنشگری علیه نظام

رای ســـفید یا رای باطله یکی از جدیدترین ابزارهایی اســـت که با هدف خدشـــه به 
جمهوریت نظام فعال شده است. اگرچه همواره افرادی با حضور در انتخابات رای 
خود را سفید یا با اسامی و جملات غیرمرتبط به صندوق می انداختند اما حجم این 
موارد هیچ گاه به قدری نبود که بتواند مورد سوءاستفاده تبلیغاتی علیه کشور قرار بگیرد. 
در انتخابات ریاست جمهوری 1400 اما عوامل متعددی باعث بالا رفتن این آمار شد، 
پس از این اتفاق شاهدیم آرای باطله نیز به عنوان ظرفیتی برای کنشگری تبلیغاتی 
علیه کشور فعال شده و حالا رسانه های معاند تمام تلاش خود را به کار گرفته اند تا 
ضمن کاهش میزان مشارکت بر طبل ناامیدی بکوبند و آرای باطله را هم افزایش دهند. 

، مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران طی سخنانی  حمیدرضا مقدم فر
در چهل و سومین یادواره شهدای هویزه و 23 شهید جهادگر سبزوار که در سالن استاد 
محمدتقی شریعتی دانشگاه حکیم سبزواری برگزار شد، با اشاره به تلاش دشمن برای 
مقابله همه جانبه با انقلاب اسلامی به خصوص در سال های اخیر اظهار داشت: 
»معنای جهاد را نباید فقط به عرصه سخت و رزم در میدان محدود کرد بلکه این جهاد 

می تواند در حوزه های مهم دیگر نظیر عرصه فرهنگی نیز تعریف شود.« 
وی با تاکید بر اهمیت برگزاری همایش ها و جشنواره های بزرگداشت شهدا و تبیین 
راه و روش آنها، افزود: »کشور ما امروز درگیر یک جنگ همه جانبه فرهنگی است و در 
، اجر اقداماتی از این دست برای متولیان برگزاری آن، کمتر از اجر رزمندگان  این مسیر
و شهدا نیست.« مقدم فر گفت: »این روایت از پیامبر اسلام)ص( وجود دارد که اگر 
کسانی دوست داشته باشند روزی با یک طایفه ای در جهاد می بودند اما به دلایلی توفیق 

این همراهی را نداشته اند، قطعا در اجر آن جهاد شریک خواهند بود.« 
وی به راهپیمایی بزرگ اربعین به عنوان یکی از مصادیق و مظاهر بزرگ جهان تشیع 
اشاره کرد و افزود: »از همین رو بود که وقتی جابر بن عبدالله انصاری در اربعین شهدای 
عاشورا به کربلا رسید، خطاب به شهدا گفت که ما در اجر کار شما شریک هستیم.« 
مقدم فر همچنین با اشـــاره به ســـخنان امام خمینی)ره( که فرمودند »محرم و صفر 
ع( که هر  اسلام را احیا کرد«، گفت: »این روضه ها و مجالس حضرت سیدالشهدا)
سال تکرار می شود اسلام را نگه داشت وگرنه اسلام امروز به این شکل به ما نمی رسید.« 
مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران در بخش دیگری از سخنان خود 
به حادثه تروریستی کرمان در سالروز شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی و شهادت 
چندین نفر از مردم بی دفاع کشـــورمان اشـــاره و خاطرنشان کرد: »دشمن با این اقدام 
تروریستی نشان داد حتی از مزار شهدای ما نیز می ترسد. متهمان بازداشت شده در 
این ماجرا گفته اند قرار بود تروریســـت ها این عملیات را در مرکز گزار شـــهدای کرمان 
انجام دهند که در این صورت ممکن بود به شـــهادت چند هزار نفر بینجامد اما به 
دلیل کنترل مسیرها توسط نیروهای امنیتی موفق نشده و مجبور شدند عملیات خود 

را بیرون از گلزار شهدا انجام دهند.« 

مقدم فر با بیان اینکه زنده نگه داشتن روح معنویت و یاد شهدا، دشمن را می ترساند، 
گفت: »اگر به تاریخ 100 تا 200 سال اخیر غرب نگاه کنید، آنها زمانی افتخار می کردند 
که ما کلیسا و خدا را کنار گذاشتیم و با حاکمیت اومانیسم، به پیشرفت و موفقیت 
رســـیدیم اما اکنون ده ها ســـال اســـت که غرب به یک بن بســـت فکری و بی خدایی 
رسیده  و اندیشمندان آنها درباره فلسفه زندگی هم دچار شبهه شده اند.« وی با اشاره 
به حوادث ســـه ماه گذشـــته در غزه و جنایات ارتش رژیم صهیونیســـتی علیه مردم 
بی دفاع فلســـطین اظهار داشـــت: »اتفاقات این روزهای غزه ثابت کرد بی خدایی و 
فقدان معنویت در تمدن غرب، به کودک کشی و جنایت علیه بشریت می انجامد.« 
وی آمریکا را شریک قطعی صهیونیست ها در این جنایات معرفی کرد و گفت: »ملتی 
که آرمان نداشته باشد، سرانجامی شبیه غربی ها خواهد داشت که ثمره عملکردشان 

را امروز به وضوح می بینیم.« 
مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به سخنان رهبر انقلاب در 
سال های قبل که فرمودند ما در یک پیچ تاریخی قرار داریم، تصریح کرد: »بسیاری که 
توان تحلیل این سخنان را ندارند نتوانستند معنای این گفته ها را بفهمند اما حوادث 
ایـــن روزهـــای دنیا نشـــان داد که آثار و برکات انقلاب اســـلامی ایران امـــروز از مرزهای 
جغرافیایی فراتر رفته و اثراتش در جبهه مقاومت و در منطقه و حتی در بســـیاری از 

نقاط جهان قابل مشاهده است.« 
مقدم فر در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت ژئوپلیتیک و ژئواستراتژیک 
منطقه غرب آسیا و نقش اثرگذار ایران در آن، گفت: »امروز تنگه هرمز و باب المندب 
مجرای تنفس دنیا هستند و جبهه مقاومتی که در این منطقه به برکت تلاش های 
حاج قاسم احیا شد مهم ترین بازیگران آن محسوب می شود که غزه تنها یک گوشه 

از آن است.« 
مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران خاطرنشان کرد: »شهید سلیمانی 
در طول 20 سال، نیروهای حماس و جهاد اسلامی و دیگران را به ایران می آورد تا فناوری 
تولید موشک و ساخت پهپاد و سلاح را به آنها آموزش بدهد و نتیجه این آموزش ها 
این شـــد که فلســـطینی هایی که یک روز با سنگ با اشغالگران می جنگیدند، امروز 

خودشـــان موشـــک و پهپاد می ســـازند و خودشان عملیات هایشان را طراحی و اجرا 
می کنند.« وی تصریح کرد: »امروز حماس تنها نیست و جبهه ای هماهنگ و هم افزا 
در کنار غزه ایستاده و این شهید سلیمانی بود که ظرفیت های مقاومت در کشورهای 
اسلامی )اعم از شیعه و سنی( را به یک جبهه واحد تبدیل کرد.« مقدم فر افزود: »اگر 
غزه تنها بود، در همان هفته اول از بین می رفت اما در همان دو سه روز ابتدایی این 
جنگ، حزب الله لبنان وارد میدان شد، یمن خود را به قائله رساند و نیروهای مقاومت 

عراق نیز در این نبرد حاضر شدند و کمک کردند تا غزه تنها نماند.« 
مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران در بخش دیگری از سخنان خود، 
به مساله انتخابات اسفندماه اشاره کرد و گفت: »کشور ما از لحاظ برگزاری انتخابات 
در دنیا سرآمد است و ما به صورت میانگین هر دو سال یک بار شاهد برگزاری انتخابات 
در کشورمان هستیم.« وی دموکراسی و مردم سالاری را مولفه هایی مهم در راهبرد نظام 
جمهوری اسلامی دانست و گفت: »در سال 88 برخی تلاش کردند به این مردم سالاری 
و روند انتخابات در کشور ضربه بزنند و آن را از بین ببرند اما با بصیرت ملت ایران این 
توطئه خنثی شد و بعد در دادگاه عوامل آن شنیدیم که »تقلب« اسم رمز آشوب بود.« 
مقدم فر با تاکید بر اهمیت مساله انتخابات در ایران خاطرنشان کرد: »برای همین 
است که دشمنان خیز برداشته اند تا مردم را نسبت به این مقوله دلسرد کنند و در این 

مسیر همه تلاش خود را هم به کار گرفته اند.« 
مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به وجود برخی مشکلات 
در داخل کشور گفت: »دامن زدن به این مشکلات و عصبانی کردن مردم راهبرد دشمن 
برای فاصله انداختن میان مردم و نظام و رهبری است و در این مسیر از ابزار اقتصادی 
هم بیشترین استفاده را می کنند.« مقدم فر با اشاره به تلاش دشمن برای دلسرد کردن 
مردم نسبت به انتخابات و پایین آوردن میزان مشارکت در پای صندوق های رای، 
گفت: »آنها به دنبال این هستند که در فردای انتخابات بگویند مشارکت پایین به 

معنی رویگردانی مردم از نظام و شهدا است.« 
مشـــاور فرهنگی رســـانه ای فرمانده کل سپاه پاســـداران اظهار داشت: »در نگاه رهبر 
معظم انقلاب، نتیجه رای دادن و مشارکت در انتخابات تنها محدود به صندوق رای 

نیست، بلکه ایشان به درستی تشخیص دادند که این مساله با حفظ ایران و اسلام 
مرتبط اســـت و دشـــمن هم می خواهد از همین حربه علیه خدا و اسلام و جمهوری 
اســـلامی که حاصل خون صدها هزار شـــهید است استفاده کند.« مقدم فر تصریح 
کرد: »انتخابات امروز به یک صحنه هماوردی تبدیل شده و هرکس بتواند حتی یک 
نفر را به آمدن پای صندوق متقاعد کند، کمک بزرگی به ایران و اسلام کرده است.« 

وی جدایی مردم از نظام و حکومت اسلامی را یک راهبرد قدیمی و همیشگی دشمنان 
، هر زمان که اسلام آمد جانی بگیرد، دشمن  دانست و گفت: »از صدر اول اسلام تا امروز
ع(  ( همه تلاشش را برای جدا کردن امت و امام شان به کار گرفت. در زمان حضرت امیر
دیدیم که تلاش دشمن موجب خانه نشینی 25 ساله امام شد و جمهوری اسلامی هم 
« نداشت، انقلاب مان هیچگاه به 45 سال نمی رسید.« مشاور فرهنگی  اگر »امت پیرو
رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران اضافه کرد: »دشمنان امروز به این نتیجه رسیده اند 
که برای مقابله با انقلاب باید بین امت و امام  امت فاصله بیندازند و اگر تاکنون در 
این مسیر موفقیتی نداشتند، اصلی ترین دلیل شکست آنها وجود شخص حضرت 
امام)ره( و مقام معظم رهبری در این چند دهه بوده است.« مقدم فر افزود: »برای همین 
است که رسانه های دشمن سرمایه گذاری میلیارد ی می کنند تا به شخصیت رهبری 
آسیب بزنند، چون فهمیده اند چه کسی این فتنه ها را خنثی می کند و مردم و امت 
از او پیروی می کنند.« وی خاطرنشان کرد: »طی روزهای گذشته فیلمی از سفر رهبر 
معظم انقلاب به مشهد اردهال به همراه اعضای خانواده ایشان منتشر شد که آنها 
مسیری 300 کیلومتری را با اتوبوس طی کردند و اتفاقا دشمن از همین ساده زیستی رهبر 
ما می ترسد و نمی تواند آن را ببیند.« مقدم فر گفت: »این درحالی است که رهبران دنیا 
عمدتا درگیر خودشان و زندگی شخصی خودشان هستند و برای همین، هرچه دشمن 
می خواهد با شبهه و شایعه به جایگاه رهبر انقلاب آسیب وارد کند، موفق نمی شود.« 
وی در پایان خاطرنشان کرد: »وقتی به وصیتنامه شهدا چه در سال های دفاع مقدس و 
چه شهدای مدافع حرم نگاه می کنیم، می بینیم مهم ترین وصیت آنها، توجه به رهبری و 
ولایت فقیه است و این را در وصیتنامه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی هم به وضوح 
دیدیم که گفت رمز عاقبت به خیری، تبعیت و همراهی با رهبر حکیم انقلاب است.« 

حمیدرضا مقدم فر، مشاور فرهنگی رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران در چهل و سومین یادواره شهدای هویزه و 23 شهید جهادگر سبزوار:

دشمن حضور مردم در پای صندوق رای را هدف گرفته است

علی مزروعی
خبرنگار گروه نقد روز
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رئیسدانشگاهآزادخبرداد

حمایت از  پژوهشگران 
 در قالب گرنت 

۱۰ میلیارد تومانی 
نخبهدانشگاهآزاددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

حضور زنان در عرصه 
علمی به عنوان یک 

فرصت شناخته شود
رئیسدانشگاهآزاداستانایلامخبرداد

افزایش ۷ درصدی 
دانشجویان دانشگاه 

آزاد ایلام با اجرای آمایش

نخبهدانشگاهآزاددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

حضور زنان در عرصه علمی به عنوان 
یک فرصت شناخته شود

حمایت از پژوهشگران برتر در قالب گرنت ۱۰ میلیارد تومانی
دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد در گفت وگو با آنا، درباره حمایت 
دانشـــگاه آزاد از پژوهشـــگران برتر اظهار کرد: »دانشـــگاه آزاد برای اولین بار تصمیم 
گرفـــت تـــا در قالـــب گرنت ۱۰ میلیارد تومان برای پژوهشـــگران برتـــر در نظر بگیرد.«  
رئیس دانشگاه آزاد ادامه داد: »امیدوارم این گرنت در کنار سایر جوایز کمکی برای 
پیشـــرفت پژوهش باشـــد.« دکتر طهرانچی ادامه داد: »تجاری ســـازی محصولات 
پژوهشگران در روند دانشگاه آزاد در حال اجرایی شدن است و باید به صورت ویژه 
نخبه گزینی هایی که انجام شده است را قدر بدانیم که خدارا شکر در مسابقه امسال 

جشنواره فرهیختگان این موضوع لحاظ شده است.« 

بستر کنش نهادهای دانشجویی 
با روحیه همراهی تقویت شود

هفتمین اجلاسیه معاونان فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد در روزهای سه شنبه و 
چهارشنبه با حضور فرزاد جهان بین معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد برگزار 
شد. جهان بین در نخستین روز این اجلاسیه، مبانی و اصول حاکم بر باغبانی فرهنگ 
را که در سند پشتیبان نظری سند تحول و تعالی دانشگاه نیز آمده، به تفصیل تشریح 
کرد. در ادامه روسای مراکز و مدیران کل معاونت، آخرین مسائل حوزه خود را تشریح 
کردند. همچنین سه کمیسیون فرهنگی، دانشجویی و تشکل ها برگزار شد. در روز دوم 
نیز مجددا سه کمیسیون در نوبت اول صبح برگزار شد و پس از آن دو کمیسیون ورزش 
و شاهد و ایثارگران تشکیل شد. در این کمیسیون ها مهم ترین چالش های واحدها در 
حوزه های تخصصی مطرح و مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. در بخش پایانی نوبت 
، اجلاسیه پذیرای حضور  صبح، نتایج کمیسیون ها مطرح شد. در نوبت بعدازظهر
ریاســـت دانشـــگاه بود و اختتامیه اجلاسیه با حضور و سخنرانی دکتر طهرانچی و 

تقدیر از معاونان فرهنگی برتر براساس نتایج کارنمای فرهنگی بود. 
در پایان این اجلاسیه بیانیه ای به شرح زیر صادر شد:

معاونان فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی، ضمن گرامیداشت دهه مکتب 
مقاومت با تاکید بر اینکه اساس ایستادگی و مقاومت ملت ایران در فرهنگ ایثار 
و شهادت استوار است معتقدند تا زمانی که این فرهنگ، پرقوت باشد جامعه ما 
بالنده خواهد بود و از این رو با تمام توان در راه حفظ و ارتقای آن خواهند کوشید و 

بر موارد زیر تاکید می کنند:
۱.  ضمن محکوم کردن جنایت رخ داده توسط آمریکا و رژیم غاصب صهیونیستی 
در کرمان که دست آنها از آستین گروهک منحوس داعش بیرون آمد، انتقام سخت 
را یک فرآیند می دانند و معتقدند با نابودی رژیم غاصب چنین اتفاقی رخ خواهد 

داد و لذا از هر اقدام احساسی علی رغم سنگینی مصیبت پرهیز می دهند. 
2. دانشگاه آزاد در دوره تحولی با تاکید بر 5 چرخش تحول آفرین که دال مرکزی 
آنها گســـترش فضای انقلابی، ارتقای علمی با حفظ کیان دانشـــگاه و در بســـتر 
شـــبکه دانشـــگاهی است، فرهنگ را نه در حاشـــیه بلکه در متن تحول قرار داده 
است. معاونان فرهنگی و دانشجویی معتقدند حذف فرهنگ از آموزش عالی 
خطای بزرگی بود که آثار آن غیرقابل جبران اســـت و اینک باید تربیت را از درون 
تعلیم و علم را در اقتران با ایمان پی گرفت و امروز کلان پروژه استاد همیار فرهنگ 
و طرح هایی مانند جهت گیری الهی فرهنگی در تدریس دروس تخصصی و خشت 
و آیینه در این مسیرند. دانشگاه اگر اینچنین نباشد مقوم جبهه مقاومت نخواهد 
بود. بی شک بخش مهمی از این تحول مدیون راهبری ها و هدایت های ریاست 
محترم دانشگاه، استاد فرزانه جناب آقای دکتر طهرانچی است. معاونان فرهنگی 
دانشجویی ضمن تقدیر و تشکر از حمایت های بی شائبه ایشان، آمادگی خود را 

بیش از گذشته برای تحول آفرینی در این حوزه اعلام می دارند. 
3. معاونان فرهنگی و دانشجویی با تاکید بر تعلیم و تربیت اجتماعی، معتقدند 
تصدی گری باید بیش از پیش کاهش یافته و بســـتر کنش نهادهای دانشـــجویی با 
رواداری و البته با روحیه همراهی و معیت دلسوزانه و رشددهنده با آنها تقویت شود. 

4. دانشگاه آزاد در دوره تحولی خویش معتقد است، دوام و قوام انقلاب اسلامی در 
فرهنگ امامت و مهدویت نهفته است. جشنواره امامت و مهدویت در این راستا 
اقدامی بسیار مهم است. برگزاری جشنواره علمی فرهنگی هنری امامت و مهدویت 
که هم اکنون شاهد برگزاری سومین دوره آن در سراسر کشور هستیم مورد حمایت تمام 

بوده و از هیچ کوششی در این مسیر فروگذار نخواهیم بود. 
5. بی شک جمهوری اسلامی از بدو پیدایش تاکنون همواره متکی به حمایت مردمی 
بوده و بی شک حضور مردم در عرصه انتخابات همواره از مولفه های قدرت این کشور 
بوده اســـت. ما بر این اعتقادیم تشـــکیل مجلس قوی با رأی بالا می تواند کشـــور را در 
حل مسائل یاری رساند. از این رو ضمن دعوت از همه دلسوزان ایران و معتقدان به 
آرمان های والای جمهوری اسلامی می خواهیم حداکثر تلاش خود را در مشارکت 

حداکثری و انتخاب اصلح به کار گیرند. 
6. محیط از جمله اقطاب اثرگذار است و تاثیر مهمی در افزایش کیفیت یادگیری 
دارد. از این رو معاونان فرهنگی و دانشجویی بر حساسیت به موضوع آراستگی در 
سه سطح کلاس، محیط دانشگاه و فساد سازمان یافته و مواجهه با این موضوع در 
5 لایه که در بیانیه رسالت تعلیم و تربیت اجتماعی ریاست محترم دانشگاه آمده، 
تاکید می کنند. در این مسیر ضمن تاکید بر تقدم اقدامات ایجابی، بر احکام قاطع 

و بازدارنده با رعایت کرامت افراد در چهارچوب قانون تاکید می کنند. 

افزایش ۷ درصدی دانشجویان دانشگاه آزاد ایلام 
با اجرای آمایش

، درخصوص  بهروز ناصری، رئیس دانشگاه آزاد استان ایلام در گفت وگو با ایسکانیوز
آخرین وضعیت پروژه ها و طرح های در دست اقدام این استان، اظهار کرد: »عمده ترین 
و بزرگ ترین طرح این واحد دانشگاهی زائرسرای مهران است که این پروژه به عنوان 
بهترین مرکز اقامتی مهران تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید.« وی با اشاره به 
پروژه مزرعه پرورش قارچ مهران نیز تصریح کرد: »این پروژه از سال گذشته در منطقه 
متروکه ای که در اختیار داشتیم استارت خورد و خوشبختانه قارچ بسیار با کیفیتی 
نیز امروز تولید می شود و سال گذشته بیش از دو تن قارچ در این مزرعه تولید شد و 
با وجود اینکه در بازدیدهای اولیه اذعان می شد این طرح هیچ عایدی ای نخواهد 
داشت اما خوشبختانه هم از لحاظ کیفیت و هم از لحاظ کمیت بهترین نتیجه 
را گرفتیم و برای امسال هم پیش بینی ما بر این است که قطعا بسیار بیشتر از سال 
گذشته تولید داشته باشیم.« ناصری خاطرنشان کرد: »در مزرعه پرورش قارچ مهران 
اساتید گروه کشاورزی ما با همکاری دانشجویان دکتری مشغول فعالیت هستند، 
ضمن اینکه طرح راه اندازی یک مزرعه شـــیلاتی در شهرســـتان ایوان نیز به سازمان 
مرکزی ارائه شده و کارهای اداری آن به اتمام رسیده است.« رئیس دانشگاه آزاد استان 
ایلام به طرح آمایش اشـــاره و خاطرنشـــان کرد: »سال گذشته به واسطه جابه جایی و 
ساماندهی رشته ها، استان اول کشور از حیث جذب دانشجو بودیم ضمن اینکه 
امسال هم این رکورد را حفظ کرده ایم و به نسبت جمعیت و آمار سال گذشته رتبه 

اول کشور هستیم.« 
وی با بیان اینکه امسال ۷ درصد رشد جمعیت دانشجویی داشته ایم، ادامه داد: 
»در رشته های تربیت معلم و آموزش ابتدایی و در شهرستانی که با مرکز استان 25۰ 
کیلومتر فاصله دارد با انتقال این رشته ها، موضوع اشتغال و آموزش منطقه دهلران در 
حال حل شدن است.« ناصری با تاکید بر اینکه همه این دستاوردها مرهون اجرای 
طرح آمایش در استان است، افزود: »درحال حاضر از حدود ۹ هزار دانشجوی ما ۱5۰۰ 
دانشجو در مقاطع کاردانی و کارشناسی با اجرای طرح آمایش جذب شدند و پراکنش 

رشته ها به گونه ای تنظیم شد که کمک حال معیشت خانواده ها نیز خواهد بود.« 

توجه دانشگاه آزاد 
به شرکت های دانش بنیان الگوی خوبی است

مصطفی نخعی، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 

آنا، پس از بازدید از نمایشگاه وایت تحول د ر مورد دستاورد های علمی دانشگاه آزاد، 
اظهار کرد: »باید اعتراف کنم که نسبت به قبل دانشگاه آزاد روند بسیار رو به رشد و 
عالی را طی کرده است.« نخعی بیان کرد: »دانشگاه آزاد هدف گیری های خوبی در 
بخش های مختلف آموزش، پژوهش و کارآفرینی داشته و در توجه به شرکت های 
دانش بنیان اقدامات با ارزشی انجام داده که الگوی خوبی برای فضای دانشگاهی 
ماست، همچنین امیدوارم این  دستاوردها ادامه دار باشد و حمایت شود.« وی افزود: 
»مطمئن هستم با توجه به کادر هیات علمی خوبی که در دانشگاه آزاد حضور دارند، 
آینده بسیار بهتری را با توجه به این هدف گذاری ها و اقدامات پیش روی دانشگاه 

آزاد ببینیم و مشاهده کنیم.« 

ارائه منابع جدید دروس معارف 
از سال تحصیلی آینده در دانشگاه آزاد

محمد شریفانی، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه آزاد در گفت وگو 
با ایسکانیوز درباره استفاده و بهره مندی از دستیار آموزشی در گروه معارف در این 
دانشـــگاه اظهار کرد: »اگر شـــرایط محیطی و فردی مهیا باشـــد، بله از آنان اســـتفاده 
می شود. به معنایی که نیاز به استاد احساس شود؛ اما استاد هیات علمی وابسته 
یا پیوسته وجود نداشته باشد. از سوی دیگر دانشجوی مقطع تحصیلی دکتری نیز 
تمایل به همکاری داشته باشد، در چنین حالتی از ظرفیت این دانشجویان استفاده 
خواهد شد.« وی ادامه داد: »در ترم تحصیلی جاری و در واحدهای مختلف دانشگاه 
آزاد از دستاورد آموزشی برای تدریس دروس معارف استفاده شده است.« شریفانی 
با بیان اینکه مسلمانان مانند پیروان سایر ادیان اعتقاد به سلسله ارزش ها و اصولی 
دارند، گفت: »کلاس های معارف در دانشگاه ها نیز با هدف تقویت بنیادهای فکری 
و اعتقادی افراد و آشنایی آنان با کتاب قرآن برگزار می شوند. علاوه برآن تاریخ اسلام 
و انقلاب و داستان های عبرت آمیز گذشته نیز در این کلاس ها تدریس می شود. به 
همین دلیل از ابتدا دروس معارف ذیل دروس عمومی با هدف تقویت بنیه اعتقادی 
دانشجویان تدوین شده است، البته این دروس جایگاه ویژه ای در دانشگاه ها دارند.« 

دعوت معاون فرهنگی دانشگاه از دانشگاهیان 
برای اعلام حمایت از مردم غزه

فرزاد جهان بین، معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد با صدور پیامی، از همه 
دانشگاهیان دعوت کرد با حضور در مساجد دانشگاه، حمایت خود از مردم غزه و 

برائت از رژیم صهیونیستی را اعلام کنند. 
متن پیام دکتر جهان بین به شرح زیر است:

باسمه تعالی
وسیعلم الذین ظلموا ای منقلب ینقلبون )شعرا/22۷(

نسل کشـــی آشـــکار کودکان، زنان و مردم مظلوم غزه، بار دیگر دنائت و حرام زادگی 
صهیونیســـت های غاصب و حامیان آنها را نشـــان داد و اوج این دنائت، حمله به 
بیمارســـتان و کشـــتار مجروحـــان و خانواده هـــای آنان بود کـــه در هر مرام و مکتب و 
دینی، مطرود است. البته این اقدامات از باب »الغریق یتشبث بکل حشیش« که 
»غریق برای نجات دست به هر کاری می زند«، نشان می دهد که فروپاشی این رژیم 
غاصب بیش از هر زمانی نزدیک شـــده اســـت. امروز موج خروش، فریاد و ناله های 
آزادی خواهان و شرافتمندان جهان، مرهمی بر دل های سوخته و قوتی برای مجاهدان 

و جبهه مقاومت خواهد بود. 
از این رو از همه دانشـــگاهیان دعوت می شـــود امروز با حضور در مســـاجد دانشگاه 
و بعـــد از اقامـــه نمـــاز اعلام حمایت خود از مردم غزه و اعـــلام برائت و انزجار از رژیم 
پست، کودک کش، نژادپرست و جعلی صهیونیستی را با صدای بلند اعلام کنند. 
همچنین از همه دانشگاهیان دعوت می شود همگام با مردم شریف در هر شهری 
در تجمعات حضور پیدا کنند و روسای محترم واحدها و استان ها هر گونه اقدام 

تمهیدساز را به صلاحدید انجام دهند. 

برگزیدگان دهمین دوره جشنواره فرهیختگان دانشگاه آزاد 
پایان آذرماه امسال معرفی شدند. در بخش پایان نامه های 
برتـــر فاطمـــه میرپارســـا فارغ التحصیل کارشناسی ارشـــد 
مدیریـــت خدمـــات بهداشـــتی و درمانی دانشـــگاه علوم 
پزشکی آزاد تهران به عنوان گزیده معرفی شد. او در گفت وگو 
بـــا »فرهیختگان« از جزئیات فعالیت ها و پایان نامه خود 

گفته که در ادامه می خوانید. 
میرپارســـا بـــا اشـــاره بـــه ســـوابق علمـــی خـــود بیـــان کـــرد: 
»دانش آموخته کارشناسی مامایی و کارشناسی ارشد رشته 
تخصصی مدیریت خدمات بهداشتی و درمانی هستم که 
در هر دو مقطع رتبه نخست را کسب کرده و پایان نامه ام نیز 
با نمره عالی مورد قبول داوران قرار گرفت. من درحال حاضر 
عضو بنیاد ملی نخبگان، برگزیده سیزدهمین همایش ملی 
نخبـــگان در دیـــدار با رهبر و رئیس جمهـــور و مولف پنج 
کتاب در حوزه مدیریت بهداشت و درمان هستم و تالیف 

یک کتاب بین رشته ای را در دست دارم.«
وی ادامه داد: »در سال ۱4۰۱ نشان پژوهشگر برجسته کشور 
از طرف وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و عنوان 
پژوهشـــگر برتر دانشـــگاه علوم پزشکی آزاد تهران را کسب 
کرده ام، همچنین پایان نامه کارشناسی ارشد من نیز موفق 
به دریافت عنوان برترین پایان نامه کارشناسی ارشد کشور 

در دهمین جشنواره فرهیختگان شد.« 
میرپارســـا با اشـــاره به جزئیات پایان نامه خود اظهار کرد: 
»زایمان یکی از مهم ترین خدمات بهداشتی است که به 
دو روش طبیعی و سزارین انجام می شود. تحولاتی که بعد 
از زایمان برای مادران به وجود می آید، می تواند روی کیفیت 
و مطلوبیت زندگی زنان تاثیرگذار باشد. از این جهت عنوان 
پایان نامـــه من »مقایســـه هزینه و مطلوبیـــت روش زایمان 
طبیعی و ســـزارین با مدل های شـــبکه عصبی و درخت 
ع( شـــهر  تصمیم گیری دربیمارســـتان علی ابن ابیطالب)
زاهدان در سال۱4۰۰« بود که یافته های حاصل از مدل های 
درخت تصمیم گیری و شبکه عصبی نشان داد هزینه های 
گروه زایمان طبیعی در مقایسه با گروه سزارین پایین تر بوده 
و از نظر مطلوبیت نیز گروه زایمان طبیعی در مقایسه با گروه 

سزارین مطلوبیت بالاتری دارد.« 
میرپارسا با اشاره به حضور بانوان در جامعه تشریح کرد: »با 
توجه به شناختی که از وضعیت زنان در کشور دارم، امروزه 
توانمندسازی زنان و مشارکت کامل آنان بر پایه برابری، در 
همه زمینه ها ازجمله فرآیند تصمیم گیری و مدیریت جامعه 

یکی از پیش نیازهای توســـعه پایدار اســـت که کشور ما نیز 
به این مساله نیازمند است. باید بگویم پیشرفت جامعه 
زنان ایرانی بعد از انقلاب به ویژه در ســـه دهه اخیر بســـیار 
چشمگیر و باسرعت بوده است. حضور آنان در صحنه 
 ، علم و عمل در دانشگاه و جامعه در نقش های دانشجو
استاد، متخصص یا مدیر و مسئول بسیار تاثیرگذار بوده 
کـــه به نظر مـــن باید این پیشـــرفت را به عنوان یک فرصت 

غنیمت شمرد.« 
وی افـــزود: »درواقـــع بایـــد از فرصت هـــا و ظرفیـــت زنـــان 
تحصیلکرده و فرهیخته در کشـــور اســـتفاده شود. اکنون 
حضور زنان در مناصب علمی پژوهشی یا مدیریتی کشور 
از هر زمان بهتر و بیشتر است. البته به معنی این نیست 
کـــه مشـــکل و چالشـــی وجود نـــدارد اما بایـــد با همفکری 
و همـــکاری منســـجم و پشـــتکار و تلاش بی وقفـــه در راه 
پیشرفت جامعه زنان و ملت عزیزمان حرکت کرد. نزدیک 
به 4۰درصد اساتید دانشگاه علوم پزشکی تهران را خانم ها 
تشکیل می دهند، این در دنیا کم نظیر است که نباید آن 

را کم اهمیت شمرد.« 
میرپارسا با ارائه پیشنهادهایی به دانشجویان بیان کرد: »به 
نظر من دانشجو باید همیشه برای خود یک برنامه منسجم 
داشـــته باشـــد و قدم به قـــدم برای رســـیدن بـــه برنامه های 
کوتاه مدت و بلندمدت تلاش کند و همچنین به دوستان 
خوبم پیشنهاد می کنم در زندگی با قدرت جلو بروند و با 
اعتمادبه نفس هر آنچه را در ذهن شان می گذرد به واقعیت 

تبدیل کنند.« 
دانشجوی نخبه دانشگاه آزاد خطاب به مسئولان کشوری 
گفت: »امیدوارم نســـل ما که از آن به عنوان نسل آینده ساز 
کشور تعبیر می شود، بتواند گامی هرچند کوچک در راه ارتقا 
و اعتلای دانش این مرز و بوم بردارد. تحقق این امر مستلزم 
اعتماد مسئولان است تا با قدرت خودش را نشان دهد و 
اســـتعدادها و توانمندی هایش را به رخ جهانیان بکشـــد. 
امیدوارم با حمایت و اعتماد مسئولان بتوانیم با استفاده 
هرچه بیشـــتر از پتانســـیل های کشـــورمان برای رسیدن به 
برترین جایگاه علمی در دنیا و منطقه، نویدبخش آینده ای 

روشن برای ایران اسلامی باشیم.« 
کیـــد کـــرد: »به جـــرات می توانم بگویـــم اگر در  میرپارســـا تا
دوران تحصیل و زندگی ام موفقیتی کســـب کرده ام، همه 
، به همراه  را مدیـــون لطـــف خدا و حمایت خانـــواده عزیز
داشتن اساتیدی برجسته و علاقه شخصی ام به پژوهش 
می دانم که همه اینها درکنار هم کاتالیزور قوی فعالیت های 

من بوده اند.« 

گفت وگو

مطهره السادات قاسمی
خبرنگار گروه دانشگاه 
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امروز کشور با چالش های مختلفی در حوزه های صنعتی و غیرصنعتی 
روبه رو است. با وجود اینکه صنعت کشور از تکنولوژی روز دنیا فاصله 
یادی دارد، اما واقعیت این اســـت راهکار برون رفت از وضعیت فعلی  ز
چـــه در حـــوزه صنعـــت و غیرصنعت از دل دانشـــگاه ها بیـــرون می آید. 
راهکارهایی مبتنی بر عمل و عملیاتی که حتی می تواند مســـیر حرکت 
را در بخش های مختلف دســـتخوش تغییر کند. با این حال رســـیدن به 
این راهکارها هم موضوعی نیســـت که به یکباره بتوان به آن رســـید و با 
ارائه هر معضل، نســـخه درمان آن بلافاصله از ســـوی این نهاد آموزشی 
ارائه شـــود. در این میان برون داد طرح های پژوهشـــی یکی از مسیرهایی 

اســـت کـــه از دل آن می توان راه علاج بخش هـــای مختلف را پیدا کرد. 
کید بـــه بحث مســـاله محوری و  مســـیری کـــه طی ســـال های اخیـــر با تا
تجاری ســـازی پایان نامه ها شـــکل جدی تری به خود گرفته اســـت. در 
این میان دانشگاه آزاد هم با راه اندازی و گسترش مراکز رشد و سراهای 
نوآوری در استان های مختلف، نقش خود را در این زمینه ایفا کرده و تا 
امروز طرح های پژوهشی مختلفی را در حوزه های متفاوت فنی، پزشکی، 
... داشته است. طرح های دانش بنیانی که خروجی هر کدام  علوم پایه و
تولید یک محصول خاص بوده اســـت. در این گزارش به معرفی شـــش 
، دانشگاه  طرح پژوهشـــی از اســـتان های آذربایجان شرقی و واحد تبریز
آزاد واحد شـــهرقدس، دانشـــگاه آزاد اســـتان کرمان و واحد رفســـنجان، 
دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهان )خورا سگان( و دانشگاه آزاد واحد فناور 

شهرمجلسی پرداخته ایم که در ادامه می خوانید.

 »فرهیختگان« آخرین تحولات 6 محصول جذاب 
 و مهم تولیدی فناوران دانشگاه آزاد را بررسی کرد

 فناوری 
به توان دانشگاه

اسفندماه سال گذشته در حاشیه سفر دکتر طهرانچی، رئیس دانشگاه 
پذیر به ارزش ۴۷۰  ی خطر آزاد به اســـتان بوشـــهر یک قرارداد سرمایه گذار
یتـــی LPG میان صندوق  ن کامپوز یـــال در طـــرح تولید مخـــاز میلیـــارد ر
ی دانشـــگاه آزاد و دانشـــگاه آزاد اســـتان آذربایجـــان  پژوهـــش و فنـــاور
یال  یـــق ۵۷۰ میلیـــارد ر شـــرقی منعقـــد شـــد کـــه فاز نخســـت طرح بـــا تزر

عملیاتی می  شود. 
 )LPG( در حال حاضر در ایران حدود ۲۰ میلیون مصرف کننده گاز مایع
وجود دارد و سالانه حدود ۲۵۰ هزار عدد سیلندر فلزی ساخته و تعداد 
ی می شود. با توجه به سبکی و استحکام  ۳۵۰ هزار عدد سیلندر بازساز
یتی  ی مخـــازن کامپوز ینه نگهـــدار و عمـــر و همچنیـــن پاییـــن بـــودن هز
پیش بینی می شود این مخازن نسل جدید جایگزین مخازن فلزی شوند. 
ی به منظور  یتی تیپ ۴ تولید شده در این طرح سرمایه گذار مخازن کامپوز
ی و حمل گاز مایع برای مصارف صنعتی، خانگی و سوخت  ذخیره ساز
برد دارند. آرش رنجبران، رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان  خودرو کار
شرقی و واحد تبریز درخصوص جزئیات این طرح گفت: »طرح کارخانه 
یتی تیپ ۴ که مخازن با قابلیت تحمل فشـــار بالا  تولیـــد مخـــازن کامپوز
هســـتند، در اســـتان آذربایجان شـــرقی انجام شـــده است. یک شرکت با 
ی سازمان مرکزی دانشگاه، دانشگاه  ی صندوق پژوهش و فناور همکار
آزاد اســـتان آذربایجان شـــرقی و واحد تبریز و بخش خصوصی تشـــکیل 

شده که ۷۰ درصد سهام این شرکت متعلق به دانشگاه آزاد و ۳۰ درصد 
بخـــش خصوصـــی اســـت.« او اضافه کرد: »این طرح حـــدود 8۰ میلیارد 
ی داشـــته که ۴۷ میلیارد تومان آن را دانشـــگاه آزاد و  تومان ســـرمایه گذار
ی کـــرده و مابقی نیز  حـــدود 1۵ میلیـــارد را بخش خصوصی ســـرمایه گذار
ارزش دانش فنی این موضوع و برند دانشـــگاه اســـت. مخازن با قابلیت 
ی از صنایع به ویژه  لات اســـتراتژیک بســـیار تحمـــل فشـــار بالا جـــزء ابزارآ
یتی نیز به نسبت مخازن فلزی  صنایع نفت و گاز هستند. مخازن کامپوز
یادی از جمله ســـبک بودن، مقاومت بســـیار بالا و  دارای مزایای بســـیار ز
همین طور مقاومت نســـبت به خوردگی اســـت. بنابراین امتیاز ویژه ای را 
برای این مخازن فراهم کرده که به صورت بســـیار گســـترده در این صنایع 

به کارگیری می شود.« 
رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان شرقی و واحد تبریز با بیان اینکه 
این پروژه یک پروژه کاملا دانش بنیان در مرزهای دانش اســـت، اضافه 
کـــرد: »تولیدکننـــدگان داخلی آن بســـیار محدود هســـتند. کارخانه این 
پـــروژه در اســـتان آذربایجان شـــرقی توســـط واحد تبریـــز در محل واحد 
شبســـتر ایجاد شـــده و تمـــام تجهیزات آن از جزئیات تـــا پیچیده ترین 
دســـتگاه های سی ان ســـی همگی توســـط فنـــاوران داخلی دانشـــگاه و 
بخش خصوصی ساخته شده است. دانش فنی این پروژه به طور کامل 
ی  در اختیار این شـــرکت و دانشـــگاه قرار دارد و این شرکت مراحل کار

خـــود را آغـــاز کرده و در حال اخذ اســـتاندارد و تولیـــد انبوه محصولات 
اســـت کـــه می توانـــد محصولات متنوعی در ابعـــاد مختلف تولید کند، 
چـــون دانـــش فنـــی کامـــل آن را دارد و تجهیـــزات آن بـــرای محصـــولات 

متنوع طراحی شده اند.« 
یادی در داخل و خارج کشور  او بیان کرد: »این پروژه مشتری های بسیار ز
دارد یعنی امکان صادرات این محصول توســـط دانشـــگاه وجود دارد. از 
ابتدایی ترین استفاده آن می توان به مخازن گاز خودروها تا استفاده های 
»های تک« که انتقال در حجم بالای گاز بین کشورهاســـت، اشـــاره کرد. 
یـــادی مشـــتری این محصولات هســـتند و الان هـــم در حال  کشـــورهای ز
کـــره بـــا مشـــتری های خارجی برای این پروژه هســـتیم تا محصولات را  مذا

ی کنند.«  خریدار
رنجبران در ادامه با بیان اینکه هنوز استاندارد را نگرفته ایم، گفت: »هنوز 
به تولید انبوه نرسیدیم و در حال طی مراحل برای تولید انبوه هستیم اما در 
سال بیش از پنج میلیون مخزن مورد نیاز است که این شرکت در بهترین 
حالت حداکثر می تواند ۵۰۰ هزار مخزن تولید کند، بنابراین جای بسیاری 
برای کار و افزایش تعداد خط های تولید خود دارد و در بین تولیدکنندگان 
برای ســـهم تولید داخلی بیشـــترین ســـهم را خواهیم داشـــت، اما واردات 
یادی برای این محصول انجام می شـــود که با توســـعه خطوط می توانیم  ز

وابستگی به واردات را کم کنیم.« 

ی کشت بافت گیاهی دانشگاه آزاد  فرشته کامیاب، رئیس سرای نوآور
واحد رفســـنجان درباره وضعیت کنونی این ســـرا اظهار کرد: »امســـال 
ینتی  تر رفته اســـت. قبلا 1۰ هزار گیاه ز به طور دقیق تولید ما در ســـرا بالا
ینتی به 1۰ رقم مختلف  کنون تعداد گیاهان ز در مـــاه تولیـــد می کردیم. ا
گلونمـــا و فیکوس. در  ن، آ رســـیده اســـت. انـــواع مختلـــف فیلودنـــدرو
حال حاضر تولید ماهانه ۵۰ هزار گیاه اســـت و ان شـــاءالله تا ســـه ماه 
آینده به 1۰۰ هزار گیاه در ماه می رســـد. تولید پســـته هم طبق ســـال قبل 
ینتی  ی بـــا اشـــاره به فعالیـــت در زمینه تولیـــد گیاهان ز ادامـــه دارد.« و
افـــزود: »ســـرای کشـــت بافـــت یکی از روش هـــای های تک بـــرای تولید 
ینتـــی یا هر گیاه دیگری اســـت. بـــا این روش در مدت  انبـــوه گیاهـــان ز
زمـــان خیلـــی کوتاهی می تـــوان گیاهی که ژنتیک آن برتر یا بهتر اســـت 
یاد تکثیر کرد. برخی از گیاهان  را در شـــرایط آزمایشـــگاهی به تعداد ز
ینتی که توانایی تکثیرشان پایین است یا از خارج از کشور به تعداد  ز
یع  محدود وارد می شـــوند و قیمت خیلی بالایی هم دارند، بســـیار ســـر
ی در عرض سه تا چهار ماه به تولید انبوه  می توانیم آن را در سرای نوآور
ی کشت بافت گیاهی  به صورت ماهیانه برسانیم.« رئیس سرای نوآور
یـــح کـــرد: »با ســـایر گلخانه های اســـتان های مختلف  رفســـنجان تصر
ازجملـــه اصفهـــان و اســـتان های شـــمالی قرارداد بســـته ایم. گیاهان را 

به آن گلخانه ها تحویل می دهیم و آنها به نشـــاها ســـایز می دهند و به 
ینتی توانســـته ایم  صورت گلدان پخش می کنند. در قســـمت گیاهان ز
کنـــون ۵۰ هزار گیـــاه ما در ماه به طـــور کامل، بازار  بـــازار را پیـــدا کنیـــم. ا
دارد. چنانکـــه گفتـــم افزایـــش رقم هـــای ما تا ســـه ماه آینـــده به 1۰۰ هزار 
یم.  می رســـد. نهال پســـته را هم از قدیم داشـــته ایم و کار را پیش می بر

یم.« تولید پســـته را هر ماه به طور منظم دار
 

   جزء اولین تولیدکنندگان ایران 
در دو سال آینده می شویم

ی کشـــت بافـــت گیاهی  ر کامیـــاب درخصـــوص ســـهم ســـرای نـــوآو
گـــر تولید  رفســـنجان از بـــازار در افق دو ســـاله، خاطرنشـــان کرد: »ا
لایی از بازار  1۰۰ هزار برســـد، فکر می کنم ســـهم خیلی با به بیش از 
یم تا دو ســـال آینده ســـهم دقیق ما  خواهیم داشـــت. نمی توانم بگو
یم کـــه می توانیم جزء  از بـــازار چقـــدر خواهـــد بود ولـــی می توانم بگو
یم. تولید  اولیـــن تولیدکننـــدگان ایران در یکی، دو ســـال آینده شـــو
لایـــی اســـت. نمی توانیم ادعا  1۰۰ هـــزار رقـــم در مـــاه واقعـــا عـــدد با
گر عدد و  یـــم. ا کنیـــم چنـــد درصـــد از ســـهم بـــازار را در اختیار دار
۲۰ درصدی  رقم ندهم، بهتر اســـت ولی فکر می کنم ســـهم حداقل 

در بخش فیکوس از بازار را داشـــته باشـــیم.« 

   7۰ هزار گیاه زینتی 
در سال قبل تولید کردیم

ی با اشاره به رشد تولیدات سرا در سال 1۴۰۲ گفت: »مجموع تولیدات  و
ینتی بوده است، اما امسال در هر  ما در کل سال قبل حدود ۷۰ هزار گیاه ز
گر بخواهم به طور مجزا محاسبه کنم طی  یم. ا ماه ۵۰ هزار رقم تولید دار
فروردین، اردیبهشـــت، خرداد و تیر ۴۰ هزار رقم و مرداد، شـــهریور و مهر 
هم 9۰ هزار رقم تولید داشته ایم. یعنی به صورت حدودی تا ماه نخست 
ینتـــی تولید کرده ایم. از این بـــه بعد هم ماهی۵۰  پاییـــز 1۳۰ هـــزار گیـــاه ز

هزار رقم تولید می کنیم و تا ســـه ماه آینده به 1۰۰ هزار گیاه می رســـد.« 
ی کشـــت بافت گیاهـــی رفســـنجان در پایان گفت:  رئیـــس ســـرای نوآور
یم.  ینتی کل ایران را در دست بگیر »هدف ما این است که بتوانیم بازار ز
می خواهیم با ایجاد تنوع در ارقام مختلف، کم کم صادرات هم داشته 
ینتی  یم و بـــه قطب گیاه ز باشـــیم. تـــلاش می کنیم تعـــداد ارقام را بالا ببر
ینتی نداشته و تولیدکننده  تبدیل شویم. در جنوب ایران، قطب گیاه ز
ینتی در  یم. هدف ما تبدیل شـــدن به قطب گیاه ز اصلی بســـیار کم دار

جنوب ایران است.«

پیام نجفی، رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان )خوراسگان( درباره طرح 
مالچ رســـی اظهار کرد: »ریزگردها یکی از معضلات بزرگ کشـــور اســـت. 
متاســـفانه خیلی از شـــهرها و استان های کشـــور از جمله اصفهان با این 
موضوع درگیر هستند. در سال های اخیر رودخانه زاینده رود دچار مشکل 
شـــده و مســـاله ریزگردها در منطقه شـــرق اصفهان قابل توجه اســـت. در 
نتیجـــه باید بـــرای آن راه حلی پیدا کرد. برای کنترل ریزگردها، روش هایی 
در دنیا و همچنین ایران وجود دارد. ســـال ها روش هایی مثل مالچ نفتی 
ی افزود: »این روش ها به دلیل ایجاد مشـــکلات  به کار گرفته می شـــد.« و
یادی داشته  یســـت محیطی چندان کارآمد نبود. گاهی نیز هزینه های ز ز
و باعث می شـــود نتوان به صورت گســـترده استفاده کرد. در واقع هزینه ها 
باعث شده جوابگوی اجرای پروژه در سطح کلان متناسب با نیاز کشور 
ی می رفتیم که بتواند مشـــکلات  نباشـــد، بنابرایـــن باید بـــه دنبال راهکار
یســـت هم ســـازگار باشـــد و  ریزگردها را حل کند؛ ضمن اینکه با محیط ز

هزینه های آن نیز کاهش پیدا کند.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد واحـــد اصفهـــان تصریح کرد: »دکتـــر جلالیان را در 
ک شناسی  یم که جزء استادان بنام و باسابقه رشته خا این دانشگاه دار
ی این موضوع تحقیق  محسوب می شود. او به همراه دانشجویان خود رو
کـــرد. تحقیقـــات آنها منجر به طرح »مالچ رســـی« شـــد. در واقع »رســـی« 

ی کـــرده و چنـــد ســـال پیش به صـــورت مالچ و در  ی و فـــرآور را غنی ســـاز
مرحلـــه اول بـــه شـــکل آزمایشـــی در منطقه شـــرق اصفهان اجـــرا کردند.«  
نجفـــی خاطرنشـــان کرد: »وقتی پروژه اجرا شـــد، نتیجـــه خوبی داد. البته 
پروســـه تحقیقاتی پایلوت و مراحل آزمایشـــگاهی و اجرایی در ۴۰ هکتار 
یاســـت  ی ر از منطقـــه شـــرق اصفهـــان با حمایت معاونت علمی و فناور
ی اجرا شد. خدا را شکر جواب خوبی گرفتند که باعث شد هم  جمهور
طرح تصویب شـــود و هم قیمت تمام شـــده پروژه بســـیار مناســـب باشد. 
مالـــچ نفتـــی در حـــال حاضـــر متعارف اســـت و قیمت بالایـــی دارد، اما 
قیمت تمام شـــده مالچ رســـی تقریبا یک پنجم آن اســـت. روش کار مالچ 
ک تثبیت  رســـی بســـیار ســـاده بود و جواب خوبی هم گرفتیم. آن در خا
ک در نهایت شـــکل گرفت. هیچ مشـــکلی هم برای مباحث  شـــد و خا

یست محیطی به وجود نمی آورد.«  ز
ی در خصوص سهم طرح مذکور از بازار گفت: »مشکل اینجاست که  و
یست آنطور که باید و شاید به صورت کامل و جامع  هنوز سازمان محیط ز
کنون هرچه طرح اجرا شـــده با حمایت معاونت  حمایت نکرده اســـت. تا
یســـت  ی بوده و هنوز ســـازمان محیط ز یاســـت جمهور ی ر علمی و فناور
به طور جدی وارد پروژه نشـــده اســـت. همچنان در حال گذراندن پروسه 
یست از این طرح حمایت کند،  هستیم، در صورتی که سازمان محیط ز

یادی از پروژه بیابان زدایی را می توانیم به مالچ رســـی اختصاص  حجم ز
دهیم.« 

ی  رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان درباره آخرین اقدامات و هدف گذار
کیـــد کرد: »با حمایـــت معاونت علمی و  جدیـــد بـــرای طرح مالچ رســـی تا
ی، دانشـــگاه آزاد و سازمان منابع طبیعی، طرح  یاســـت جمهور ی ر فناور
مذکور در شرق اصفهان به وسعتی در حدود 6۰ هکتار اجرا شده است. 
همچنیـــن در سیستان و بلوچســـتان به اجرا درآمـــده و در بعضی از نقاط 
ک انجام گرفتـــه، ولی همه ایـــن موارد مســـتلزم حمایت  هـــم تثبیـــت خـــا
یم طرح را در سطح خیلی  کنون آمادگی دار یست است. ا سازمان محیط ز
وسیع تری از اصفهان مانند اطراف فرودگاه ها و مناطق بیابانی خوزستان، 
یم. مذاکراتی هم داشته ایم؛  سیستان و بلوچستان و هرمزگان به اجرا دربیاور
حتی آماده هستیم پروژه را در خارج از کشور مانند عراق اجرا کنیم و نتایج 
ی جدید ما کشورهای منطقه است.«  خوبی به دست بدهد. هدف گذار
نجفی در پایان گفت: »با توجه به اقتصادی بودن پروژه و درگیری کشـــور 
بـــا این معضل باید از آن حمایت شـــود. محدودیتـــی در منبع اولیه مالچ 
یم و در  کشور به وفور موجود است. روش کار هم بسیار ساده است و  ندار
یک کار محسوب می شود. به نظرم  ی آن، نکته خاص و تکنولوژ تنها فرآور

یادی در کشور اجرا شود.« مالچ رسی می تواند با وسعت ز

ادامه در صفحه5 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان شرقی:

 طرح تولید 
 مخازن کامپوزیتی
 طرح دانش بنیان 

در مرزهای دانش است

رئیس سرای نوآوری کشت بافت گیاهی 
دانشگاه آزاد واحد رفسنجان:

تولید ۱۰۰ هزار گیاه زینتی 
تا سه ماه آینده

رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان 
)خوراسگان( مطرح کرد 

 کشورهای منطقه
 هدف گذاری جدید 

طرح مالچ رسی
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ی جلبک دانشگاه  یست فناور ی ز احمد محمدی، رئیس ســـرای نوآور
ی این سرا برای توسعه طرح  آزاد واحد شهرقدس درخصوص هدفگذار
ی جلبـــک اظهار کرد: »حوزه جلبـــک تقریبا بحث نوینی  یســـت فناور ز
محســـوب می شـــود، به همین دلیل در مباحث فناورانه اش مشـــکلات 
ی هایی  ی های این حوزه از جمله فناور یم. بعضی از تکنولوژ یادی دار ز
هستند که نمی توانیم به راحتی وارد ایران کنیم. با توجه به بحران های 
ی و کمبود آب، به نوعی لازم  موجود در بحث امنیت غذایی، کشـــاورز
یم.  ی برو است به دنبال موارد جایگزین برای مواد غذایی و مواد کشاورز
در همه جای دنیا به ســـمت جلبک »shift« )تغییر مکان( کرده اند.« 

یم، به همین دلیل  ی ادامه داد: »ما نیز در ایران چنین استطاعتی دار و
ی را تاســـیس  یســـت فناور ی حـــوزه جلبـــک کار کردیم. آزمایشـــگاه ز رو
ی خیلی خوبی دارد و به  کـــرده و کم کـــم جلوتر رفتیم. دیدیم زمینـــه کار
این نتیجه رســـیدیم برای گســـترده کردن کار به ویژه در دانشـــگاه آزاد، 
ی را  ایجاد کنیم. در این ســـرا سعی کردیم علاوه بر  یســـت فناور ســـرای ز
ی کـــه در این حوزه فعالیت دارند،  اینکـــه شـــرکت ها و واحدهای فناور
تی را حمایت کنیم،  ی و هم از لحاظ تســـهیلا هـــم از نظـــر بحث فنـــاور
یک ســـری فضاها را به صورت تخصصی برای دوستان در نظر گرفتیم.« 
ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فنـــاور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
یـــح کـــرد: »پنـــج هزار متر مربـــع فضا بـــرای این موضوع  شـــهرقدس، تصر
ی داشـــته و مواردی مثل اتصال  آماده کرده ایم. 80 تا 90 درصد پیشـــرو
برق و آسانســـور باقی مانده اســـت تا تکمیل شـــود و ان شـــاءالله به زودی 
ی خواهد شـــد. از نظر دیگر بحـــث فناورانه  به صـــورت کامـــل راه انـــداز
ی حوزه جلبک به صورت صددرصد  مطرح است. چنانکه گفتم فناور
کتور در  وارداتـــی بـــوده، مخصوصا در حوزه های های تک مثل فوتو بیورا
ی آن کار کرده ایم. یک ســـری شـــرکت ها فعال  ایـــران نداشـــتیم، ولی رو
شـــده اند و ان شـــاءالله تـــا 70، 80 درصـــد بحث فناورانـــه اش را در ایران 

کنیم.« کاملا تامین 

   آزمایشگاه کارگاه تخصصی حوزه جلبک 
در حال تجهیز است 

محمـــدی خاطرنشـــان کـــرد: »فضایی به عنـــوان آزمایشـــگاه تخصصی 
و کارگاه تخصصـــی بـــرای حـــوزه جلبـــک در نظر گرفته ایـــم که در حال 
 »R & D« تجهیز اســـت. تمام موارد آزمایشـــگاهی و مباحث مربوط به
یم.  )تحقیـــق و توســـعه( شـــرکت ها به ویژه در حوزه و غـــذا را مد نظر دار
کید  ی موادی که تولید می شود حساس شده و تا سازمان غذا و دارو رو
کی باید یک ســـری اســـتانداردها را رعایت کنیم. ما  کرده برای مواد خورا
ی ادامه  یـــم که مـــواد را برای ما تســـت کند.« و آزمایشـــگاه مرجعـــی ندار
داد: »پیشـــتر چند شـــرکتی که توانســـتند مجوز بگیرند، مواد را به آلمان 

کنون با توجه به صحبت های  می فرســـتادند تا تســـت ها انجام شـــود. ا
یم آزمایشـــگاه مرجع  ی، در نظر دار انجام شـــده با معاونت علم و فناور
یـــم تـــا بتوانیـــم به همه  ی خودمـــان راه بینداز یســـت فناور را در ســـرای ز
دوســـتانی که در کل ایران مشـــغول فعالیت در حوزه جلبک هســـتند، 
خدمـــات بدهیـــم. خدماتی که ارائـــه می دهیم در حوزه هـــای فناورانه، 
ی کارگاه ها  تســـهیلات و مشـــاوره های علمی اســـت. به طور مثال برگزار
ی دیده ایم و ان شـــاءالله بتوانیم به  و همایش ها را در قالب ســـرای نوآور

دوســـتان فعال در این حوزه، خدمات رسانی کنیم.«
 

   ۱۰ تا ۱5 درصد مصرف داخل 
را تامین می کنیم

ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فناور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
ی ســـراها بـــرای تسخیربخشـــی از  شـــهرقدس درخصـــوص هدف گـــذار
کید کرد: »من دو ســـالی  یـــت او تا بـــازار و عملکـــرد ســـرای تحـــت مدیر
ی به عنوان مشاور در حوزه جلبک کار  یســـت فناور اســـت که با ســـتاد ز
می کنـــم. تمام »Database« )پایـــگاه داده( و اطلاعات مربوط به فعالان 
ایـــن حـــوزه را دارم. ان شـــاءالله در ســـال اول برنامـــه ای کـــه برای ســـرا در 
نظـــر گرفتیـــم، بیـــن 5 تـــا 10 درصد بازار را تامین می کنیـــم. آنچه هنوز در 
ایران تولید می شـــود، تقریبا بین 10 تا 15 درصد مصرف داخل را شـــامل 
یم.« محمدی عنوان کرد:  می شود و حدود 85 تا 90 درصد واردات دار
ی ســـازمان شـــیلات می خواهیم  یزی صورت گرفته و همکار »با برنامه ر
در افق پنج ساله، بحث واردات را کاملا به صفر برسانیم و تمام نیازها 
به ویژه در زمینه تولید فرآورده ها را در داخل تامین کنیم. جلبک صرفا 
به طور مســـتقیم مصرف نمی شـــود. بیشـــترین ارزش افزوده آن در بحث 
کســـیدان ها. آنچه  ی وجـــود دارد؛ مثـــل تولید رنگدانه هـــا و آنتی ا فـــرآور
بـــرای ســـرا در نظـــر گرفته ایـــم، تامیـــن 10 درصد نیاز بازار در پایان ســـال 
ی جلبک در  ی با اشـــاره به میزان تولیدات ســـرای نوآور اول اســـت.« و
یک ســـال گذشـــته یادآور شـــد: »ما شهریورماه ســـال 1402 مجوز موقت 
یافت کردیـــم. این گونه نبوده کـــه بگوییم  ی را در تاســـیس ســـرای نـــوآور
کار ما از شـــهریورماه شـــروع شـــده اســـت. با یک سری شـــرکت ها از قبل 
کار می کردیم. بعضی از شـــرکت ها بودند که خودم مشاورشـــان بودم یا 
ی شـــوند. می توان گفت این شـــرکت ها در حال  کمک کردم تا راه انداز
، ســـه درصد از ســـهم بازار را در اختیار دارند.«  حاضر حول وحوش دو

ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فناور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
شـــهرقدس ادامه داد: »طبق آمار ســـازمان شـــیلات، کل تولید امسال از 
پـــودر خشـــک حـــدود 60 تا 70 تن بوده اســـت. از این میـــزان بین 10 تا 20 
کنون با آنهـــا کار می کنیم؛ چه به  بـــوط به کســـانی بوده که مـــا هم ا تـــن مر
ی. دوســـتان تحت حمایت یا نظارت  صورت مشـــاوره ای و چه همکار

سرا هستند و بین 10 تا 15 درصد تولید متعلق به افرادی است که با سرا 
ی می کنند. بعضی از دوســـتان در آمارهایی که از ســـازمان های  همکار
ن تر را مشـــخص می کنند که اصلا  مختلـــف ارائـــه می کنند، معمـــولا وز
ن می آید متفاوت  پایـــه علمـــی ندارد. آنچه به عنوان پودر خشـــک بیـــرو
ی جلبک  ی سرای نوآور است.« محمدی با اشاره به زمان دقیق راه انداز
ی این موضوع کار می کنم، ولی  گفت: »هفت یا هشـــت ســـال اســـت رو
بحث ســـرا به صورت رســـمی از اردیبهشـــت ماه مطرح شـــد. با دســـتور 
ی کنیم و  ی را راه انـــداز دکتـــر طهرانچـــی پیگیـــری کردیم تا ســـرای نوآور
یم. کمی بحث تاسیسات و  شهریورماه توانستیم مجوزهای لازم را بگیر
ساختمان طول کشید، به همین دلیل هنوز افتتاح رسمی نداشته ایم. 
ی را در بهمن ماه افتتاح کنیم. البته  می خواهیم ان شـــاءالله سرای نوآور
کار خود را تحت لوای سرا انجام می دهیم و چنانکه گفتم همین حالا 

یم.« 10 تا 15 درصد از ســـهم بازار را دار
 

   راه اندازی سامانه ای برای بارگذاری اطلاعات 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان

، پنـــج تـــن از  ی کرده ایـــم. چهـــار ی افـــزود: »شـــبکه ای نیـــز راه انـــداز و
کثر کســـانی که در  تولیدکنندگان مطرح کشـــور را در نمایشـــگاه دیدم. ا
یم  ایران تولید می کنند، مشکل بازار دارند. از سوی دیگر دوستانی دار
که به طور مثال در دانشگاه آزاد واحد مشهد، لوازم آرایشی و بهداشتی 
تولید کرده و ماده اولیه را از خارج وارد می کنند. مشکل ارتباط در ایران 
پابرجـــا بـــوده ولی خوشـــبختانه برای حل این معضل، ســـامانه ای به نام 
ی کرده ایـــم. در ایـــن ســـامانه تمام  https://zifanalgae. com/ راه انـــداز
ی می کنیم تا  اطلاعـــات تولیدکننـــدگان و مصرف کننـــدگان را بارگـــذار
دوستان دیگر به راحتی بتوانند همدیگر را پیدا کنند. با این کار مشکل 
ی جلبک  یســـت فناور ی ز بازار را هم حل کرده ایم.« رئیس ســـرای نوآور
ی  دانشـــگاه آزاد واحـــد شـــهرقدس در پایـــان، درخصـــوص هدف گذار
ی کرده ایم تا  یح کرد: »برای دانشگاه آزاد هدفگذار جدید این سرا تصر
ابتدا به یک برند خیلی خوب و مطرح در ســـطح ملی تبدیل شـــویم. در 
یم. همچنین می خواهیم موضوع  ادامه سطح بین المللی را مد نظر دار
یم. ســـاماندهی خیلی خوبی نیز برای آن  جلبـــک را در ایـــران جا بینداز
در نظر گرفته ایم. ازجمله چالش های مطرح شـــده، این اســـت که برخی 
تولیدکننده خوبی محســـوب می شـــوند ولی فروشـــنده خوبی نیســـتند. 
بعضـــی دیگـــر مصرف کننـــده خوبـــی به شـــمار می روند ولی مـــواد اولیه 
خوبـــی گیر نمی آورنـــد. هیچ اتصالی بیـــن تولیدکننده و مصرف کننده 
وجود ندارد و متاسفانه نمی توانند اطلاعات همدیگر را داشته باشند. 
در برنامه های خود دیده ایم ساماندهی خیلی خوبی برای بحث جلبک 

در ایران داشته باشیم.«

ی بذر و نهاده های گلخانه ای استان اصفهان از  اســـتارت ســـرای نوآور
سال 1398 خورد. هدف از تاسیس این سرا هم خودکفایی در حوزه بذر 
و نهاده های گلخانه ای بود. واحد فناور شـــهر مجلســـی یک سایت 51 
ی محصور شده دارد که آب قنات مناسب با میزان املاح پایین  هکتار
ک مناســـبی بـــرای تولید بذر و محصـــولات آن دارد. گلخانه های  و خـــا
یتی که باعث می شـــود  یـــادی نیـــز اطراف این ســـایت وجود ندارد؛ مز ز
ی های  بحث ایزولاسیون بهتر انجام شود. به این معنا که آفات و بیمار
یت این منطقه  کمتری به گلخانه های این مرکز انتقال پیدا می کند. مز
ی ها و آفات مبتلا شـــده و در  ایـــن اســـت کـــه گلخانه ها کمتر بـــه بیمار
نتیجـــه بحـــث کنترل راحت تر انجام می شـــود. جوانمرد، رئیس ســـرای 
ی بذرهای گلخانه ای دانشـــگاه آزاد واحد شهرمجلســـی است. او  نوآور
ی عنوان کرد: »این  درخصـــوص فعالیـــت حال حاضر این ســـرای نوآور
ســـرا در یک ســـال گذشـــته توسعه کشـــت بذر گوجه فرنگی و فلفل را در 
ی خود قرار داده بود. همچنین توسعه کشت بذر هندوانه و  دستور کار
ملون از دیگر اقداماتی بوده که در کنار توسعه فضای کشت گلخانه ای 
بـــه فضـــای قبلی انجام شـــده اســـت.« او در ادامه افزود: »حفر اســـتخر 
ی آن برای پوشـــش ژئوممبران داخل اســـتخر از  ذخیره آب و آماده ســـاز
ی انجام  دیگر اقداماتی بوده که در ســـال گذشـــته در این ســـرای نوآور
شـــده اســـت. از ســـوی دیگر باســـکول اندازه گیری بذر یکی از نیازهای 
ی شـــده و  این مجموعه بوده که در حال حاضر 30 درصد آن آماده ســـاز
مابقی آن نیز در حال انجام اســـت. همچنین مشـــکلات ســـند فضای 

یکی و ســـاختمانی حل شـــده و می توان پایان کار ســـاخت و ســـاز را  فیز
یافت کرد.« در

جوانمـــرد با بیان اینکه در ســـال گذشـــته چند شـــرکت دیگـــر به مجموع 
شـــرکت های این سرای افزوده شـــده، اظهار کرد: »در مدت سال گذشته 
چهار شـــرکت دیگر به شـــرکت های قبلی این مجموعه افزوه شده است. 
، در ایـــن مجموعه به غیر از شـــرکت دانش بنیان نوین بذر  بـــه بیـــان دیگر
یاد امســـال نیز یک شـــرکت دیگـــر با مجـــوز دانش بنیان به  بـــه احتمـــال ز

شرکت های و هسته های فناور این مجموعه افزوده می شود.«

   تولید 7 رقم بذر گوجه فرنگی 
به مرحله نیمه صنعتی رسید

ی بذرهای گلخانه ای دانشگاه آزاد واحد شهرمجلسی  رئیس سرای نوآور
در ادامه گفت: »تعداد هفت رقم بذر گوجه فرنگی به مرحله نیمه صنعتی 
رســـیده و دو نوع آن ثبت شـــده و چند بذر دیگر در مرحله تایید نهایی 
گواهی ثبت بذر از اداره ثبت گواهی بذر قرار دارد. از سوی دیگر در سال 
ی چهار نوع بذر فلفل دلمه ای نیز کارهای لازم در مرحله نیمه  گذشته  رو

کنون مراحل تولید انبوه را طی می کند.« صنعتی انجام شده و ا
گون شـــرکت داشـــته اند،  جوانمرد با توضیح اینکه در ورکشـــاپ های گونا
ی تا سال 1406 برای افزایش بذر برنامه ریزی های  بیان کرد: »این سرای نوآور
، گوجه فرنگی از نوع چری،  لازم را انجـــام داده تـــا بذر گیاهانی مانند خیار
فلفـــل  دلمـــه ای، هندوانه، پیاز و بادمجان را تولید کند. همچنین، تلاش 

برای افزایش انواع بذر نیز در دســـتور کار قرار دارد تا میان مدت بتوان 40 
درصد از برنامه  را پیش برد.«

   تولید ۱۱5 میلیون بذر خیار گلخانه ای 
در سال ۱۴۰۲

او درباره میزان حدودی تولیدات این مجموعه در امسال گفت: »در سال 
ی توانسته حدود 115 میلیون بذر خیار گلخانه ای و  1402 این سرای نوآور
، حدود 20 میلیون بذر گوجه فرنگی نوع چری و فلفل دلمه ای،  فضای باز
، ملون، هندوانه، بادمجان و گوجه فرنگی  حدود 10 میلیون بذر برای پیاز
فضـــای بـــاز تولیـــد کرده اســـت. البته باید در ســـال 1406 ایـــن میزان برای 
نوع بذر خیار گلخانه ای به 450 میلیون بذر برســـد و مابقی نیز به همین 
منـــوال افزایـــش خواهد داشـــت. بـــه بیان دیگر یک برنامـــه 1402 تا 1406 در 
ی بذر وجـــود دارد و تعداد بذر تولید هرســـال در آن  فضـــای ســـرآی نـــوآور

مشخص شده است.«
ی بذرهای گلخانه ای دانشگاه آزاد واحد شهرمجلسی  رئیس سرای نوآور
در پاسخ به سوال اینکه با توجه به مدت زمان فعالیت این سرا چه میزان 
از بازار را در اختیار دارد، توضیح داد: »حدود 600 میلیون بذر نیاز کشور 
ی اعداد و ارقام  گـــر رو ، گوجه، فلفل و بادمجان اســـت. ا در تولیـــد خیـــار
اعلامی کشور توجه شود، می توان گفت که این مرکز در حال حاضر حدود 
10 درصد از نیاز کشور را تامین می کند. برنامه ریزی شده این میزان تا سال 

1406 به 30 تا 40 درصد افزایش خواهد داشت.«

پروژه طراحی و ساخت دستگاه )AGV )Automatic Guided Vehicle یک 
طرح برون دانشگاهی است که توسط اعضای هیات علمی گروه مهندسی 
مکانیک دانشـــگاه آزاد واحد تبریز تعریف و از امکانات بخش صنعتی 
استان جهت ساخت آن استفاده شده است. این دستگاه وسیله نقلیه 
صنعتی هدایت شـــونده اســـت که وظیفه حمل بار در تناژ بالاتر را دارد و 
توسط نشانگر های مغناطیسی و بینایی سنجی هدایت می شود و قابلیت 

حرکت در خطوط مشخص شده و ایستگاه های تعریف شده را دارد. 
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد واحد تبریز درباره جزئیات این پروژه 
ی  کتورساز گفت: »پروژه  AGVبسیار مهم است و قرارداد آن با شرکت ترا
که یکی از بزرگ ترین صنایع کشور بوده در دو فاز بسته و فاز اول این پروژه 

در مرحله اتمام و تحویل پروژه است.« 
رحیم وکیل زاده افزود: »سال گذشته بر مبنای رسالت معاونت پژوهش و 
ی درباره ارتباط با صنعت این پروژه آغاز شد، جلسات متعددی با  فناور
ی برگزار کردیم. این پروژه با  کتورساز متخصصان و مسئولان امر کارخانه ترا
توانمندی صددرصدی دانشگاه آزاد واحد تبریز و اعضای هیات علمی 
دانشـــگاه آغاز شـــد و برای ساخت خط تولید اتوماتیک رباتیک با عنوان 

AGV مطرح و در دو فاز اول و دوم قرارداد آن بسته شد.«

   تولید ۲8 نوع ربات AGV در دستور کار قرار می گیرد
 »AGV معاون پژوهشی دانشگاه آزاد واحد تبریز درخصوص طرح »ربات
عنوان کرد: »با اجرای این طرح در کارخانه ها به صورت هوشمند محصول 

نهایی بدون نیاز به کارمند تحویل داده می شود.« 
کید بر اینکه براساس قراردادی که بین این واحد و شرکت تولیدی  او با تا
گر تولید ابتدایی موفقیت آمیز باشـــد تولید  ی منعقد شـــده؛ ا کتورســـاز ترا
28 نـــوع این ربات در دســـتور کار قـــرار می گیرد، توضیح داد: »یک قرارداد 
ی این  ی منعقد شـــده که براســـاس قرارداد اولیه رو کتورســـاز با شـــرکت ترا
ربات در 14 آبان تست با نتیجه ای موفقیت آمیز انجام شد، درنتیجه این 
موفقیـــت بـــرای قرارداد دوم درحال تهیه و تولید 28 تعداد دیگر هســـتیم. 

این تعداد دستگاه نیز از دی ماه آغاز خواهد شد. «
معاون پژوهشی دانشگاه آزاد واحد تبریز در پاسخ به چرایی سپردن این 
طرح به واحد تبریز اظهار کرد: »از آنجا که این واحد تیم قوی از گروه های 
برق، الکترونیک و مکانیک دارد و از سوی دیگر در زمینه ارتباط با صنعت 
ی روابط خوبی را داشته  کتورساز عملکرد خوبی داشته و توانسته با گروه ترا
گذار شـــده اســـت. البته پیش از این نیز  باشـــد؛ این طرح به این واحد وا
گذار شـــده بود که اجرای  از ســـوی این کارخانه طرح هایی به این واحد وا

موفق آن طرح ها در این قرارداد بی تاثیر نبوده است.«

   کارخانه ساخت ربات AGV تاسیس می شود
وکیل زاده با بیان اینکه رنجبران رئیس این واحد دانشگاهی توانسته با گروه 
ی ارتباط خوبی برقرار کند، در ادامه گفت: »درنتیجه ارتباطی  کتورساز ترا
که دکتر رنجبران با این مجموعه صنعتی داشته و با دستور دکتر طهرانچی 

مقرر شده در این واحد کارخانه ساخت ربات AGV تاسیس شود.«
او با بیان اینکه به دنبال انجام تاســـیس شـــرکت برای تولید این نوع ربات 
هستند، عنوان کرد: »با توجه به اینکه ثبت شرکت برای این کارخانه به سه 
، سازمان مرکزی دانشگاه آزاد و شرکت تراکتورسازی تبریز  بخش واحد تبریز
متعلق خواهد بود، در نتیجه ســـاخت و تاســـیس کارخانه آن نیز پروژه ای 
کرات لازم برای میزان درصد سهام هر بخش منعقد  زمانبر است باید مذا
شود، بنابراین نمی توان زمان دقیقی برای تاسیس این شرکت اعلام کرد. 

حداقل زمان این مراحل حدود دوماه تخمین زده می شود.«

   ۲5 درصد سود خالص سهم دانشگاه آزاد است
معاون پژوهشـــی دانشـــگاه آزاد واحد تبریز درخصوص میزان آورده مالی 
تولیـــد ایـــن محصـــول بـــرای این واحد اظهار کـــرد: »قـــرارداد اولیه با ارزش 
شش میلیارد و 300 میلیون تومان و قرارداد دوم به ارزش 75 میلیارد تومان 
منعقد شد. به علت آنکه این یک طرح برون دانشگاهی است، آورده مالی 

دانشگاه 25 درصد سود خالص خواهد بود.«

او بـــا بیـــان اینکـــه حـــدود 25 نفـــر از اســـتادهای ایـــن واحـــد طرح هـــای 
برون دانشگاهی منعقد کرده اند، ادامه داد: »برای طرح های برون دانشگاهی 
با مبلغ بالاتر از 100 میلیون تومان 5 درصد آورده برای دانشگاه درنظر گرفته 
می شود، بنابراین از ابتدای اجرای این طرح مقرر شد 25 درصد واریزی ها 
برای ســـهم دانشـــگاه درنظر گرفته شـــود. به عبارت دیگر 20 درصد مازاد 

در هر دو قرارداد اول و دوم بر آن بخشنامه به دانشگاه تعلق می گیرد.«
یافتی پول و مازاد طرح های برون دانشگاهی گفت:  وکیل زاده درباره روند در
»به عنوان مثال در این پروژه گروه صنعتی تراکتورسازی کل پول را به حساب 
دانشگاه واریز می کند و دانشگاه پس از برداشتن بالاسری آن مابقی پول 
را به آن تیم 20 نفره استادها تقدیم می کند.« معاون پژوهشی دانشگاه آزاد 
واحد تبریز درخصوص تعداد دستگاه های ساخته شده در دو فاز اول و 
ی، بیان کرد: »برای  کتورساز دوم قرارداد منعقده بین دانشگاه و شرکت ترا
فاز اول ســـاخت دو دســـتگاه از این نوع ربات مقرر شـــد و برای فاز دوم یا 
همان قرارداد دوم نیز 28 دستگاه درنظر گرفته شده است. علت این امر 
کتور از تولید ربات AGV بوده که با اطمینان  حصول اطمینان شرکت ترا
حاصله فاز دوم با تعداد بیشتر این نوع دستگاه آغاز به کار خواهد کرد.«

او بـــا بیـــان اینکـــه در هفته پژوهش از تیم تولید کننده این نوع ربات تقدیر 
شـــد، درباره ســـهم بازار این محصول گفت: »این محصول در بازار وجود 
نـــدارد و بـــرای اولین بـــار توســـط این واحد در ســـطح کشـــور درحال تولید 
اســـت. بـــه بیان دیگر نمونه مشـــابه آن در کشـــور وجود نـــدارد.« وکیل زاده 
ی این واحد برای آینده عنوان کرد: »رایزنی هایی  درخصوص هدف گذار
بین واحد و کارخانه های تولیدی انجام شده و کم کم این مجموعه ها با 
دیدن کلیپ های تهیه شده از تست این ربات برای عقد قرارداد مراجعه 
خواهند کرد، به عنوان مثال یک کارخانه داروسازی برای ساخت نوع مینی 
AGV مراجعـــه کـــرده  بودند. با توجه به اینکه همه کارخانه ها نیازمند این 
نوع ربات هســـتند؛ امید اســـت مورد استقبال دیگر کارخانه ها قرار گیرد. 
، ارتباط گیری و رایزنی با دیگر کارخانه ها مانند کارخانه  به بیان ســـاده تر

ی این واحد است.« ی، مس سونگل هدف گذار داروساز

ادامه از صفحه۴ 

رئیس سرای نوآوری زیست فناوری جلبک:

واردات فرآورده های 
جلبک را به صفر 

می رسانیم

رئیس سرای نوآوری بذرهای گلخانه ای
 واحد شهرمجلسی: 

تولید بذر خیار گلخانه ای 
به ۴5۰ میلیون بذر 

می رسد

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد 
واحد تبریز:

 ساخت و تولید 
 AGV ۲8 دستگاه ربات

به زودی آغاز می شود
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پارســـال بود که قیمت خرید تعهد توســـط ســـازمان امور دانشـــجویان 
افزایش داشت. افزایشی که با مخالفت بسیاری از دانشجویان مواجه 
شـــد و شـــکایت های بســـیاری را به ســـمت دیوان عدالت اداری روانه 
کردنـــد. دیـــوان عدالت اداری نیز بخشـــنامه وزارت علوم را مغایر قانون 
ندانست. در این رأی آمده میزان هزینه تعیین شده، با لحاظ شاخص 
کی جهت مغایرت  بهای تورم و از باب هزینه واقعی مستدل است و ملا
ین قانونی نیســـت. هفته گذشـــته نشســـت »آزادسازی مدرک  آن با مواز
تحصیلـــی از منظـــر رویـــه قضایـــی، حقـــوق عمومی و حقـــوق اداری« 
توســـط انجمن حقوق شناسی و خانه اندیشمندان علوم انسانی برگزار 
گاه  شـــد تـــا ابعـــاد مختلـــف آن را واکاوی کند. در این نشســـت وحید آ
عضو هیات علمی دانشـــگاه علامه طباطبایی، فریدون جعفری عضو 
هیات علمی دانشـــگاه بوعلی ســـینا، محمد روشن عضو هیات علمی 
دانشـــگاه شهید بهشتی، حسن محســـنی عضو هیات علمی دانشگاه 
تهران و مهدی حسین دوست نماینده پویش آزاد سازی مدرک تحصیلی 

به ارائه نظرات خود درباره این موضوع پرداخته اند. 

   مروری بر قانونی که نیم قرن عمر دارد
گاه، عضو هیات علمی دانشـــگاه علامـــه طباطبایی: قانون تامین  وحید آ
امکانـــات و وســـایل تحصیـــل اطفال و جوانـــان ایرانی در ســـال 1353 تصویب 
شـــد و در ماده 6 برای دانش آموزان و در ماده 7 برای دانشـــجویان و هنرجویان 
تحصیلات عالی در دانشگاه ها و مراکز و موسسات آموزش عالی که به صورت 
رایگان تحصیل می کنند، پیش بینی کرده که دو برابر مدت در صورت نیاز دولت 
در رشته متناسب با تحصیل باید در خدمت دستگاه های دولتی باشند یا دولت 
می توانـــد آنهـــا را معرفی کند تا در بخـــش خصوصی خدمت کنند. همانجا نیز 
ذکر شد اگر این خدمت را نکنند باید هزینه آن را پرداخت کنند. اما این قانون 
با پیروزی انقلاب اسلامی در شورای انقلاب اصلاح شد، لایحه قانونی اصلاح 
مواد 7 و 8 آن در 26 مهر 1358 تصویب شد. لایحه اصلاح شده به این صورت 
بود که آموزش رایگان در دانشگاه ها برابر با مدت تحصیل یا باید خدمت کنند 

و در غیر این صورت باید پول آن را پرداخت کنند. 
براساس این لایحه در همان شورای انقلاب و در سال 1359، آیین نامه مربوط به 
احتساب هزینه آموزش عالی که پیش بینی شده بود آیین نامه اجرایی ماده 7 در 
شورا تصویب شد و آنجا نیز مواردی را عنوان کردند از جمله اینکه باید برابرمدت 
تحصیل خدمت کرده یا در غیر این صورت شهریه را پرداخت کنند. ضمانت 
اجرایی نیز ریز نمرات و مدرک اصلی است که در دست دانشگاه می ماند. آرای 
هیات عمومی در ســـنوات گذشـــته، از ســـال 98 تا 1400 در مورد موارد مختلفی 
تصویب و صادر شـــده بود. آنچه امروز مدنظر اســـت دستورالعمل جامع ایفای 
تعهدات است که از سال 96 و توسط وزیر عتف تصویب شد. در سال 1401 نیز 
سازمان دانشجویان بخشنامه ای برای این دستورالعمل صادر کرد که مستند به 
این دستورالعمل جدول هزینه هایی را گذاشته است. اخیرا رای هیات عمومی 
دیوان نیز 28 آذر صادر شـــده و در تمام جهات شـــکایت از آن را رد کرد و امروز 
که ما صحبت می کنیم این موضوع باطل نشـــده اســـت. موضوعی که جامعه 
دانشجویی را بسیار آزرده خاطر کرد این بود که این مبلغ ناگهان افزایش داشت. 

   تنها می توان ایرادی درباره مرجع وضع قانون گرفت 
محمد روشن، عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی: نفس اینکه پویشی 
شکل می گیرد برای اینکه حقوق خودش را در جامعه استیفا کند امر مقدسی 
اســـت که افراد آنقدر به حقوق شـــان اهمیت می دهند. چند نکته را می گویم و 
دوباره می توان گفت وگوها را ادامه داد. همان طور که می دانید اصل سی ام قانون 
اساسی دولت را موظف کرده وسایل آموزش رایگان را تا پایان دوره متوسطه و بعد 
وسایل تحصیلات عالی تا سرحد خودکفایی کشور را فراهم کند. اینجا بحثی 
پیش می آید که این ســـرحد خودکفایی در رشـــته های مختلف چیســـت؟ این 
موضوع خودش محل بحث بوده به ویژه در زمانی که ما می خواستیم ظرفیت ها 
را در سازمان سنجش و در شورای عالی سنجش کشور مشخص کنیم که تا کجا 
باید رایگان باشد. پس از آن نیز دیگر دولت تکلیفی در رایگان بودن آموزش ها 
نداشت. روند شکل گیری تا به اینجا بیان شد. اما من به دو مبنا اشاره می کنم. 
متاسفانه در جامعه ما به این علت که نرخ تورم همیشه افزایشی بوده است، این 
مشکلات پیش می آید وگرنه اگر نرخ ها یکسان باشد ما بحثی نداریم. در مورد 
قرض من معتقد هستم زمانی که فردی به فردی دیگری قرض می دهد، اگر پول 
نقد باشـــد دارد قدرت خریدی را به فرد می دهد و زمانی قرض گیرنده می تواند 
بگوید که من ادای دین کردم که همان قدرت خرید را به فرد بازگرداند. زمانی که 

بازار و جامعه ما با این مبنا فاصله می گیرد. 
بنابراین در یک تعامل مدنی باید گفت شما قدرت خریدی را می دهید و باید 
همان قدرت خرید را بازپس بگیرید. رای وحدت رویه ای نیز به عنوان شـــماره 

675 دیوان عالی کشور درخصوص تعهدات ارزی دانشجویان بود که در آن نیز 
همیشه دانشجویان مواجه با مشکل می شدند. کسانی که از بورس های دولتی 
اســـتفاده کرده بودند و به خارج رفتند و از این ارز ها اســـتفاده کرده بودند، بعد 
از اتمـــام تحصیلات تعهداتی داشـــتند که گاهی اوقـــات ضامن هایی نیز برای 
پرداخت این دیون وجود داشـــت. اما متاســـفانه در دانشگاه، برخی اوقات این 
اسناد به صورت سلیقه ای تنظیم شده بود. مثلا برخی اوقات سه برابر یا برخی 
اوقات چهار برابر بود، حتی ممکن بود خانه افراد را مصادره کنند. مشـــکل این 
بود زمانی که فرد ارز را گرفته اســـت ریال مشـــخصی مابه ازا داشـــته و زمانی که 
یالی  می خواهند آن را بازگردانند موظف هســـتند که ارز را بازگردانند یا معادل ر
آن را باید پرداخت کنند. آن زمان وحدت رویه این موضوع را تصویب کرد قیمت 
روز پرداخت باید بازگردانده شود. ما مواجه شدیم که برخی می خواستند همان 
مبلغ ابتدایی را پرداخت کنند. گذشت تا اینکه نرخ گذاری دولت نسبت به ارز 
متفاوت شد یعنی گفته شد ارزهای مختلفی با قیمت های مختلفی داریم. اینجا 
مشکل پیش آمد زمانی که از قیمت روز گفته می شود، قیمت روز کدام یک از 
این انواع در نظر گرفته شده است؟ به هر شکل همیشه این دست موضوعات، 

محل دعوا و مشکل بوده است. 
فعلا تنها می توان ایرادی درباره مرجع وضع آن گرفت. نکته اینجاست که شورای 
انقلاب براســـاس ماهیتی که داشـــته است می تواند وضع قانون کند، اما شورای 
انقلاب بعد از اینکه وضع قانون کرده است، برعهده جایی گذاشته و بعد از آن 
شورای عالی انقلاب فرهنگی آمده و دستگاه را مشخص کرده است. من عرض 
مبنایی دارم که آیا شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند تقنین کند؟ اگر می تواند 
آیـــا می توانـــد مرجعی را برای پرداخت تعیین کند؟ در قوانین مختلفی که داریم 
همیشه گفته می شود که اگر قرار است از فردی پولی ستانده شود باید به موجب 
قانون باشـــد. آیا این شـــانیت و قدرت قانونی برای شـــورای عالی وجود دارد؟ اگر 
یک متخصص حقوق عمومی، دادخواستی را تنظیم می کرد و به دیوان عدالت 

اداری می داد، متخصص حقوق عمومی ابتدا یقه صلاحیت را می گرفت. 
فکر می کنم بحث صلاحیت در اینجا بسیار مهم است که آیا شورای عالی انقلاب 
فرهنگی صالح به چنین موضوعی است یا نیست؟ شما مستحضر هستید که 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، مرجع تقنینی نیست! اگر بخواهیم بسیار تنازل 
کنیم باید گفت شورای عالی انقلاب فرهنگی مرجع سیاستگذار است. البته در 
مورد جایگاه انقلاب فرهنگی در نظام تقنینی کشور مقاله ای )دکتر مهناز بیات( 
وجود دارد که در پایان آن نیز مشخص نمی شود شورای عالی انقلاب فرهنگی از 
نظر حقوقی چه موجودی است و چه جایگاهی دارد؟ یعنی این موجودی که خلق 
شده معلوم نیست چه ویژگی و صلاحیت هایی دارد؟ اخیرا نیز صلاحیتی را از 
خودش نشان داد که می تواند سازمان مستقلی را زیرنظر دولت ایجاد کند، به نام 
سازمان ملی سنجش و آموزش کشور که این نکته قابل توجه است. من در مورد 
صلاحیـــت بـــه این موضوع ایراد دارم. آیا مرجع تعیین وضع در این موضوع وزیر 
علوم است یا سازمان امور دانشجویان؟ من تلاش کردم امروز نیز این بخشنامه 
را ببینم اما نتوانســـتم. باز اگر رئیس ســـازمان امضا کرده باشـــد می تواند اشکال 

صلاحیتی دیگری علاوه بر اشکال اول داشته باشد. 
گاه: افرادی که در این جلسه حضور دارند، سوای معرفت و سواد دانشی  وحید آ
خود، از باب اجرایی نیز دســـتی بر آتش داشـــتند. مثلا دکتر روشـــن در معاونت 
حقوقی و پارلمانی وزارت علوم بودند. دکتر جعفری در دانشگاه بوعلی مدیرکل 

حقوقی بوده اند و دکتر محسنی نیز مدیرکل حقوقی دانشگاه تهران بوده اند. 

   چنین مصوباتی برخلاف قانون به گذشـــته سرایت 
می کنند

فریدون جعفری، عضو هیات علمی دانشگاه بوعلی سینا: به اعتبار تجربه ای 
که در اداره حقوقی دانشگاه و وزارت علوم داشتم می توان مطالبی را گفت که این 
اقدام در راســـتای حقوق شـــهروندی دانشجویان ما صورت گرفته است یا نه! آیا 
انطباقی با مقررات و ضوابط حقوقی داشته است یا نه؟ با ایراداتی که پیش از این 
؟  اشاره شد. باید دانست چهارچوب قانونی آن به درستی جلو رفته است یا خیر
یا خود همان ماهیت اقدامی که انجام داده است، منطبق با قوانین بالاسری ما و 
عمومی است؟ یکی از مهم ترین بحث ها که به آن اشاره شد، بحث تحصیلات 
تکمیلی تا زمانی به حد کفایت برسد که طبیعتا این قسمت اعظم و مهم کشور 
ماست که هنوز این حوزه روشن و مشخص نشده است. سازمان امور دانشجویان 
نیز معمولا مصوبات خود را از طریق شوراهای خاص رعایت نمی کرد که بعد از 
این مصوبه کمیته ای تشکیل شد قبل از اینکه مصوبه ای به تصویب برسد حتما 
باید فرآیند خاصی را طی می کرد. وزارت علوم پاسخ و ادعایی دارد و ما به عنوان 
یک بی طرف باید ببینیم پاســـخ هایی که وزارت علوم در توجیه اقدامات خود 

بیان می کند، آیا پاسخ های منطبق بر ضوابط است یا نه؟
یکی از مهم ترین ایرادات این مصوبه و فرآیند بحث عطف به ماسبق شدن این 
مصوبه اســـت. معتقدند این بخشـــنامه زمانی که اجرا می شـــود عملا دارید این 
مصوبه را به گذشته سرایت می دهید. اصولا هر مصوبه و قانون نسبت به آتیه اثر 
دارد و نباید نسبت به گذشته اثرگذار باشد. این حق چه زمانی ایجاد می شود؟ 
فردی درس خود را خوانده اســـت و نتوانســـته در کشـــور خدمت کند و الان به هر 

دلیلی می خواهد مدرک خود را آزاد کند. آیا محدوده زمانی برای آزادسازی مدرک 
درنظر گرفته شده است؟ تا چه زمانی می توان از این تکلیف قانونی استفاده کرد؟ 
یا در محدوده قانونی خاص شما تعهد خدمت دو برابر را رعایت کرده باشید؟ 
؟ رای اخیر  این حق مکتسبه با این درخواست دچار تقابل حقوقی می شود یا خیر
دیوان عدالت اداری نیز به این موضوع باز می گردد که بالاخره زمانی فردی می آید 
و از حق خودش استفاده نمی کند و امروز بخواهد از آن حق استفاده کند، آیا با 
فضای امروز او را می سنجند؟ ما حتی در حقوق کیفری اگر جرمی انجام داده 
شود بعد از چندسال دیگر مورد پیگیری نیست و مشمول مرور زمان می شود. 
به نظر من اما متناســـب با درخواســـت و تعهد و بحث، اقدام و قاعده اقدام را 
باید در نظر گرفت. اگر فردی به موقع از این فرصت بهره برد که دچار این تورم و 
مشکلات نمی شد و دقیقا مشکل از اینجاست که یک دفعه سالی درخواست 

داده می شود که نمی توان مشخص کرد مشمول زمان چه قانونی می شود؟ 
با توجه به آمارها بالای 50 درصد فارغ التحصیلان ما بیکار هستند. این وضعیت 
آمـــوزش عالـــی بـــا جذب دانشـــجو و هزینه و نتیجه، بســـیار نابســـامان اســـت. 
دانشجویی که از روستا آمده و مدرک لیسانس می گیرد به دنبال میز است. عرض 
من این اســـت اگر این ســـختگیری ها در حوزه ظرفیت و پذیرش صورت گیرد، 
طبیعتا افرادی که می خواهند در حوزه آموزش عالی تحصیل کنند باید هزینه آن 
را پرداخت کنند. اگر با این دید نگاه کنیم، دولت را می توان از تصدی گری رها 
کرد و به جلب کمک های مردمی برسیم. این حوزه نیز بحث بسیار مهمی است. 
البته من نه به عنوان موافق این حوزه بلکه به عنوان یک موضوع به آن پرداخته ام. 
اما می خواهم ببینم که واقعیت و اصل قضیه را نباید نادیده بگیریم و بهتر است 

تحلیل دقیق تری صورت گیرد. 
گاه: دو نکته باید بگویم، یکی در مورد تبدیل تعهد و تاریخ تعهد است  وحید آ
اما چیزی که در حقوق ایران نادیده گرفته می شـــود، بحث محتوایی و تفســـیر 
غایی است. فردی که بعد از 15 سال تازه به دنبال گرفتن مدرک خود رفته است 
را قبول دارم اما من موضوع وسیع تری را مدنظر دارم. ما می گوییم شما برابر مدت 
تحصیلات باید به کشور خدمت کنید، بخش خصوصی و خدمت سربازی را نیز 
می پذیریم. سوال من این است که اگر واقعا این خیل عظیم فارغ التحصیلان اگر 
همان زمان در مرکز کاریابی ثبت نام کنند، چند نفر با آن مرکز به سرکار می روند؟ 
این عدد بسیار پایین است. ما آماری نداریم اما در این مملکت زندگی می کنیم. 
ما داریم از این قانون سوءاستفاده می کنیم. شاید باید به این نتیجه رسید این 
سیستم اشتباه است و باید تفسیر منصفانه ای داشته باشیم. نکته دیگر درباره 
صلاحیت این است که ما باید در حقوق عمومی محتوایی نگاه کنیم. از این 

نگاه صرف شکلی شاید عدالتی بیرون نیاید. 

   از نگاه باورهای دینی، اصل خرید تعهد ایراد دارد
حسن محسنی ، عضو هیات علمی دانشگاه تهران: اول اینکه اگر بخواهیم 
از نگاه حقوقی به موضوع نگاه کنیم، پاســـخ قطعا متفاوت اســـت، دیدگاه های 
حقـــوق عمومـــی و خصوصی نمی تواند به نتیجه واحد برســـد. از نگاه باورهای 
، به نظر من اصل امکان خرید تعهد ایراد دارد. یا نباید  میهنی و توجه به کشـــور
تعهدی باشد یا اگر هست نباید خریدنی و فروختنی باشد. ما کشور را دوست 
یـــم و در هـــر موقعیتی که قرار بگیریـــم از پدران مان آموختیم و به فرزندان مان  دار
ک کشور مقدس است. عمیقا و ژرف به این موضوع اعتقاد دارم  می آموزیم که خا
که بهترین جایی که آفریده شده است کشور ماست. اما نکته ای که می خواهم به 
آن بپردازم این است، پذیرش اصل خرید و تعهد خدمت را نادرست می دانم. اما 
به هر حال قانونی وضع شده و جالب است که در دهه 50، بیشتر فارغ التحصیل 
دانشگاه های خارجی داشتیم و ما اساتیدی داشتیم که غالبا فارغ التحصیل از 
دانشگاه های خارجی بودند. به نحوی که ما امروز اولین فارغ التحصیلان دکتری 
را می شناســـیم، پس قدمت ندارد و ما کشـــور دانشجو فرست بودیم. بسیاری از 
دانشگاه ها اصلا دوره های تحصیلات تکمیلی نداشتند. گذاشتن چنین قانونی 
در دهه 50 توجیه فرارمغزها و کار داشت. اما الان تفاوت دارد من می خواستم یکی 
از دانشـــجویان خوب را در دفتر حقوقی دانشـــگاه تهران استخدام کنم اما مایل 
نبود و می خواست مهاجرت کند و نگران بود پاگیر شود. در این وضعیت که کار 
به صورت دولتی کم است و جریانات مختلفی ممکن است باعث مهاجرت 
از کشـــور شـــود، اما به هر حال امروزه ما این معضل را داریم. اما نکته ای که ما از 
نظر مقررات به آن پی بردیم این اســـت که دســـتورالعمل و بخشـــنامه و جدول را 
ابتدا باید روی متن صحبت کرد. از نظر حقوق محقق، درماده 4 آیین نامه گفته 
یافتی را کلا یا به تناسب  شده است هزینه تحصیلات رایگان و کمک های در
مدتی که خدمت کرده است بپردازد. کلمه به کار برده هزینه است و با قیمت 
متفاوت است. خرید خدمت یعنی کالایی داریم که می خواهیم آن را بفروشیم. 
اینجا از کلمه هزینه اســـتفاده شـــده است. چیزی که من از هزینه می فهمم این 
است که قیمت روز نیست. اولین سوال این است، در ماده 42 دستورالعمل نیز 

گفته شد باید برابر حداقل واحد مجاز یک نیمسال تحصیلی محاسبه شود. 

   سازمان دانشجویان اجازه قیمت گذاری ندارد
یعنی این شخص در آن زمان چه هزینه ای را باید پرداخت کند و باز از این ماده 

42 مـــن امـــکان تعیین قیمت برای تعهد خدمت رایگان را اســـتنباط نمی کنم. 
سازمان باید فهرستی داشته باشد هزینه را تعیین کند. افرادی که می گویند چرا 
در سنوات گذشته به روز نشده است باید مراقب این مغلطه باشد که می گویند 
باید هزینه ها به روز شـــود. ســـازمان حق ندارد هزینه را به روز کند، بلکه تنها باید 
هزینه هر ســـال را اعلام کند. هیات عمومی دیوان عدالت رایی که داده اســـت 
از این جهت اشـــتباه اســـت. که به این عبارات قانونی و تفکیک معانی واژگان 
دقت نکرده است. رای از این جهت که سازمان امور دانشجویان را مرجع تعیین 
قیمت دانسته است. دومین اشکال رای این است که به حقوق مدنی استناد 
کرده. در حقوق مدنی، ما اجازه می دهیم تعهدات، منتقل شوند همان طور که 
می توانند ایجاد شوند. تبدیل تعهد به سه شکل ممکن است. تبدیل به اعتبار 
دائم، تبدیل به اعتبار مدیون و تبدیل به اعتبار موضوع تعهد ممکن است. یعنی 
با تبدیل تعهد به اعتبار دائم نمی توان به قبلی مراجعه کرد. آیا حکم ماده 7 و 8 
قانون تحصیل رایگان که گفته شما به کشور خدمت کنید اصلا تبدیل تعهد 
است؟ مگر تبدیل تعهد یک قرارداد نیست؟ ما مگر تبدیل تعهد قانونی داریم؟ 
پس دومین اشـــکال در این رای آمده اســـت و مساله ای در حوزه حقوق عمومی 
را در حقوق خصوصی برده اســـت و تبدیل تعهد را آنجا باز کرده و این موضوع 
اشتباه است. دیوان عدالت اداری نمی تواند روابط حقوقی مردم را توصیف کند. 
نکته دیگر این است که آیا شورای عالی می تواند حکم قانون را تغییر دهد و مرجع 
تصویب نیز در این موضوع شناخته شده است. جمع بندی صحبت های من 
این اســـت که اولا ماده 68 اجازه قیمت گذاری تعهد را به ســـازمان دانشـــجویان 
نمی دهد. اصلا من بحث عطف ماسبق ندارم و بسیار روشن است که مقررات 
بـــه ایـــن صورت اســـت. ماده 68 ایـــن اجازه را به ســـازمان نمی دهد چیزی به جز 
هزینه را بتواند مشخص کند. دوم اینکه آیین نامه آن زمان توسط وزارت علوم و 
کمیسیون مجلس تصویب می شود. این موضوع فراتر از یک وزارتخانه است و 
بین کمیسیونی تلقی می شود و جمع بندی نهایی است که رای دیوان عدالت به 
این شکل صادر شده و ابطال حق صورت گرفته است. یعنی حقوق غیرقانونی 
را برای سازمان شناسایی کرده است و حقوق قانونی که تمام دانش آموختگان 
از آن برخوردار هســـتند را ابطال کرده اســـت. این رای اشـــکالات بسیاری دارد و 

این موضوعات تنها یک بعد آن است. 
گاه: در شورای انقلاب ما دو مصوبه داریم، یکی به عنوان لایحه قانونی و دیگری  آ
به عنوان آیین نامه اجرایی است. به نظر من دیوان یک اشتباه بسیار بزرگ انجام 
داد. شورای انقلاب بعد از پیروزی انقلاب در برهه ای قوه مجریه و قوه مقننه بوده 
است. هم آیین نامه اجرایی و قانون نوشته است. دیوان به این موضوع اشاره دارد 
همان جایی که لایحه قانونی را تصویب کرده آیین نامه را تصویب کرده و هر دو 
نیز شـــورای انقلاب هســـتند و اشـــکال ندارد که از هیات وزیران آن را به وزارت 
عتف داده است. دو شأن در اینجا تداخل داده شده است. به نظر من اینکه ما 
می دانیم جوانان مهاجرت می کنند و این موضوع به نظر می رسد به عنوان امری 
غیر حقوقی و به عنوان ترمز مهاجرت در نظر گرفته شده است. به نظر من این مبلغ 

اگر صدبرابر هم شود فردی که بخواهد می ماند و کسی که نخواهد نمی ماند. 

   سازمان دانشجویان تعهد خدمت را با مهریه مقایسه 
می کند!

مهدی حسین دوست، دانشجوی کارشناسی اقتصاد دانشگاه اصفهان 
و یکی از 27 شـــاکی این مصوبه: این پویش ســـال گذشـــته و چندروز بعد از 
ابلاغ بخشنامه تشکیل شد و ما از ابتدا از وزارت علوم پیگیری را شروع کردیم که 
تمام شکایات را رد کردند و نخواندند. بعد از آن به دیوان عدالت اداری رفتیم 
که البته پیگیری های دیگری صورت گرفت و از سمت رئیس دیده بان شفافیت 
عدالت نامه ای به رئیس جمهور نوشته شد و بعد از نامه دیده بان نیز اعلام جرمی 
علیه این بخشنامه داشت. مرکز پژوهش های مجلس آن را غیر قانونی دانست. 
شـــکایاتی که گفته شـــد، با توجه به آنچه در خلاصه دادخواســـت ها آمده است 
متاسفانه کمی ایرادات اصلی آن را به حاشیه برد و اگر این رای دیوان عدالت 
را بدون ســـربرگ می دیدم، حس می کردم از ســـمت وزارت علوم این ادله نوشته 
شده است. عینا دفاعیات وزارت علوم را برداشتند و به شکل دیگری نوشته اند. 
کمیسیون آموزش دیده بان به ما نیز کمک کرد تا بتوانیم بهتر آرا را بررسی کنیم. 
پیش از این رای، رای هایی به نفع دانش آموختگان صادر شده بود که باید براساس 

زمان فارغ التحصیلی مبلغ محاسبه شود. 
در ابتدای شکل گیری این پویش دوستان به صورت داوطلبانه با رئیس سازمان 
دانشجویان تماس گرفتند و استدلال شان این بود زمانی که سکه مهر می کنند، 
به قیمت روز می گیرند و ما نیز این قیمت را قطعا به روز محاسبه می کنیم. اوج 
استدلال رئیس سازمان دانشجویان این بود که با مهریه آن را مقایسه کردند. آخرین 
اظهارنظر وزیر علوم نیز این بود مبلغ را افزایش دادیم که مهاجرت نکنید؛ دفاع 
حقوقی در این موضوع نداشتند. استدلال این است هزینه ها باید هر سال افزایش 
پیدا می کرد و چون ترک فعل صورت گرفته پس به صورت چند برابر آن را افزایش 
می دهند. در حالی که در قانون و آیین نامه شورای انقلاب چنین موضوعی ذکر 
نشده است. موضوع عجیب تر این رای این است که به نرخ تورم اشاره کرده است، 
ما اصلا ایرادی به افزایش آن نداریم، ایراد این است که نباید عطف به ماسبق شود. 
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توجه: اعلام آمادگی جهت شرکت در این مناقصه صرفا به صورت الکترونیکی )توکن( و از طریق سامانه ستاد به 
نشانی www.setadIran.ir  می باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/02/0383 مربوط به  پروژه بهینه سازی سیستم کنترل توربوکمپرسورهای 
کارخانه بازگردانی گاز پازنان 1 
الف- شرح مختصر خدمات

خرید و نصب سیستم های کنترل و مانیتورینگ جدید جهت جایگزینی سیستم های فرسوده موجود نصب شده 
برای توربو کمپرسورهای کارخانه بازگردانی گاز پازنان 1

ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار
محل اجرای خدمات در کارخانه بازگردانی گاز پازنان 1و مدت انجام آن 18ماه  می باشد.

ج-   برآورد کارفرما
برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/171,049,177,094ریال و -/2,615,678 یورو  و تعدیل پذیر می باشد.

د-شرایط مناقصه گران متقاضی
- داشتن ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( در رشته مربوطه مناقصه گران دارای حداقل پایه 4 رشته نفت گاز یا دارای 
 ، حداقل پایه 4 رشته نیرو یا دارای حداقل پایه 4 رشته صنعت و معدن- در تعیین برنده مناقصه و در شرایط برابر

اولویت با شرکت های بومی استانی می باشد.
- گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی اســـت و همچنین اصالت 
گواهینامه مذکور ارائه گردیده می بایست در سایت  www.mcls.gov.irرویت گردد. عدم ارائه یا رویت گواهینامه 
صلاحیت ایمنی به منزله حذف از مناقصه می باشد. توانایی ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ 
-/34,387,727,220ریال یا 80790/64 یورو  همچنین توانایی ارائه 5% مبلغ ریالی پیمان و 10% مبلغ ارزی پیمان 

)در صورت برنده شدن ( به عنوان تضمین انجام تعهدات
-ارائه یک نسخه تاییدشده از صورت های مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی یا اعضای جامعه 
حســـابداران رســـمی الزامی اســـت. )مبنای پذیرش در خصوص هرگونه گزارش حسابرســـی صورت های مالی، 
 )www.iacpa.ir بارگذاری گزارش مذکور از طریق سایت جامع حسابداران رسمی ایران )قابل استعلام در وبگاه

با قابلیت مشاهده در سامانه پردیس می باشد.(
مناقصه گر جهت تحویل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین از طریق سامانه 
، کوی فداییان اسلام مجتمع تندگویان، واقع  لازم است به صورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز

، ساختمان طرح های راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند. در روبه روی بلوک دو

  هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد
از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت به  عمل می آید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان جهت دریافت اسناد و 
اعلام آمادگی از طریق سامانه ستاد و به نشانی www.setadIran.ir مراجعه نمایند تا ارزیابی های لازم وفق آیین نامه 

اجرایی بند ج ماده 12 قانون برگزاری مناقصات )ارزیابی کیفی( روی مدارک ارسالی مناقصه گران به  عمل آید.
1- مهلت اعلام آمادگی: به صورت الکترونیکی )غیرحضوری( و از ساعت 8:00 تاریخ  1402/10/23 لغایت  ساعت 

19:00  تاریخ   1402/11/03
2- مبلغ خرید اســـناد و شـــماره حســـاب: واریز مبــــلغ  7,616,000ریال از طریق درگاه موجود در ســـامانه به نشـــانی 

www.setadIran.ir
ضمنا می بایستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزیابی کیفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست شده در 
استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد بارگذاری نمایند. بدیهی است کارفرما این حق را برای خود محفوظ 
گهی و استعلام ارزیابی کیفی را لحاظ ننموده اند ترتیب اثر ندهد. می دارد به مدارکی که شرایط مندرج در متن آ

محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 
متقاضیان واجدالشرایط در مرحله ارزیابی کیفی مکلفند پیشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 15:30 روز سه شنبه 
مورخ  1402/12/15 به صورت الکترونیکی و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمنا پیشنهادات در ساعت 
30:08 روز چهارشنبه مورخ  1402/12/16 گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده مناقصه گران با معرفی نامه 

و کارت شناسایی معتبر بلامانع است.
همچنین مناقصه گران می بایست ضمن بارگذاری الکترونیکی تصویر تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار در 
ســـامانه تا ســـاعت 15:30روز سه شـــنبه مورخ 1402/12/15 اصل تضمین مذکور را به صورت فیزیکی به کمیسیون 
- کوی فداییان اسلام مجتمع تندگویان، واقع در  مناقصات شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در آدرس: اهواز

، ساختمان سابق طرح های راه و ساختمان تسلیم نمایند. روبه روی بلوک دو
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکت ها در همه مراحل 

لازم و ضروری می باشد.
گهی تاسیس، آخرین تغییرات ثبتی و هرگونه  : حسب مورد ارائه یک نسخه اصلی از اساسنامه شرکت ها، آ تذکر

گهی الزامی می باشد.  گواهی مبنی بر واجد شرایط بودن شرکت مطابق با مفاد آ
امور حقوقی و قراردادها - مناطق نفتخیز
WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir
شماره شناسه1638475

گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  آ
حوزه ثبتی گلوگاه نظر به دســـتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و 
ک متقاضیانی که در هیات  ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 20 / 9 / 1390، املا
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی گلوگاه مورد رسیدگی و تصرفات 
مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح 
ک اصلی 3 بخش  ک متقاضیان واقع در اراضی تپـــه پلا گهـــی می گردد. امـــلا ذیـــل آ
ک 1329 فرعـــی آقای عبدالرزاق پاکزاد فرزند ملک بخش ششـــدانگ عرصه و  19 پـــلا
اعیان یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 57 / 1674 مترمربع خریداری مع الواسطه 
ک مجاور 974  از آقای درویشـــعلی خواجوی مالک رســـمی و به شـــرط تجمیع با پلا
فرعی از 3- اصلی لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
گهی در دو نوبت به  و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آ
فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها 
گهی رای هیات در محل الصاق تا درصورتی که اشخاص ذینفع به  علاوه بر انتشار آ
گهی و در روستاها  آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آ
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست را به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 

مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: ۰۹ / 1۰ / 14۰2 تاریخ انتشار نوبت دوم: 23 /1۰ / 14۰2
میم الف: 163۰۹۹7
ک شهرستان گلوگاه جعفر رسولی - رئیس اداره ثبت اسناد و املا
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در میان افرادی که در فرودگاه زامبیا در 1990 منتظر اســـتقبال از نلســـون ماندلا، رهبر 
مبارزان علیه رژیم آپارتایدی بودند، مردی با چفیه عربی دیده می شد که منتظر دیدار 
، نقطه آغاز روابط دوستانه میان  با ماندلا بود. دیدار یاسر عرفات، رهبر فلسطینی ها با او
مبارزان فلسطینی ها با مبارزان آپارتاید در آفریقا بود. شاید نقطه مشترکی که میان مردم 
فلسطین و آفریقایی ها وجود داشت، مبارزه با تبعیض نژادی بود، چیزی که اسرائیلی ها 
آن را در پوشش مظلوم نمایی و تروریست خواندن فلسطینی ها توجیه می کنند. حالا 
بعد از آغاز عملیات 7 اکتبر و بعد از 75 ســـال ادامه این کشـــتار و نسل کشـــی علیه 
فلسطینی ها، آفریقایی جنوبی با پرونده ای 84 صفحه ای شکایت علیه اسرائیل و 
نسل کشی در غزه را به دیوان بین المللی لاهه برده تا اسرائیلی ها برای اولین بار مجبور 

باشند به خاطر نسل کشی علیه فلسطینی ها در موضع متهم قرار بگیرند. 

   شکایت به دادگاه جهان
8 دی مـــاه بـــود کـــه آفریقایی جنوبی در دیـــوان بین المللی دادگســـتری ICJ در لاهه 
به خاطر نقض کنوانسیون نسل کشی 1948 از اسرائیل شکایت کرد. 9 دسامبر 1948 
بعد از جنگ جهانی دوم و کشتار یهودیان»نسل کشی تحت قوانین بین المللی جرم 
تلقی شد« و اسرائیل و آفریقایی جنوبی نیز به این کنوانسیون رای مثبت دادند. حالا 
اســـرائیلی ها با اســـتناد به این کنوانســـیون در موضع متهم قرار گرفته اند و باید برای 
قتل عام مردم غزه در این دادگاه از خود دفاع کنند. دیوان لاهه متشکل از 15 قاضی 
است که پنج قاضی عضو دائم شورای امنیت هستند و بقیه کشورها نیز به صورت 
دوره ای عضو این دادگاه می شـــوند و به اختلافات میان کشـــورهای عضو ســـازمان 
ملل رســـیدگی می کنند، برای رای به هر شـــکایت کافی اســـت، هشـــت قاضی رای 
مثبت بدهند. در این دادگاه چیزی تحت عنوان حق وتو وجود ندارد. پیش از این 
در جریان نسل کشی علیه یوگسلاوی در جنگ بوسنی نیز برای اولین بار با استناد به 
این کنوانسیون، یوگسلاوی به نسل کشی علیه مردم بوسنی و هرزگوین محکوم شد. 
حالا وکلای آفریقای جنوبی با ادله به دنبال اثبات کشتار فلسطینی ها در غزه توسط 
صهیونیست ها هستند؛ امری که اگر به رای دادگاه گذاشته شود، فشارهای  بین المللی 

به اسرائیل را بیشتر خواهد کرد. 

   دادگاه لاهه؛ دردسر تازه صهیونیست ها
اسرائیلی ها از همان روزهای ابتدایی جنگ و بمباران مناطق مسکونی نوار غزه در 
میان راه حل و پیشنهادهای مختلفی که برای پایان پیدا کردن جنگ ارائه می شد، 
همواره این موضوع را مطرح می کردند که ساکنان نوار غزه باید آنجا را ترک کنند و در 
کشورهای عربی ازجمله مصر مستقر شوند. با همین توجیه غزه مورد محاصره قرار 
گرفت و حملات در این منطقه تشدید شد. موضوعی که اگرچه واکنش های منفی 
از جانب دیگر کشورها را به همراه داشت اما در مجامع بین المللی اقدام جدی برای 
محکوم کردن این نسل کشی صورت نگرفت. اقدامات و فعالیت های حماس مبنی بر 
اینکه اسرائیل قصد دارد آنها را تروریست اعلام کند، باعث شد صهیونیست ها به دنبال 
همراه کردن دیگر کشورها و مجامع بین المللی برای پیروزی در این نبرد باشند. فارغ 
از اختلافات و درگیری های نظامی که در جنگ غزه اتفاق افتاد و تنش های سیاسی 
میان کشورهای حامی مقاومت و صهیونیست ها، موضوعی که بیش از همه واکنش  
افکار عمومی در جهان را به همراه داشته، خشونت علیه غیرنظامیان، کشتار و قتل 
است. نکته دیگر این است که صهیونیست ها مشخصا کشتار مردم در نوار غزه را 
دفاع از خود تلقی می کنند. در این میان حمله به بیمارستان ها در نوار غزه نیز با این 
توجیه که تونل های حماس زیر این بیمارستان ها قرار دارد، صورت می گرفت، امری 

که البته صهیونیست ها نتوانستند آن را اثبات کنند. بنابراین فارغ از دعواهای نظامی، 
سیاسی و امنیتی که اسرائیل تلاش می کند در آنها پیروز شود، حتی فارغ از دعوای 
سرزمینی که میان صهیونیست ها و فلسطینی ها وجود دارد، »کشتار فلسطینیان 
در غزه به ویژه کودکان، تخریب خانه های آنها؛ اخراج و جابه جایی فلســـطینی ها و 
محاصره غذا، آب و کمک های پزشکی به نوار غزه؛ اعمال تدابیری برای جلوگیری 
از تولد فلسطینی ها از طریق از بین بردن خدمات بهداشتی ضروری که برای بقای 
زنان باردار و نوزادان حیاتی است.« موضوعاتی هستند که آفریقای جنوبی با استناد به 
آنها به خاطر نسل کشی علیه فلسطینی ها، صهیونیست ها را در جایگاه متهم نشانده 
است. با وجود این احتمالا رای دادگاه به سرعت صادر نخواهد شد و روند بررسی ها 
برای اعلام نظر دادگاه، ممکن است سه سالی طول بکشد. آفریقای جنوبی اما علاوه بر 
شکایت خود، درخواست اضطراری مبنی بر جلوگیری از ارتکاب جنایت اسرائیل با 

استفاده از »اقدامات موقت« را نیز مطرح کرده است. 

   وکلای آفریقای جنوبی در دادگاه چه گفتند؟
، آب و برق در  »نـــوار غـــزه 1۶ ســـال اســـت از محاصره مـــداوم رنج می برد، کمبـــود دارو
نـــوار غـــزه هـــزاران نفر را تهدید می کند، خانواده ها در نوار غزه متفرق و اعضای آنها به 
مکان های نامعلومی منتقل شدند، صد ها معلم و استاد دانشگاه در نوار غزه کشته 
شدند، اسرائیل همچنان مسئولیت خود را در قبال بحران انسانی که در نوار غزه ایجاد 
کرده انکار می کند، آنچه فلسطینی ها در غزه با آن روبه رو هستند مستلزم اتخاذ تدابیر 
برای حمایت از آنهاست، ناکامی جامعه بین المللی در مقابله با بحران انسانی در غزه 
بازتاب جهانی خواهد داشت، اکنون بحث اقدام های موقتی است که دادگاه می تواند 
قبل از تصمیم گیری در مورد پرونده اعمال کند، اسرائیل برای نابودی نوار غزه به مدت 
سه ماه نوار محاصره شده غزه را بمباران کرد؛ بیشتر قربانیان غزه بی گناه هستند.« این 
بخشـــی از اظهاراتی اســـت که تیم حقوقی آفریقای جنوبی درباره اقدامات اسرائیل 
مطرح کرد و در ادامه خواست تا »تعلیق فوری عملیات نظامی« در غزه صورت بگیرد. 
 ، وکلای حقوقـــی آفریقـــای جنوبی در ادامه به این موضوع تاکید کردند که 13 کشـــور
حمایت خود را از این پرونده اعلام کرده اند که نیازمند این است تا اقدام  موقت برای 
جلوگیری از این نسل کشی صورت بگیرد؛ امری که با واکنش نماینده رژیم صهیونیستی 
در دادگاه همراه شد و این ادعا را مطرح کرد که همه وقایع 7اکتبر از جانب آفریقای 
جنوبـــی کامل مطرح نمی شـــود و توقف عملیات نظامی آنها را بـــرای دفاع از خود با 
چالش همراه می کند. وکلای آفریقای جنوبی در ادامه به این موضوع اشاره کردند که 
»اسرائیل عمدا شرایطی را ایجاد می کند که فلسطینی ها را از سرپناه و آب سالم محروم 
کند.« »اسرائیل همه فلسطینی ها را مسئول عملیات حماس و همه آنها را تروریست 
می داند.« این اظهارات در شرایطی مطرح می شد که حامیان فلسطین، نیز در محل 
برگزاری دادگاه تجمع کرده بودند. برخی کارشناسان این موضوع را مطرح می کنند که 
دادگاه در شرایط فعلی، به دنبال اثبات نسل کشی در غزه نیست، بلکه ابتدا باید این 
امر مورد اثبات قرار بگیرد که آیا شرایطی که درکنوانسیون مربوط به نسل کشی مورد اشاره 
قرار گرفته و به تضمین آن تاکید شده، نقض شده و مورد آسیب قرار گرفته است یا 
. با این وجود به نظر می رسد  آفریقای جنوبی با ادله و اسناد محکمی شکایت را  خیر
به دادگاه لاهه برده است و البته اظهارات مطرح شده از جانب آفریقای جنوبی تنها 

محدود به اتفاقات اخیر در 7اکتبر نیز نبوده است. 

   در لاهه خبری از حق وتو نیست
صهیونیست ها در میانه جنگ فرسایشی با غزه قرار دارند. علاوه بر اینکه اهدافی 
که از همان ابتدا به آن تاکید می کردند، محقق نشده است، حالا پای جبهه های 
دیگر مقاومت نیز به جنگ باز شـــده و شـــرایط را برای آنها سخت تر کرده است؛ 
امری که اسرائیل برای نجات یافتن از این باتلاق، پای حامیان خود را به جنگ 

در فلســـطین بـــاز کرده اســـت؛ علاوه بر ایـــن، فضای افکارعمومـــی در جهان نیز 
علیه صهیونیست هاست و کشورها نیز حداقل در اظهارنظرهای سیاسی خود، 
اسرائیل را محکوم می کنند. در سمت دیگر اما تلاش های کشورها برای محکوم 
کردن اسرائیل در سازمان ملل و انتشار قطعنامه علیه صهیونیست ها با وتو و لابی 
آمریکایی ها به نتیجه نرسید؛ حالا باز شدن پرونده حقوقی علیه صهیونیست ها 
در دادگاه لاهه مشکلی به مشکلات صهیونیست ها در جنگ غزه اضافه کرده 
است. به نظر می رسد مطرح شدن این شکایت در دادگاه لاهه صهیونیست ها را با 
چالش بیشتری مواجه کند؛ چراکه همزمان با آغاز این دادگاه، نتانیاهو از موضعی 
که از آغاز حمله زمینی غزه به آن تاکید داشت تا حدی عقب نشینی کرد و گفت 
اســـرائیل قصد ندارد برای همیشـــه در نوار غزه باقی بماند. این عقب نشـــینی در 
اظهارات نتانیاهو موید این گزاره است که باز شدن پرونده حقوقی آن هم با اتهام 
نسل کشـــی علیه اســـرائیل برای آنها تبعاتی به همراه خواهد داشت که موقعیت 
اسرائیل در منطقه و جهان را با تغییر قابل توجهی همراه خواهد کرد. بر این اساس 
صهیونیست ها به دنبال این خواهند بود که با لابی و اعمال نفوذ آمریکایی ها، 
رای دادگاه به نفع اسرائیلی ها صادر شود، با این تفاوت که در این دادگاه چیزی 
تحت عنوان حق وتو وجود ندارد و رای هشت قاضی دادگاه برای صدور حکم 

محکومیت کافی خواهد بود. 

   محکومیت در لاهه، اســـرائیل ضعیف تری در منطقه 
می سازد

با این وجود اما برخی از کارشناسان نیز این گزاره را مطرح می کنند که آنچه وکلای 
حقوقی به لاهه برده اند و اسناد درباره اتهامات اسرائیل آنقدر دقیق است که رای 
دادگاه به زیان اسرائیل خواهد بود. با این تفاسیر اگر این اتفاق رخ دهد، شرایط 
برای اســـرائیل از قبل نیز پیچیده تر خواهد شـــد. صهیونیســـت ها در برهه های 
مختلف با اســـتفاده از ماجرای هولوکاســـت به دنبال ســـاخت چهره مظلومی از 
خود بودند. در ادامه همین امر نیز همواره در درگیری ها با کشورهای عربی و مردم 
فلسطین جنایت هایشان را با ادعای دفاع از خود توجیه می کردند. در صورتی که 
رای دادگاه به زیان اسرائیل تمام شود و حتی اقدام قابل توجهی نیز برای مقابله 
با صهیونیست ها صورت نگیرد، اسرائیل علنا و در مجامع بین المللی به عنوان 
رژیمی شـــناخته خواهد شـــد که به نسل کشـــی دست زده اســـت. علاوه بر اینکه 
صهیونیست ها در مجامع بین المللی منزوی خواهند شد، کشورهای دیگر نیز 
در عرصه سیاسی ارتباط خود با صهیونیست ها را محدود خواهند کرد و هزینه 
عادی سازی روابط با اسرائیل مخصوصا از جانب کشورهای عربی را بالا خواهد برد. 
این محکومیت دست متحد آمریکایی صهیونیست ها برای محکومیت در دیگر 
مجامع بین المللی را نیز خواهد بست، چراکه وتو قطعنامه ها علیه اسرائیل توسط 
آمریکا رسما حمایت از رژیمی خواهد بود که به نسل کشی محکوم شده است و آن 
وقت آمریکا علاوه بر مجامع بین المللی با فشار عمومی در کشور خود نیز مواجه 
خواهد شد. بر ابن مبنا این محکومیت می تواند هموار کننده محکومیت های 
دیگر در مجامع بین المللی علیه صهیونیست ها باشد. تا اینجا صهیونیست ها 
حملات خود به اسرائیل را دفاع از خود تلقی کرده و اقدامات گروه های مقاومت را 
فعالیت های تروریستی می خواند؛ این امر بعد از انتشار رای دادگاه وارونه خواهد 
شد و پس از این اقدامات جبهه مقاومت مشروع و دفاع از خود تلقی خواهد شد 
و حمـــلات اســـرائیل و ادامـــه اقداماتش برای او تبعـــات حقوقی به همراه خواهد 
داشـــت. علاوه بر این ابزار قدرت صهیونیســـت ها علیه کشـــورهایی مثل ایران و 
محکوم کردن آن به ســـاخت ســـلاح  هسته ای نیز ضعیف تر خواهد شد؛ چراکه 
بعد از این رای دادگاه لاهه علیه صهیونیست ها آنها باید بر این امر تمرکز کنند 

تا در شورای امنیت محکوم نشوند. 

ید. از بعدازظهر پنجشنبه، اغلب  بالاخره اولین باران و برف زمستانی امسال بار
نواحـی کشـورمان شـاهد بـارش نـزولات آسـمانی بودنـد و در پـی ایـن بارش هـا 
مردم هم به ادامه روزهای زمسـتانی و شـاید عبور از تنش آبی، امیدوار شـدند. 
پیـش از ایـن، کارشناسـان و مسـئولان هواشناسـی پیش بینـی کـرده بودنـد کـه 
بـا توجـه بـه بارش هـای پاییـز امسـال، سـال آبـی کم بارشـی خواهیـم داشـت و 
بارش ها کمتر از حد نرمال خواهند بود. عمده علت این کم بارشـی ها نیز به 
دلیل تغییر اقلیم اسـت و تبعات تغییر اقلیم نیز جهانی اسـت اما به هرحال 
بـه دلیـل اینکـه ایـران در کمربنـد بیابانـی زمیـن قـرار دارد، از ایـن تغییـر اقلیـم 
ی، بالاخـره پـس از گذشـت 22 روز از زمسـتان  بیشـتر متاثـر می شـود. بـه هـر رو

در نهایـت اولیـن بارش هـای زمسـتانی را دیدیـم. 
صادق ضیائیان، مدیرکل پیش بینی سازمان هواشناسی کشور در گفت وگو 
بـا »فرهیختـگان« در رابطـه بـا بارش هـای روز گذشـته گفـت: »بارش هـای 
پنجشنبه و جمعه از روز دوشنبه پیش بینی شده بود و در روزهای دوشنبه، 

سه شـنبه و چهارشـنبه هشـدارهای لازم صادر شـد.«
ضیائیـان معتقـد اسـت بـه هرحـال در ادامـه زمسـتان نیـز بارندگـی خواهیـم 

ی در ادامـه افـزود: »همیـن میـزان بـارش را در روزهـای آتـی نیـز  داشـت. و
خواهیـم داشـت. بـرای برخـی مناطـق، بارش هـا شـدیدتر اسـت. مثـلا بـرای روز 
شـنبه بـرای جنـوب اسـتان آذربایجـان غربـی، آذربایجـان شـرقی، کردسـتان 
یـم کـه احتمـالا راه هـای روسـتایی و  و اردبیـل و گیـلان بـارش شـدید بـرف دار
تـی اسـتان های  تـی درگیـر مشـکل شـوند، خصوصـا راه هـای مواصلا مواصلا
اردبیـل و گیـلان. بـرای روز یکشـنبه نیـز مجـددا بـرای اسـتان های آذربایجـان 
شـرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، گیلان، کردسـتان، کرمانشـاه، البرز و تهران 
بارندگـی پیش بینـی می کنیـم. ایـن سـامانه تقریبـا روز دوشـنبه از کشـور خـارج 
، بارندگی هـای بعـدی را در روزهـای آینـده پیش بینـی  می شـود. پـس از آن نیـز
 می کنیـم. امـا درمجمـوع زمسـتان امسـال نسـبت بـه میانگیـن بلند مـدت، بـا 
یاد بارش ها کمتر از میانگین بلندمدت خواهد بود. طبیعتا  احتمال بسیار ز

جبـران منابـع آبـی و کمبودهـای گذشـته اتفـاق نمی افتـد.«
مدیرکل پیش بینی سـازمان هواشناسـی کشـور همچنین در رابطه با بارش ها 
، تقریبـا  کشـور گفـت: »اسـتان های جنوبـی  کشـور  در اسـتان های جنوبـی 
ی و  بارشـی نـدارد. به جـز بـارش روز جمعـه در خوزسـتان، چهارمحال وبختیـار

کهگیلویه و بویراحمد، شـمال بوشـهر و شـمال فارس بارش هایی دارند و پس 
از این بارش ها تقریبا تا چند روز آینده، بارش هایشـان تمام می شـوند. پس از 
یم.  آن در روز شنبه بارش های خفیفی در شمال استان خوزستان و ایلام دار
ی بارش  یم. همچنین روز یکشنبه نیز مقدار اما در مناطق جنوبی بارش ندار

یم.« در شـمال خوزسـتان، بخش های از لرسـتان و ایلام دار
ضیائیان در ادامه گفت: »اما درمجموع زمستان امسال، بارش ها به احتمال 
یـاد کمتـر از میانگیـن بلنـد مـدت خواهـد بـود. هرچنـد زمسـتان بـدون بـارش  ز
گر در ادامه زمستان هم بارش  نمی شود اما اینها جبران کم بارشی نیستند و ا
داشـته باشـیم، بعیـد اسـت مـا را بـه وضعیـت نرمـال برسـاند و احتمالـش کـم 
اسـت. تـا 21 دی مـاه، اختـلاف مـا بـا بارش هـای بلندمـدت حـدود 49 درصـد 
ی که ابتدای مهر شـروع می شـود،  کاهشـی بود. یعنی از ابتدای سـال آبی جار
در مجمـوع 49 میلی متـر بـارش کل کشـور بـود و ایـن درحالـی اسـت کـه بلنـد 
مـدت بارش هـا حـدود 80.7 دهـم میلی متـر بـوده اسـت. بـه عبارتـی تقریبـا 40 
یـم و احتمـال جبـران آن در ادامـه زمسـتان، بسـیار  میلی متـر کاهـش بـارش دار

ضعیف اسـت.«

اسرائیل با شکایت آفریقای جنوبی به نسل کشی محکوم خواهد شد؟

وارثان ماندلا علیه نئوآپارتاید

برف آمد، خوشحالیم اما...

با بارش های دیروز  هنوز ۴۰ میلی متر کمبود داریم

آیا زلزله های افغانستان
خطری برای ایران دارند؟

انتظار رخداد مهم
بر اثر زلزله های همسایه

شرقی را نداریم

ساعت 7 صبح 23 مهرماه زلزله ای به بزرگی ۶.3 ریشتر 40 کیلومتری هرات 
را لرزانـــد و چهارهـــزار نفـــر که اکثرشـــان هم زن و کودک بودنـــد، در این زلزله 

جان باختند. پس از این زلزله پس لرزه های زیادی هرات را لرزاند. 
اما همین دو روز گذشته بود که بار دیگر کابل و تعدادی از ولایت های شمال 
و شمال شرقی با زلزله ای به بزرگی ۶.4 ریشتر لرزیدند. البته مرکز ملی لرزه نگاری 
افغانستان اعلام کرد سه زمین لرزه در کمتر از 24 ساعت افغانستان را لرزاند 
که آخرین آنها صبح جمعه 22 دی ماه به وقت محلی منطقه »هندوکش« 
را تکان داده است. بزرگی این زلزله 4.4 و کانون آن در عمق 180 کیلومتری 
زمین برآورده شده است. همچنین اولین و بزرگ ترین این لرزه ها، زمین لرزه 
ظهر روز پنجشنبه بود که به بزرگی ۶.1 ریشتر ساعت 14:50 به وقت محلی 
همین منطقه در افغانســـتان را تکان داد. بنابر اعلام مرکز ملی لرزه نگاری 
افغانستان، کانون این زمین لرزه در عمق حدود 200 کیلومتری زمین بوده است. 
زلزلـــه دوم در مقیـــاس 4.3 ریشـــتر و در عمـــق 17 کیلومتـــری زمیـــن، حدود 
ساعت 4 صبح جمعه همین نواحی را تکان داد. به گزارش پایگاه خبری 
منطقه ای »ایندیا تودی« زمین لرزه ها در دهلی و سایر بخش های شمال هند 
و همچنین در لاهور پاکســـتان و بخش هایی از جامو و کشـــمیر احساس 
شـــده و برخی ســـاختمان ها را لرزانده اســـت. اما جریان این زمین لرزه ها در 
افغانستان چیست؟مهدی زارع، زلزله شناس و استاد پژوهشگاه بین المللی 
زلزله شناسی در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »افغانستان مرز برخورد بین 
ورقه هند با اوراسیاست و این موقعیت باعث می شود هر از گاهی آنجا زلزله 
اتفاق بیفتد. واقعیت این است که باید انتظار زلزله در آن منطقه را داشته 
باشیم. چهار زلزله از روز 15 مهر در هرات پشت سر هم آمد. همچنین یکی 

دیگر پنجشنبه در نزدیکی فیض آباد رخ داد.«

   حرکت ورقه هند و بروز زلزله در افغانستان
زارع در رابطه با چرایی احتمال وقوع زلزله های مختلف در افغانستان نیز 
تصریح کرد: »ورقه هند با سرعت سه سانتی متر در سال به سمت شمال 
حرکت می کند و هرقدر بیشـــتر به ســـمت شرق افغانســـتان می رویم، این 
کوتاه شدگی بیشتر می شود و به چهار سانتی متر در سال نیز می رسد و این 
اتفاقی است که افتاده، بنابراین بخشی از این تغییر شکل و کوتاه شدگی 
به صورت زلزله خود را نشان می دهد. البته حدود 10 درصد این کوتاه شدگی 
به صورت زلزله اســـت و باقی آن به صورت شـــکل های دیگری از تغییر رخ 

می دهد.«
وی همچنین در رابطه با زلزله پنجشنبه افغانستان گفت: »منطقه ای که روز 
پنجشنبه در آن زلزله رخ داد در هندوکش است. جایی است که زلزله های 
قابل ملاحظه زیادی داشـــته اســـت. 4 آبان 1394 یک زلزله 7.5 ریشتری در 
آن منطقـــه رخ داد امـــا تمـــام زلزله هایی که در این منطقه هندوکش به وقوع 
پیوسته اند در جایی کم جمعیتی بوده اند، یعنی در کوهستان های مرتفع و 
کم جمعیت بوده. معمولا در چنین شرایطی انتظار تلفات بالا نداریم. البته 
، 400 کشته داشت که 250 کشته در پاکستان  زلزله سال 94 به بزرگی 7.5 ریشتر
و 150 کشته در افغانستان بودند، به هرحال زلزله ای که دیروز اتفاق افتاد، یک 
درجه پایین تر بود و معمولا اگر اتفاق خاصی مانند یک لغزش بزرگ یا تغییر 

شکل خاصی رخ ندهد، تلفات زیادی نخواهد داشت.«

   فاصلـــه چندصد کیلومتری ایران با زلزله های 
هرات و هندوکش

این اســـتاد دانشـــگاه در رابطه با موقعیت ایران در ارتباط با فعال شـــدن یا 
فعال نشدن گسل های ایران به دنبال این زلزله ها نیز توضیح داد: »زلزله ای 
که پنجشنبه رخ داد در مناطق هندوکش، بدخشان و فیض آباد بود و حدود 
هزار و 800 کیلومتر با مرزهای شـــرقی ما فاصله داشـــت. طبیعتا با چنین 
فاصله ای انتظار نداریم اتفاقی در ایران رخ دهد. در رابطه با زلزله ای که در 
هرات اتفاق افتاد، یعنی از 15 تا 22 مهر امسال نیز این زلزله های حدود 200 
کیلومتر با مرزهای ما فاصله داشت. طبیعتا در آن زلزله ها هم انتظار نمی رفت 
که تحریک مستقیم و شلیک جنبش در گسل های ایران اتفاق بیفتد. البته 
هم گسل های آن منطقه یعنی گسل هریرود و گسل های سمت مرز ما یعنی 
گسل منطقه خواف و شمال دشت لوت؛ مناطق فعالی هستند. همچنین 
منطقه قائنات که نزدیک ترین منطقه به زلزله های مهرماه هرات است، در 
آنجـــا 20 اردیبهشـــت 7۶ زلزلـــه زیرکوه قائن رخ داد. قبل تر هـــم در آبان و آذر 
57 زلزله قائنات اتفاق افتاده بود اما به هرحال انتظار این نمی رود که به طور 
مستقیم جنبش های ما در تربیت حیدریه یا خواف از هرات تحریک شوند.«

   زلزله ها در خود شهر هرات خرابی کمی دارند
زارع همچنین در ادامه توضیح داد: »البته با چهار زلزله ای که در هرات اتفاق 
افتاد، در خود منطقه هرات می توان همچنان انتظار داشت زلزله بزرگ تری 
رخ دهد، یعنی یکی از سناریوهای دیگری که داریم، این است که این چهار 
زلزله ۶.4 ریشتر که رخ داد، مقدمه زلزله شدید با بزرگی هفت ریشتر یا بزرگ تر 
هم باشد. این امر امکان پذیر است. هرچند قطعی نیست اما این احتمال را 
می توان درنظر گرفت. در مناطقی که تا امروز این زلزله ها اتفاق افتاده، حدود 
40 کیلومتر با شـــهر هرات فاصله داشـــته اند. به همین دلیل آن جمعیت 
کشـــته ای که بر جای گذاشـــته، عمدتا از روستاییان افغانستان بوده اند و 
خانه های روستایی تخریب شده اند. اکثر روستاها کم جمعیت و خرابی ها 
هم در همان محدوده روستایی بوده اند. خرابی های بسیار محدودی در 
خود هرات ایجاد شده، بنابراین اگر زلزله ای به بزرگی هفت ریشتر نیز رخ 
دهد باز در همان ابعاد جمعیتی انتظار خسارت و تلفات می رود و آنجا 
منطقه پرجمعیتی نیســـت. مگر اینکه خود شـــهر هرات در معرض یک 
زمین لرزه قرار بگیرد، یعنی گسل زمین لرزه ای، این بار هرات را تحت تاثیر قرار 
دهد. اما این روندی که زلزله های مهر 1402 ایجاد کرده بودند، تقریبا 30 تا 40 
کیلومتر کانون هر چهار زلزله با هرات فاصله داشتند و همین امر کافی بود 
این زلزله ها در هرات موجب خرابی گسترده نشوند، به هرحال متاسفانه در 
آنجا خانه های خشت و گلی وجود دارند و روستاییانی که در آنجا زندگی 

می کردند، آسیب دیده اند و بیش از دوهزار کشته برجا گذاشته است.«
زارع همچنیـــن در پایـــان درباره تاثیر این زمین لرزه ها بر جغرافیا و موقعیت 
کشورمان گفت: »برای تحت الشعاع قرار دادن پوسته زمین در ایران انتظار 
نمی رود که به طور مستقیم پوسته ایران و گسل ایران را تحت تاثیر قرار دهد. 
به هرروی پوسته در ایران شرایط خودش را دارد و ما نگرانی  های خودمان را 
داریم، بنابراین معنی این سخنم این نیست که اساسا انتظار هیچ اتفاق 
قابل ملاحظه ای نباید داشت اما در اثر زلزله های افغانستان انتظار رخداد 

مهمی نداریم.«

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز
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بامداد جمعه »خیاط در کوزه افتاد«. این یعنی محور مقاومت چنان مدیریت شده 
و هوشمندانه جنگ را هدایت کرد که آمریکا برای نجات رژیم صهیونیستی ناچار به 
یک اقدام نظامی آن هم علیه یمن شد. آمریکایی ها از ابتدای جنگ، در تریبون های 
مختلف بر عدم توسعه جنگ تاکید می کردند و می دانستند که توسعه جنگ، پای 
آنها را نیز به میدان خواهد کشید تا یک بار دیگر برای امنیت رژیم صهیونیستی هزینه 
سنگینی بپردازند. درمقابل محور مقاومت نیز خواهان گسترش میدان جنگ نبود و 
، در چندین جبهه رژیم و حامی اصلی اش یعنی آمریکا  از همین رو اضلاع این محور
را زیر ضربه بردند. در این نبرد، یمنی ها در گام نخســـت با پهپادها و موشـــک های 
بالســـتیک، ســـرزمین های اشـــغالی را زیر ضربه بردند و در گام دوم، از ابزار تحریم در 
برابر تحریم استفاده کرده و ممنوعیت تردد کشتی های رژیم صهیونیستی و هر کشتی 
به مقصد رژیم را از دریای ســـرخ ممنوع کردند. براین اســـاس کشتی هایی که از این 
دستور تخطی می کردند، هدف قرار می گرفتند. با وجود تهدیدات فراوان، ارتش یمن 
از این تصمیم عقب نشینی نکرد تا اینکه بامداد روز جمعه 2 کشور آمریکا و انگلیس 
با پشتیبانی 4 کشور استرالیا، کانادا، هلند و بحرین به یمن حمله کردند. آن گونه که 
فرمانده نیروی هوایی آمریکا در غرب آسیا گفته است، در این حمله با بیش از 100 
موشک هدایت شونده به 60 هدف در 16 سایت حمله صورت گرفته است. پس از 
این حمله »محمدعلی الحوثی« عضو شورای عالی سیاسی یمن به ائتلاف چند 
کشوره همراه با آمریکا هشدار داد که »این حملات بدون پاسخ نخواهد ماند.« کمی 
بعد نیز »یحیی سریع« سخنگوی ارتش یمن، ضمن مسئول دانستن »دشمن آمریکایی 
و انگلیسی« در تجاوز به یمن، تاکید کرد: »این جنایت بی پاسخ و بدون مجازات 
نخواهد ماند.« این هشدارها یعنی آمریکا باید خود را برای ورود به یک باتلاق بزرگ 

آن هم در چند ماه مانده به انتخابات ریاست جمهوری آماده کند. 

پیامدهایحملهآمریکا-انگلیسبهیمن
یمن از ابتدای وقوع جنگ طوفان الاقصی، به دلیل دوری مسافت و  به کارگیری سنگین ترین تسلیحات به کار گرفته شده علیه رژیم، با 1
قضیه فلسطین که برجسته ترین موضوع فعلی جهان به حساب می آید، پیوند عمیقی 
خورد. با تلافی این حملات، عمق پیوند یمن با قضیه فلسطین افزایش یافته و این 
موضوع می تواند به ارتقای بیش از پیش وجهه یمن در افکار عمومی جهان اسلام 
منجر شود. این رویکرد باعث شد تا حتی » سعید المیسری«، از مخالفان انصارالله 
در یمن جنوبی در توییتر بنویسد: »اختلاف ما با حوثی ها، ما را صهیونیست نمی کند. 
 ما به همه اشتباهات خود پایان خواهیم داد و برای آنچه در آینده خواهد آمد متحد 
خواهیم شد.  تفنگ های ما در کنار تفنگ های حوثی است.  ما از همه گزینه ها برای 

پاسخ به تجاوز آمریکا و انگلیس حمایت می کنیم.«
با ایجاد فضای درگیری در منطقه به دنبال وقوع جنگ طوفان الاقصی،  عالی ترین سطوح درگیری که شامل زد و خورد میان بازیگران بزرگ تر 2
بوده، در عراق و یمن رخ داده است. با این وجود، در یمن برخلاف عراق، اقدام دولت 
این کشور علیه رژیم یکپارچه تر بوده درحالی که در عراق صرفا تعدادی از گروه های 
، یمن به عنوان  مقاومت به حمله علیه رژیم و آمریکا دست زده اند. در رودررویی اخیر
»بزرگ ترین بازیگر دولتی جهان اسلام«، با آمریکا به عنوان »بزرگ ترین بازیگر غرب« 
وارد درگیری شده است. به دنبال این اتفاق، یمن به یک کشور موثر اسلامی و یکی 

از مدعیان رهبری در جهان عرب تبدیل شده است. 
با وقوع انقلاب در یمن، غرب و اعراب تلاش داشتند انقلابیون را با  به کارگیری ادبیات فرقه ای و شیعه دانستن و همچنین خطاب آنها 3
به عنوان »حوثی« که یک خاندان است، محدود نشان دهند. هرچه نقش یمن در 
درگیری های فعلی بر سر قضیه فلسطین افزایش یابد، تلاش های قبلی غرب و اعراب 

برای تعریف محدود و مناقشه برانگیز از انقلابیون یمن، تضعیف می شود. 
حملات آمریکا و انگلیس درحقیقت حملات مجدد غرب به یمن  بود. پیش از این، عربستان سعودی و امارات به مدت چندین سال، 4
ایـــن کشـــور را بمبـــاران کرده و از نیروی زمینی نیـــز در این حملات بهره می گرفتند. 
حملات جدید به یمن این سوال را ایجاد می کند که حملات ۸ ساله عربستان چقدر 

غیرموثر بوده اند که همچنان به حمله نیاز است؟
حمله اخیر به یمن بدون ائتلافی گسترده شکل گرفت. زمانی عربستان  در سال 2015 مدعی بود ائتلافی از نزدیک ۳0 کشور اسلامی تشکیل 5
داده است. سعودی ها در ادامه با کمک تعدادی از این کشورها که شامل اعضای 
شورای همکاری خلیج فارس بود، به یمن حمله کردند. با این حال در حال حاضر 
به شکل رسمی صرفا آمریکا و انگلیس در حمله نقش داشته اند و این دو کشور از 
همکاری استرالیا، کانادا، هلند و بحرین نیز خبر داده اند که نحوه همکاری آنها 

مشخص نیست. 
حمله به یمن به تشدید روند تضعیف وجهه آمریکا در جهان اسلام  منجر می شـــود. واشنگتن به دلیل حمایت همه جانبه از جنایات 6
صهیونیست ها اخیر علیه ساکنان نوار غزه منفورتر شده و حمله به یمن، با مستقیم تر 
کردن حضور آمریکا در جنایات، وجهه این کشور را بیش از پیش تخریب می کند. 
هرچند حمله به بهانه حفاظت از کشتیرانی بین المللی صورت گرفته اما همه می دانند 
دلیـــل حمـــلات بـــه یمن برای حفاظت از رژیم و ایجاد فضـــای آزادی عمل برای آن 
جهت جنایات بیشـــتر در نوار غزه اســـت. دفاع مســـتقیم و عریان آمریکا از رژیم در 

منطقه برایش هزینه زایی شگفت آوری دارد. 
آمریکا بالاخره به درگیری در غرب آسیا کشیده شده و فرسایش بیشتری  در انتظارش اســـت. این فرســـایش علاوه بر اینکه قدرت نرم شـــده و 7
وجهه آمریکا را کاهش می دهد، مولفه های قدرت سخت آمریکا به ویژه ارتش این 

کشـــور را نیـــز بـــه فرســـایش 
می کشاند. بحث بر سر 

هزینه های بسیار زیاد 
رهگیـــری پهپادهـــا و 
موشک های کروز یمن 

یکی از شـــواهد این 

فرسایش در حوزه قدرت سخت است. حمله به خطوط کشتیرانی، افزایش هزینه 
حمل ونقل کالا و اثرگذاری تنش ها بر قیمت نفت نیز می تواند به لحاظ اقتصادی 

به آمریکا ضربه وارد کند. 
آمریـــکا بـــرای دفاع از رژیم باید دارایی های گســـترده ای را در معرض  خطر قرار دهد؛ ازجمله منافع منطقه ای و کشتیرانی اش. واشنگتن 8
با کشیده شدن به جنگ های منطقه ای برای حفظ موجودیت رژیم، لاجرم وارد دوره 

جدیدی از سبک و سنگین کردن رویکردهایش در قبال تل آویو می شود. 
هزینه زا شدن رژیم هرچند در کوتاه مدت به دلیل فعالیت شدید لابی  صهیونیسم به افزایش حمایت های واشنگتن از تل آویو می انجامد 9
و ظهور و بروز لابی ها را برجسته می سازد، اما با توجه به روند فزاینده هزینه زایی رژیم، 
در میان مـــدت و بلند مـــدت مخالفت های داخلی باعث تضعیف جایگاه لابی 

صهیونیسم خواهند شد. 
حملات به یمن محدود بودند، که نشان می دهد آمریکا نه قادر به  ایجـــاد جنـــگ در منطقه و نه دارای توانایی یافتـــن اهداف با ارزش 10
نظامی است. از این رو درصورت جنگ با یمن چاره ای جز جنایت و کشتار مردم 
نخواهد داشت. از این رو حملات جدید آمریکا در منطقه حکایت از بروز بن بست 

دارد. 
یمن تاکنون به شکل رسمی وارد درگیری با آمریکا نشده بود. از این  پس با وقوع درگیری مستقیم و رسمی، باید در آینده تهدید مستمر 11

منافع آمریکا در شاخ آفریقا و شرق آفریقا را شاهد باشیم. 
ژئوپلیتیک یمن باید به رسمیت شناخته شود. هر کشوری و طرفی  که بخواهد به منافع یمن و متحدانش آسیب برساند، باید خود را برای 12
حملات علیه خطوط کشتیرانی اش در دریای سرخ و اقیانوس هند و حتی حملات 
مستقیم پهپادی و موشکی آماده سازد. این ویژگی ها افزایش وزن ژئوپلیتیکی یمن 

را به دنبال داشته و این جایگاه باید به رسمیت شناخته شود. 
اقدامات آمریکا دلایلی برای تداوم حملات به منافع این کشـــور در  اختیار گروه های محور مقاومت قرار می دهد. این دلایل با توجه به 13
اینکه پایان جنگ طوفان الاقصی دورنمای نزدیکی ندارد، می تواند منجر به طولانی 
شـــدن حمـــلات بـــه پایگاه هـــا و منافـــع 

واشنگتن شود. 
حملات به یمن،  دلایل کافـــی را در 14
اختیار دولت این کشور می گذارد 
یـــم،  تـــا علاوه بـــر کشـــتی های رژ
کشـــتی های متعلـــق به 

آمریکا، انگلیس و متحدانش اعلامی شان در حمله به یمن را نیز زیر آتش بگیرد. 
یمن تاکنون صرفا به خطوط کشتیرانی رژیم و خاک فلسطین اشغالی  حمله کرده اســـت اما حمله مســـتقیم آمریکا بهانه ای به دست این 15

کشور داده تا بتواند پایگاه های واشنگتن در دیگر کشورهای منطقه را هدف گیرد. 
حمله به یمن برای جو بایدن رئیس جمهور دموکرات آمریکا در درون  این حزب چالش برانگیز بوده و تعدادی از دموکرات ها وی را به جهت 16
اقدامی که می تواند واشنگتن را بدون اجازه کنگره به کام جنگ بکشاند، شماتت 

کرده اند. 
آمریـــکا فـــارغ از تصمیم یمن، مجبور اســـت بـــه دلیل فضای جدید  ایجادشده در منطقه، در جبهه ای گسترده که از عراق تا یمن و فلسطین 17
ک  کشیده شده است، در آمادگی بالاتری قرار گیرد که این موضوع می تواند به استهلا
منابع بیشتری از این کشور منتهی شود. این روند مدیریت پرونده های شرق اروپا و 
شرق آسیا را برای آمریکا دشوار تر می کند. تنها در شرق آسیا، آمریکایی ها با دو پرونده 

مهم تایوان و شبه جزیره کره مواجهند. 
ریخته شدن خون یمنی ها برای ساکنان غزه، می تواند یکی از حوادث  نمادین برای تقویت همگرایی اسلامی و عبور از تفرقه شیعه و سنی 18
باشد. غرب با اقدام نظامی خود، سرمایه گذاری های خود برای تفرقه افکنی را تا حد 

زیادی خنثی کرده است. 
فروپاشـــی صفـــوف متحـــدان و مـــزدوران آمریـــکا در منطقـــه یکی از  پیامدهای اقدام علیه یمن است. اخباری تاییدنشده درخصوص 19
بازنگری تعدادی از گروه های یمنی که پیش از این با انقلابیون یمن در جنگ بودند، 
منتشر شده است. آنها به دلیل حمایت این انقلابیون از فلسطین، برداشت های 
خود را نســـبت به آنها تصحیح کرده اند. درصورت صحت اخبار و موثر بودن این 
تحول، آمریکا بخشی از جبهه خود در منطقه را با دستان خودش از بین برده است. 
یمنی ها دست کم طی دو مرحله دست به انتقام جویی علیه ناوهای  آمریکایی در منطقه زده اند؛ نخستین بار پس از حمله آمریکا به سه 20
قایق نیروی دریایی یمن که به شهادت 10 سرباز یمنی انجامید و دومین بار پس از 
حمله مشترک آمریکا و انگلیس که به شهادت 5 سرباز منجر شد. با این حملات، 
میزان خسارت های مالی و تسلیحاتی آمریکا نسبت به خسارت های یمن، بیشتر 

شده است. 

بازتابمنطقهایقدرتیمنبراینخستینبار
یمـــن یکـــی از قدیمی تریـــن تمدن هـــای جهان و منطقه اســـت اما هیـــچ گاه دارای 
حکومت هایی نبوده که بتوانند قدرت داخلی به مناطق پیرامونی خود توسعه دهند. 
این مساله می تواند از محصور شدن این کشور در میان دو دریای سرخ و خلیج عدن 
و همچنین صحرای عربستان و حضرموت نشات گرفته باشد. در معدود مواردی 
حکام یمنی توسعه ای به سمت نواحی حجاز داشته اند که چندان اهمیتی ندارد. 
با این حال هرگاه یمنی ها پای خود را از این سرزمین بیرون گذاشته اند، باعث تغییرات 
قابل توجهی در منطقه شده اند. تشکیل حکومت هایی در شامات و جنوب عراق 

توسط یمنی ها و تسلط بر عمان و امارت، از این جمله است. 
 یمنی ها، امروز با افزایش قدرت خود، درحال رقم زدن اتفاقی بی سابقه در یمن هستند. 
کشوری که هیچ گاه به مانند ایران، عراق، شامات، مصر و منطقه ترکیه دارای بازتاب 

فراسرزمینی قدرتش نبوده، امروز درحال تجربه چنین پدیده ای است. 
این پدیده همانند تشکیل دولت در جای جای منطقه توسط گروه های مهاجر از 
یمن نیست، بلکه از داخل خود این سرزمین صورت می گیرد و حالتی یکپارچه دارد. 

انگلیس و آمریکا رسما وارد معرکه یمن شدند

به باتلاق باب المندب سلام کنید
سیدمهدیطالبی

خبرنگارگروهجهانشهر

فراخوان تجدید مزایده 
نوبت دوم

یافت و تا پایان وقت اداری روز سه شنبه  مورخ 1402/11/17 برای تحویل اسناد مزایده طبق شرایط ذیل اقدام نمایند. یخ 1402/10/24 لغایت 1402/11/4 جهت در سازمان منطقه آزاد اروند در نظر دارد نسبت به فروش خودروهای فرسوده خود از طریق مزایده عمومی اقدام نماید. لذا از متقاضیان دعوت به عمل می آید از تار

کنوع خودروردیف کشماره شاسیشماره موتورمدلشماره پلا مبلغ ارزش پایهدرصد استهلا

221۳۸۳124۸۳172995۸۳07626940700/000/000- 926 الف 1۳پژو 1405

221۳۸۳124۸۳174101۸۳076۳1245650/000/000 – 927  الف 1۳پژو 2405

141۳۸745794600142670۳721241010606150۳/900/000/000- 77۳ الف 26اتوبوس شهری۳

141۳۸745794600142۸46۳721241010620150۳/۸00/000/000- 777 الف26اتوبوس شهری4

141۳۸745794600142740۳721241010619150۳/900/000/000- 77۸ الف 26اتوبوس شهری5

141۳۸745794600142۸۳2۳721241010621050۳/۸00/000/000- 779 الف 26اتوبوس شهری6

141۳۸745794600142690۳7212410105۸4450۳/900/000/000 7۸1 الف 26اتوبوس شهری7

141۳۸۸۳791200۸۳۸2769۳79017۸7910125504/۳00/000/000- 441 الف 24مینی بوس هیوندای کروز۸

141۳۸۸۳791200۸۳۸27۸5۳79017۸7910124504/400/000/000- 442 الف 24مینی بوس هیوندای کروز9

141۳۸۸۳791200۸۳۸2۸۸1۳79017۸791012۳504/400/000/000- 447 الف 24مینی بوس هیوندای کروز10

141۳۸۸۳791200۸۳۸2۸57۳79017۸791021۳504/400/000/000- 44۸ الف 24مینی بوس هیوندای کروز11

یافت اسناد به شرح زیر عمل نمایند: یال است که مزایده گران می بایست جهت در یافت و مبلغ خرید اسناد مزایده: مبلغ خرید اسناد مزایده 1/000/000 ر ۱-نحوه در
روش حضوری:

یافت اسناد مزایده ی به اداره امور قراردادها و در یال به حساب شماره 104705۳907 سازمان نزد بانک تجارت، تأیید فیش واریزی در بانک، مهمور نمودن فیش واریزی به مهر شرکت یا شخص حقیقی )درصورت وجود(، ذکر نام و نام خانوادگی و شماره تلفن، ارائه فیش واریزی به صورت حضور واریز مبلغ  1/000/000 ر
روش غیرحضوری:

یال به حساب شماره 104705۳907 سازمان نزد بانک تجارت و تأیید فیش واریزی در بانک  - واریز مبلغ 1/000/000 ر
ی یافت اسناد  به صورت غیرحضور - مهمور نمودن فیش واریزی به مهر شرکت یا شخص حقیقی )درصورت وجود(، ذکر نام و نام خانوادگی و شماره تلفن و ارسال تصویر فیش واریزی به ایمیل contract@arvandfreezone.com جهت در

یافت اسناد از طریق ایمیل - تماس با اداره امور قراردادها به شماره تلفن 5۳5۳51۸7 - 061 داخلی 1471 و در
کت )ب( الزامی است. ی در پا تذکر مهم: ارائه اصل فیش واریزی جهت خریداران غیرحضور

کات ساعت 1۳:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/11/1۸ در سازمان منطقه آزاد اروند خواهد بود. 2- زمان بازگشایی پا
، چک شخصی و  3- پیشـــنهاددهنده موظف اســـت معادل مبلغ تضمین، ضمانتنامه معتبر تســـلیم یا مبلغ یادشـــده را به حســـاب بانکی ســـازمان واریز یا چک بانکی تضمینی در وجه ســـازمان تهیه و ضمیمه پیشـــنهاد نماید. بدیهی اســـت به پیشـــنهادهای فاقد ســـپرده، سپرده های مخدوش یا کمتر از میزان مقرر

نظایر آن، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
4- به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از انقضای مدت مقرر در فراخوان واصل می شود، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.

5- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.
ک و مهرشده و در لفاف مناسب قرار گرفته و در موعد مقرر تحویل داده شوند. کت دربسته و لا کت ها می بایست درون یک پا 6-  تمامی پا

7- مزایده گران می توانند با هماهنگی مدیریت پشتیبانی، از خودروهای مورد مزایده بازدید نمایند.
https://www.arvanfreezone.com کات، اصلاح اسناد و اخبار مرتبط با فراخوان، مناقصات و مزایدات از طریق سایت سازمان منطقه آزاد اروند به نشانی اینترنتی هرگونه اطلاع رسانی رسمی اعم از تمدید زمان مزایده، تغییر زمان بازگشایی پا

)بخش اخبار و اطلاع رسانی- اطلاعیه و فراخوان( به اطلاع کلیه شرکت کنندگان خواهد رسید.
گهی: ۱64۱۱32 شناسه آ

یخ چاپ: ۱4۰2/۱۱/23 نام روزنامه: فرهیختگان        شماره روزنامه: 4۰55       تار
سازمان منطقه آزاد اروند- مدیریت حقوقی و امور قراردادها
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یم یمما امیدوار ما امیدوار
جام ملت های ۲۰۲۳ آغاز شد، تیم ایران با توجه به نفراتش می تواند فینالیست مسابقات باشد

سرخابی ها  احتمالا برای بازشدن پنجره 
و کسب مجوز حرفه ای مشکل بزرگی ندارند

پرونده سانتاکلارا؛ ابهام پنجره استقلال

فدراسیون قانون سقف بودجه را با کمک مدیران اصلاح می کند

باشگاه ها سپر بلای فدراسیون فوتبال
آخرین اخبار از نقل و انتقالات پرسپولیس

با پنجره بسته و حساب خالی به دنبال ستاره ها

آپوئل سلمانی را نمی خواهد

 ساپینتو تمایلی 
به جذب دومین 

استقلالی ندارد

 محمد نوری: نگران محمد بنا هستم! 
چرا دیگر نگران بیت المال نمی شود؟

 دشمن استقلال 
در بیرون زمین است

توافق اولیه اهوازی ها با پهلوان و آل کثیر 

سرمربی  فولاد 
موافق نیست؟ 

قاب ماندگار افتتاحیه جام ملت های آسیا
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لی ها در حالی از امروز و فردا تمرینات خود را برای نیم فصل دوم  استقلا
رقابت های لیگ برتر از ســـر می گیرند که وضعیت نقل و انتقالاتی این 
یکن  تیم همچنان در وضعیتی نامشـــخص قرار دارد و به جز ســـیلوا، باز
جدید دیگری جذب این تیم نشده است. بر همین اساس هم محمد 
نوری اعتقاد دارد کار این تیم در نیم فصل دوم بســـیار ســـخت اســـت، 
هرچند این چهره درباره بازگشـــت احتمالی پرســـپولیس صحبت هایی 
داغ و جنجالی مطرح می کند که برای هواداران فوتبال از جذابیت های 
خاص خودش برخوردار اســـت. گفت و گوی »فرهیختگان« با نوری را 

در ادامه می خوانید.

ل آغاز کنیم. در آستانه آغاز تمرینات این  صحبت را از آخرین وضعیت استقلا
تیم برای نیم فصل دوم رقابت ها شرایط تیم نکونام را چطور می بینید؟ 

بـــا توجـــه به ضعف هایی که در نیم فصل اول شـــاهدش بودیم و موارد دیگری 
ی ها، بی عدالتی ها و قانون سقف قرارداد که یک شبه وضع شد و  مانند ناداور
تمام چوب هایی که لای چرخ تیم گذاشتند، استقلال واقعا با دست خالی به 
یکنان خیلی کار بزرگی را انجام  صدر جدول رسید. در واقع نکونام، کادر و باز
یقـــی کار را با قهرمانی نیم فصل به پایان رســـاندند اما برای  دادنـــد و بـــه هـــر طر
صدرنشینی در پایان فصل و کسب عنوان قهرمانی هنوز مسیر طولانی و کار 
گر قهرمانی می خواهد  سخت تری باقی مانده است. در هر صورت این تیم ا
یکنانی که مدنظر نکونام هستند پوشش  باید نقاط ضعف خود را با جذب باز

دهد تا بتواند به این مهم دست پیدا کند. 

یکنان جدید اشـــاره کردید که به جز جذب ســـیلوا هنوز  در حالی به جذب باز
اقدامی صورت نگرفته است. 

بـه هـر حـال از ایـن بابـت هـواداران بحـق نگـران هسـتند و خـود مـا هـم نگـران 
کـرده زمـان را از بابـت ایـن قضیـه از دسـت ندهیـم. بـه  هسـتیم کـه خدای نا
یکـن بـه ترکیـب تیـم اضافـه شـوند  امیـد خـدا بـرای نیم فصـل دوم سـه چهـار باز
تـا اسـتقلال بتوانـد رونـد خوبـش را در نیم فصـل دوم هـم ادامـه بدهـد تـا بـرای 

ایـن تیـم شـرایط بهتـر شـود. 

به عنوان پیشکسوت استقلال و یک چهره فنی، نقاط ضعف این تیم در ترکیبش 
که نیاز به بازسازی و تقویت دارد را در کدام نقاط می بینید؟ 

یکنان تیم قائل هستم با توجه به زحمتی که آنها در   با احترامی که برای همه باز
نیم فصل اول کشیدند و تعصبی به خرج دادند به نظرم در هر سه خط نیازمند 
یکنی مانند سیلوا در حالی جذب  یکن جدید هستیم. در این بین فعلا باز باز
یکن از تجربه خوبی برخوردار بوده و در سال قهرمانی نیز تیم  شده که این باز
ی هم به  یکن ما در پســـت مدافع کنار را همراهی کرده اســـت. در کنار این باز
ی ســـاز  یم. در یک خط جلوتر اســـتقلال صد در صد به یک باز یکن نیاز دار باز
نیاز است چون همچنان از بابت این ناحیه رنج می بریم. در نیم فصل اول هم 
یکنان بود. همچنین به یک  گر به گل می رسیدیم بعضا به خاطر خلاقیت باز ا
یکن بدی نیســـت و  یم. البته بلانکو باز ی دار مهاجـــم تمام کننـــده هم نیاز فور
بقیه ارکان هجومی تیم مانند رمضانی نیز همه زحمتکش هستند اما استقلال 
برای کســـب عنوان قهرمانی به مهاجمی مانند محبی یا قایدی نیاز دارد که 
ی خود را برداشته و سرعتی باشند و بتوانند  بتوانند به راحتی نفرات پیش رو
یکنان را در ســـالیان قبل هم  مدافعان حریف را اذیت کنند. این دســـته از باز
یم که چطور بلای جان مدافعان حریف بودند.  داشتیم و به خوبی به یاد دار
گر هدف اســـتقلال در نیم فصل دوم قهرمانی رقابت ها  بنابراین فکر می کنم ا
گر بخواهیم برای این عنوان بجنگیم شک ندارم به چهار  به شمار می رود و ا

یم، به خصوص به یک پلی میکر برای وسط زمین  یکن جدید نیاز دار پنج باز
و به یک مهاجم تکنیکی و سرعتی نیازمند هستیم تا بتوانند تاثیرگذار باشند. 
یکنانی که اشـــاره داشـــتید اقدام  در هـــر صـــورت تـــا امروز در زمینه جذب باز
ی را انجام  خـــاص و جـــدی صورت نگرفته اســـت. باشـــگاه باید چنیـــن کار
بدهد چون هواداران منتظر چنین اقداماتی در خور  شأن نام باشگاه استقلال 
یکنان نشـــدنی هستند. من  هســـتند. البته از لیســـت نکونام یک ســـری از باز
خودم وقتی لیست را دیدم احساس کردم یک سری از این نفرات فعلا حاضر 
ی و  نیســـتند به فوتبال ایران برگردند، ضمن اینکه از لحاظ مالی هم دشـــوار
محدودیت هایی در این زمینه وجود دارد. البته از لیســـت های بعدی جواد 
یکن را گرفت و باید کسانی که دست اندر کار هستند حتما  می شود چند باز
این کار را انجام بدهند چون هوادار مترصد آن است که ببیند مدیریت برای 
نیم فصـــل دوم چـــه اقداماتی را برای تقویـــت تیمش انجام می دهد و این یک 

نکته بسیار مهم به شمار می رود. 

، الان این تفکر  با توجه به مشـــکلات حاشـــیه ای اخیر برای دو تیم مدعی دیگر
یابی می کنید؟  ل به راحتی می تواند قهرمان لیگ برتر شود را چطور ارز که استقلا

شما هم با برخی از هواداران این تیم هم عقیده هستید؟ 
یم. در هر صورت به خاطر ســـقف قرارداد از  مـــا نبایـــد گـــول این قضایا را بخور
یکن  سپاهان 4 امتیاز کم کرده و دوباره آن را برگرداندند و حالا هم که چند باز
ایـــن تیـــم را محـــروم کرده اند. از ســـوی دیگر پرســـپولیس هم بـــا برخی قضایا و 
حواشـــی مواجه شـــده اســـت. در هر صورت شـــک نکنید که این تیم ها هم 
برای نیم فصل دوم نقاط ضعف خود را برطرف می کنند و استقلالی ها نباید 

گول این قضایا را بخورند. 

پس شرایط را برای استقلال در نیم فصل دوم با این وضعیت هم دشوار می بینید؟ 

صد  در صـــد. در هر صورت اســـتقلال به جز مســـتطیل ســـبز کـــه قاعدتا باید 
یم و زحمت بکشیم و حریف را ببریم  نتیجه در آن مشخص شده و باید بدو
در بیرون از زمین هم با خیلی از دشمنان دارد دست و پنجه نرم می کنید. ما 
یم با رقبا مبارزه می کنیم. یعنی  هم در مستطیل سبز و هم در بیرون از آن دار
همه عوامل جمع می شـــوند تا این تیم نتیجه نگیرد. به تازگی قنبرزاده اعلام 
کرده سقف قرارداد استقلال باید کاهش پیدا کند، بنابراین پرواضح است که 
مدام می خواهند این تیم را به حاشیه برده و تمرکز و آرامشش را به هم بزنند. 
یم و به خاطر دشـــمنانی که  این در حالی اســـت که ما در زمین مشـــکلی ندار
وجود دارند مشکل اصلی ما برای موفقیت در بیرون از زمین است. ان شاءالله 
با قهرمانی اســـتقلال، تیر این افراد هم به ســـنگ بخورد. بنابراین کار برای ما 

بسیار سخت است. 

ید؟  یابی ای دار درباره بازگشت احتمالی برانکو به پرسپولیس چه صحبت و ارز
اولا کـــه بـــرای تیمی که قهرمانی می خواهد فرقی نمی کند چه کســـی ســـرمربی 
تیـــم رقیبـــش بشـــود. در وهله بعدی وقتی می گوییم تیم خـــاص اینجا این امر 
مصداق پیدا می کند. چطور می شـــود تیمی که به تازگی از تســـویه حســـاب 
یافت کرده؟ مگر  مالیاتـــی برانکو خبر می دهد در گذشـــته مجوز حرفـــه ای در
برای کسب مجوز حرفه ای نباید بدهی های مالیاتی را تسویه می کردند؟ در هر 
صورت به نظر می رســـد همه چیز برای این کار برنامه ریزی شـــده است. امروز 
در حالی صحبت از بازگشت برانکو مطرح شده که از وزیر تا دولتی ها همه 
بســـیج شـــده اند تا کار این مربی را درســـت کرده و این مربی برگردد تا دوباره 
تیم محبوب شـــان به آرامش برســـد. درخصوص مباحث مالیاتی حتی قانون 
را هم دور می زنند. اینها همه جوره همیشـــه پشـــت تیم خاص بوده و هستند. 
در این فصل هم همه جوره به پرســـپولیس دور دارند و خود این تیم از لحاظ 
فنی ضعیف بود که نتوانست نتیجه لازم را بگیرد. الان همه همه جوره در حال 

ساپورت این تیم هستند تا با قدرت به رقابت ها بازگشته و یک جورهایی این 
تیم را قهرمان کنند. برای همین است که به تیم خاص معروف شده اند چون 
دســـت اندرکاران مملکـــت به ایـــن تیم علاقه دارند و مســـئولیت خود را برای 

کسب عنوان دخیل می کنند. 

رقم های عجیبی هم برای بازگشت برانکو مطرح شده، هرچند هنوز رسما کسی 
آن را تایید نکرده است. 

گر این ارقام صحت داشـــته باشـــد، وقتی زمزمه های بازگشت استراماچونی  ا
مطرح شده بود، دوستانی که نگران پول بیت المال بودند، امروز کجا هستند؟ 
بـــرای اســـترا کـــه نصـــف این پـــول هم مطـــرح نبود. بنـــا در این مـــورد گفته بود 
بزرگ ترین نگرانی این روزهای ما شده حل مسائل مربوط به دستمزد و مدت 
قرارداد استراماچونی؛ امروز اصلا ایشان فوتبال را رصد می کنند یا فقط نگران 
دســـتمزد اســـتراماچونی بودند که از جیب بیت المال پرداخت نشـــود؟ امروز 
دستمزد برانکو از کجا پرداخت می شود؟ نکند آنها خصوصی شده اند و ما 
گر هم اینطور  یـــم! شـــاید هم جیب هـــوادار متمول در میان اســـت. ا خبـــر ندار
باشد پس قانون سقف بودجه چه می شود؟ فقط بابت استقلال است که همه 
نگران ناعدالتی ها می شوند و یاد جیب بیت المال می افتند. به هر حال اینها 
می خواهند استقلال نتیجه نگیرد. اما برای حریف از صندوق های مختلف 
پول تزریق می شود و پای متمولان هم در میان است. به جرات می گویم منابع 
مالی بازگشـــت برانکو هم تامین می شـــود. در هر صورت این تبعیض بین دو 
تیم امروز بیشتر هم شده و این امر دارد هواداران را اذیت می کند. ما حتی به 
، 9 نفر پرسپولیسی هستند و انگار گزینش  یم از هر 10 نفر صدا و سیما هم می رو
آنجـــا هـــم بـــا این امر در ارتباط اســـت. این یعنی این تیم همه جوره ســـاپورت 
می شـــود. برای برانکو هم جای نگرانی نیســـت و از پشت صحنه کارهایش را 

انجام می دهند و به هر قیمتی او را برمی گردانند. 

بــا اتفاقاتــی کــه طــی هفته هــای اخیــر در فوتبــال ایــران رقــم خــورده، این طــور 
به نظــر می رســد کــه قانــون ســقف بودجــه برداشــته شــده اســت و دیگــر خبــری 
از آن نخواهــد بــود. اتفاقاتــی کــه اخیــرا در فوتبــال رخ می دهــد امــا حکایــت 
از چیــز دیگــری دارد. این طــور به نظــر می رســد کــه فدراسیون نشــین ها قــرار 
ــگاه ها را  ــد باش ــل دارن ــان تمای ــد و همچن ــون بگذرن ــن قان ــر ای ــت از خی نیس
ــلاح  ــه اص ــرات و البت ــر تغیی ــه فک ــد و ب ــرار دهن ــار ق ــکل تحت فش ــن ش ــه ای ب

در قانــون هســتند . 

 جرایم بدون سقف قانون سقف بودجه 
چنــدی پیــش رســانه ها بــا یــک حســاب سرانگشــتی بــه ایــن نتیجــه رســیدند 
قانــون ســقف بودجــه فقــط در عــرض شــش ماه اخیــر بــه یــک منبــع درآمــد امــن 
ــرای فدراســیون فوتبــال تبدیــل شــده اســت؛ مبلغــی کــه در ازای تخلفــات  ب
صورت گرفتــه درخصــوص قانــون ســقف بودجــه از ســوی باشــگاه ها به عنــوان 
یافــت شــد، در هیــچ یــک از کمیته هــای قضایــی فدراســیون  جریمــه نقــدی در
فوتبــال تغییــر نکــرد، کاهــش نیافــت و حتــی حــذف نشــد و تنهــا ســایر مــوارد 
ــون  ــک قان ــی ی ــن رو وقت ــرد. از ای ــر می ک ــه تغیی ــود ک ــا ب ــده در حکم ه لحاظ ش
ی از مشــکلات مالی فدراســیون  می تواند به این شــکل درآمدزا باشــد و بســیار
فوتبــال را حــل کنــد، طبیعــی اســت کــه نه تنهــا حــذف نشــود بلکــه همچنــان 

بــه آن پرداختــه خواهــد شــد. 
جالب اینکه اغلب باشگاه هایی که از قانون سقف بودجه تخطی کرده اند، 
ینــه کننــد و مشــکلی  تمایــل دارنــد بیــش از آنچــه بــه آنهــا اجــازه داده می شــود هز
یکنــان  بــا پرداخــت جریمــه نیــز ندارنــد و حاضرنــد بــا پرداخــت هــر مبلغــی باز
ی از شــاغلان در فوتبــال  مــورد نیــاز خــود را جــذب کننــد. بارهــا از دهــان بســیار
یکنــان مــورد  ایــران شــنیده ایم کــه گفته انــد جریمــه را پرداخــت می کنیــم امــا باز

یــم.  نیازمــان را می گیر

 سقف در نیم فصل اول پر شد
یــادی درخصــوص پرداخــت بدهــی مالیاتــی برانکــو  اخیــرا داســتان های ز
یــچ از ســوی باشــگاه پرســپولیس حاشیه ســاز شــده اســت. برخــی بــر  ایوانکوو
گــر باشــگاه پرســپولیس چنیــن مبلغــی را پرداخــت کــرده، فــارغ  ایــن باورنــد کــه ا
از اینکــه ایــن پــول را از کجــا تهیــه کــرده اســت از ســقف بودجــه تخطــی کــرده 

و بایــد شــامل جریمــه ای مضاعــف شــود. 
واقعیــت ایــن اســت کــه باشــگاه های لیــگ برتــر در همــان نیم فصــل اول 
نیــز از ســقف بودجــه تخطــی کرده انــد یــا به زحمــت توانســته اند ســقف را 
یــادی  رعایــت کننــد ، درنتیجــه در نیم فصــل دوم بــا مشــکلات و چالش هــای ز
روبــه رو شــده اند. هرچنــد بــا بازگردانــدن جریمــه کســر امتیــازات کسب شــده، 
باشــگاه ها امیدوارنــد بتواننــد ســقف بودجــه را دور بزننــد و بــا پرداخــت مبلغــی 
یکنــان مــورد نظــر خــود را جــذب کننــد امــا آیــا واقعــا فدراســیون فوتبــال بــه  باز
ادامــه ایــن رونــد تمایــل دارد؟ واقعیــت ایــن اســت کــه باشــگاه ها نمی تواننــد 
ینــه کننــد و  بــا شــرایطی کــه برایشــان فراهــم  شــده بیــش از مبلــغ خــاص هز
ــر می گــذارد، بلکــه رقابــت را ســخت می کنــد.  ــر کیفیــت کار اث ایــن نه تنهــا ب
ایــن کــه فوتبــال مــا فقــط بــه بهانــه همسان ســازی تیم هــا چنیــن قانونــی وضــع 
کنــد، نه تنهــا باشــگاه ها را بــه جــان هــم انداختــه، بلکــه فرصــت رقابــت در آســیا 
و مقابلــه بــا تیم هــای تــا دنــدان مســلح را از نماینــدگان ایــران گرفتــه، از طرفــی 
کی اســت، یعنــی هــر  ایــن قانــون آن طــور کــه متولیانــش می گوینــد نیازمنــد شــا
باشگاهی که تخلف کرده، درصورتی مورد مواخذه قرار می گیرد که باشگاهی 
دیگــر از آن شــکایت کــرده باشــد. چنیــن تبصــره ای در ایــن قانــون قبــل از هرچیــز 

بــه اختــلاف بیــن باشــگاه ها دامــن می زنــد و روح ورزش را آلــوده می کنــد. 

 همه پرسی کارگروه نظارت از مدیران لیگ 
از فدراســیون فوتبــال خبــر آمــده کــه اخیــرا کارگــروه ناظــر بــر قراردادهــا بــه کمــک 
ــون  ی قان ــی رو ــر و اصلاحات ــال به دنبــال تغیی دیگــر اعضــای فدراســیون فوتب
گانــه بــه مدیــران  ســقف بودجــه هســتند. آنهــا اخیــرا طــی نامه هایــی جدا
ــون  ــلاح قان ــوص اص ــا را درخص ــرات آنه ــال نقطه نظ ــگاه های فوتب ــل باش عام
جویــا شــده اند و درتلاشــند بــا تغییراتــی قانــون ســقف بودجــه را تغییــر دهنــد 

ی از مدیــران در ایــن خصــوص هیــچ  و همه پســند کننــد. جالــب اینکــه بســیار
ایــده و نظــری ندارنــد و اظهارنظــر در ایــن خصــوص را بــه معاونــان و مدیــران 
یردســت خــود ارجــاع داده انــد یــا شــاید پاســخگویی در ایــن مــورد جــزء  ز
ــون ســقف بودجــه  اولویت هایشــان نبــوده اســت.  کامــلا مشــخص اســت قان
شکســت خــورده اســت و فدراســیون فوتبــال ایــن را به خوبــی می دانــد، از 
ایــن رو درنظــر دارنــد طــی یــک همه پرســی از مدیــران لیــگ برتــر و لیگ هــای 
زیرگــروه و برخــی دیگــر از شــاغلان در فوتبــال مثــل روســای هیات هــا تغییراتــی 
را در آن ایجــاد کنــد و به قولــی بــا اصلاحاتــی کــه بــه کمــک اهالــی فوتبــال در 
ایــن قانــون لحــاظ می کننــد شــرایط بهتــری را بــرای باشــگاه ها فراهــم کننــد.

ایــن اقــدام فدراســیون فوتبــال درحالــی انجــام شــده کــه طــی هفته هــای اخیــر 
اظهــارات اغلــب مدیــران و مربیــان تیم هــای لیــگ برتــری نشــان می دهــد 
تقریبــا درصــد قابل توجهــی از آنهــا بــه ســقف بودجــه اعتقــادی ندارنــد و حتــی 
ــازار نقل وانتقــالات بیشــتر از  رقابــت تنگاتنــگ، ســخت و غیرعادلانــه را در ب
کمیــت ســقف بودجــه بــر قراردادهــا می پســندند. هرچنــد به نظــر بعیــد  حا
می رســد کــه فدراســیون بخواهــد ایــن قانــون را حــذف و ملغــی اعــلام کنــد 
ــرح  ــن ط ــد ای ــیون می خواه ــاس آن فدراس ــه براس ــود دارد ک ــه ای وج ــا فرضی ام
کنــد. از ایــن رو طــی نظرســنجی از  کامــل لغــو  شکســت خورده را به طــور 
مدیــران باشــگاه های لیــگ برتــر و لیــگ آزادگان و همچنیــن برخــی دیگــر 
از اعضــای حاضــر در فوتبــال می خواهنــد نقطــه نظــرات را بررســی کننــد و 
درصورتی کــه اغلــب بــه لغــو قانــون رای دهنــد بــه ایــن شــکل کارگــروه ناظــر بــر 
قراردادهــا را منحــل و قانــون را لغــو کننــد. آنهــا بــرای اینکــه خودســرانه قانونــی 
را کــه وضــع کرده انــد لغــو نکننــد و به نوعــی شکســت را نپذیرنــد بــه اصطــلاح 
تــوپ را بــه زمیــن مدیــران باشــگاه ها انداختنــد تــا بــه ایــن شــکل ادعــا کننــد 
آنهــا خــود خواهــان لغــو چنیــن قانونــی بوده انــد و فدراســیون بــا احتــرام بــه نظــر 
باشــگاه ها قانــون را لغــو کــرده اســت، از طرفــی برخــی در فدراســیون فوتبــال بــه 
ادامــه اجــرای ایــن قانــون اصــرار داشــته اند تــا همچنــان باشــگاه ها را بــه ایــن 

شــکل از نظــر مالــی مدیریــت کننــد. 
کشــورها وجــود دارد امــا بندهــا و  ی از  هرچنــد ســقف بودجــه در بســیار
تبصره هایــی درونــش لحــاظ شــده تــا باشــگاه ها در رقابت هــای بین المللــی 

آســیب نبیننــد. ضمــن اینکــه ســاختار در فوتبال هــای دیگــر کشــورها متفاوت 
از فوتبــال ایــران اســت و درآمدزایــی و اجــازه مانــور مالــی بیشــتری را بــه ایــن 
گــر ســقفی درنظــر گرفتــه شــود بــرای جلوگیــری از  باشــگاه ها می دهنــد و ا
پولشــویی و شــرط بندی در فوتبال صورت می گیرد. به این ترتیب در فوتبالی 
ینــه باشــگاه ها از طریــق منابــع اغلــب دولتــی تامیــن می شــوند، نظــارت  کــه هز
مالــی بایــد از ســوی ارگان هــای تحت پوشــش انجــام گیــرد و بیــلان مالــی 

یابــی قــرار بگیــرد.  باشــگاه ها از طــرف شــرکت مالــک مــورد ارز
آنچــه مســلم اســت بــا مــواردی نظیــر قانــون ســقف بودجــه در فوتبالــی کــه 
هنــوز مالکیــت مشــترک وجــود دارد، دولــت ســرمایه اعظــم باشــگاه ها را تامیــن 
می کنــد، حــق پخــش تلویزیونــی پرداخــت نمی شــود، تبلیغــات در انحصــار 
ســازمان لیــگ و فدراســیون اســت و ســازمان لیــگ زیرمجموعــه فدراســیون 
فوتبــال به حســاب می آیــد، نمی توانیــم امیــدوار باشــیم کــه ســقف بودجــه 

کارایــی لازم را داشــته باشــد. 
جالب اینکه فدراســیون فوتبال بدون درنظر گرفتن چنین مســائل بدیهی ای 
ــد  ــن بای ــب قوانی ــه اغل ک ــرد؛ چرا ــن ک ــع قوانی ــروه و وض ــکیل کارگ ــه تش ــدام ب اق
براســاس نیــاز و شــرایط موجــود وضــع شــود. درحالی کــه همیــن حــالا همیــن 
ــا  یکــن توجــه نکــرده و صرفــا ب قانــون بــه هیــچ یــک از حقــوق باشــگاه ها و باز
اعــلام چنــد عــدد نه تنهــا باشــگاه ها را بــه جــان هــم انداختــه، بلکــه آنهــا را بــرای 
تامیــن نیازشــان مجبــور بــه دور زدن قانــون بــه روش هــای مختلــف کــرده اســت. 
حــالا نیــز آنهــا در اقدامــی جدیــد اهالــی فوتبــال را بــه مشــورت دعــوت کرده انــد. 
ــی  ــک اهال ــا کم ــود را ب ــورده خ ــت خ ــده و شکس ــع ش ــون وض ــد قان می خواهن
فوتبــال اصــلاح کننــد. درحالی کــه همیــن مدیــران چنــدی قبــل نیز در نشســتی 
کنشــی نشــان  بــا فدراســیون فوتبــال کــه در همیــن خصــوص برگــزار شــد، هیــچ وا
ــا امضــای اوراق موجــود در جلســه خــود را زیــر دیــن قانــون  ندادنــد و عمــلا ب
سقف بودجه قرار دادند. عملا در اجرا مشخص شد که هیچ یک از مدیران 
مــا بــا توجــه بــه رشــد تــورم در ایــران تــوان اجرایــی کــردن ایــن قانــون را نداشــته و 
گــر فدراســیون  عمــلا ایــن پیشــنهاد شکســت خــورده بــه نظــر می رســد. حتــی ا
فوتبــال بــه اصــلاح آن اصــرار داشــته باشــد بــاز هــم قانونــی کــه ســاختار و اصــول 
اولیــه فوتبــال در آن وجــود نــدارد، نمی توانــد کمکــی بــه اصــلاح قراردادهــا کنــد. 
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یچ برای  باشـــگاه پرســـپولیس بعد از اینکه با پاسخ منفی اولیه برانکو ایوانکوو
بازگشت دوباره به ایران مواجه شد از سوی هوادارانش سخت تحت فشار قرار 
گرفـــت کـــه چرا برای جذب دوباره این مربی صادقانه عمل نکرده و قبل از هر 
چیز بدهی مالیاتی او را پرداخت نکرده است. در همین راستا هیات مدیره 
باشگاه پرسپولیس مصوب کرد که مفاصاحساب مالیاتی برانکو برایش ارسال 
شـــود تا او حداقل دغدغه ای در این مورد نداشـــته باشـــد. همچنین باشـــگاه 
کره با برانکو به  پرســـپولیس به جای اینکه محمد دلبری را بار دیگر برای مذا
قطر بفرســـتد، رضا چلنگر فرد مورد اعتماد او در ایران را فراخواند و از طریق 
یت  ایـــن فـــرد برانکو را در جریان پرداخـــت بدهی مالیاتی اش قرار داد و مامور
بازگردانـــدن ایـــن مربـــی کروات را هم به او داد. اقدامی که خیلی زودتر از اینها 
باید انجام می شد اما از آنجا که باشگاه پرسپولیس برای پرداخت جریمه های 
مربوط به مالیات برانکو با مشکل مالی مواجه بود سعی بر این داشت که بعد 
از حضـــور دوبـــاره برانکو در ایـــران و در یک زمان دیگر در این مورد اقدام کند 

که مرد کروات خیلی خوب متوجه این قضیه شد. 

 تمرکز برانکو روی بازی های حساس عمان
یت بازگرداندن برانکو از سوی باشگاه پرسپولیس به رضا چلنگر سپرده  مامور
شـــده و او هم قول هایی در این زمینه به مســـئولان این باشـــگاه داده اســـت. 
ی حســـاس روز  ی باز کید داشـــته کـــه تمرکز برانکو رو در ایـــن میـــان چلنگر تا
یادی  ی تاثیر ز سه شنبه این هفته عمان مقابل عربستان است. نتیجه این باز
در سرنوشت عمان برای صعود از گروهش دارد و به این خاطر برانکو دوست 
ندارد بازنده این مسابقه باشد. از طرفی پیرمرد کروات می خواهد نتیجه تلاش 
3 ســـاله اش در عمـــان را در جـــام ملت ها ببیند و از این رو طبیعی اســـت که 
ی پیشنهاد پرسپولیس تمرکز نکند. در این سو مسئولان این باشگاه  فعلا رو
بســـیار امیدوارند که پاســـخ برانکو برای بازگشـــت به این تیم مثبت باشد و در 
این میان مجبورند تا حداقل پایان مرحله مقدماتی جام ملت ها صبر کنند. 

 اوسمار مامور آماده سازی 
پرسپولیس دور جدید تمرینات خود را از امروز ساعت 15 در ورزشگاه شهید 
کاظمی آغاز خواهد کرد و قرار اســـت همه مربیان این تیم در این تیم حاضر 
یت پیدا خواهد  باشـــند. اوســـمار احتمالا از سوی باشگاه پرســـپولیس مامور
ی سرخپوشـــان را زیر نظر بگیرد. این در شـــرایطی  کرد تا تمرینات آماده ســـاز
اســـت کـــه اوســـمار بـــا دو آنالیزور پرســـپولیس و مخصوصا محمد عســـگری 
اختلاف نظر دارد و حتی به همین خاطر هم قصد داشت در صورت ماندن 
گر  یحیـــی گل محمـــدی از پرســـپولیس جدا شـــود. در حال حاضـــر باید دید ا
ی تیم را برعهده بگیرد، دســـتیاران مورد  قرار باشـــد اوســـمار وظیفه آماده ســـاز
ی خواهند کرد یا آنها هم به زودی مجبور به ترک  ی همکار اعتماد یحیی با و

پرسپولیس خواهند شد. 

 آغاز فعالیت های نقل و انتقالاتی
هیات مدیره باشـــگاه پرســـپولیس مصوب کرده که تا زمان مشـــخص شـــدن 
یکنانی که نام شـــان در لیســـت خرید  ســـرمربی در مـــورد جـــذب برخـــی از باز
یت  یحیـــی گل محمـــدی بوده، اقدام شـــود. از این رو حســـین بادامکی مامور
کره شود. در این بین  یکنان و باشگاهایشان وارد مذا یافته با بعضی از این باز
ایجنت هایی هم که با برخی مسئولان باشگاه پرسپولیس ارتباط خوبی دارند 

یکنان مدنظرشان را به این تیم بیاورند.  در تلاشند تا باز

 مشکلات اولیه پرسپولیس برای جذب بازیکن جدید 
باشـگاه پرسـپولیس بـرای ورود بـه نقـل و انتقـالات زمسـتانی قبـل از هـر چیـز 
یدار  باید یکسری موانع را از پیش رو بردارد. اولین اقدام پرداخت مالیات بوژ
رادوشویچ است که مبلغ آن کم نیست. رادو نزدیک به 5 سال در پرسپولیس 
عضویـت داشـت و در شـرایطی از ایـن باشـگاه جـدا شـد کـه سـه فصـل از 
قـراردادش باقـی مانـده بـود. از ایـن رو ایـن باشـگاه محکـوم بـه پرداخـت همـه 
مـدت قـرارداد باقـی مانـده اش شـد. رادو بابـت ایـن 7، 8 سـال قـراردادش بـا 
یافتی  باشگاه پرسپولیس مبلغی در حدود یک میلیون و هشتصد هزار دلار در
داشته است. مالیات قرارداد هر سال رادو 30 درصد نیمی از قرارداد اوست. 
درواقـع بـا یـک حسـاب سرانگشـتی می تـوان گفـت بدهـی مالیاتـی باشـگاه 
پرسـپولیس در پرونـده رادو حـدود 270 هـزار دلار اسـت کـه ایـن مبلـغ اصـل 
مالیـات رادو را شـامل می شـود و قطعـا جریمه هـای سـنگینی نیـز بـه آن تعلـق 
گرفته است. در هر صورت باشگاه پرسپولیس تا زمانی که این بدهی مالیاتی 
را تسویه حسـاب نکنـد، پنجـره نقـل و انتقالاتـی اش بـاز نخواهـد شـد تـا بتوانـد 
قـرارداد جدیـدی را بـه ثبـت برسـاند. در کنـار ایـن بدهـی، باشـگاه پرسـپولیس 
محکـوم بـه پرداخـت مبلـغ حـدود دو میلیـارد تومـان هـم بـه رضـا اسـدی شـده 

کـه بایـد آن را هـم بپـردازد. 

 پرسپولیس فقط برای استقلال خوزستان نامه زد
باشگاه پرسپولیس برای تقویت خط حمله اش که یکی از خواسته های مهم 
یحیی گل محمدی بود فقط برای جذب جواد آقایی پور اقدام رســـمی کرده 
و به باشـــگاه اســـتقلال خوزستان نامه زده است. در این میان عیسی آل کثیر 
هم تمایل داشـــت که به پرســـپولیس بیاید اما این باشـــگاه چون نخواست با 
یکن منصرف شد. البته  کره شود، از جذب این باز باشگاه سپاهان وارد مذا
کره می شد شرایط فرق  گر عیسی با رضایتنامه با باشگاه پرسپولیس وارد مذا ا
می کرد. در سوی دیگر هم سپاهانی ها به عیسی غیرمستقیم گفته بودند که 
رضایتنامـــه اش را بـــرای تیم هـــای رقیب صادر نخواهند کرد و به نوعی او را به 

سمت تیم فولاد خوزستان هل دادند. 

 تلاش خدابنده لو برای گرفتن رضایتنامه 
با جدایی میلاد ســـرلک از پرســـپولیس و انتقال او به تیم ملوان برای پشـــت سر 
گذاشتن دوران خدمت سربازی، این تیم به دنبال جذب یک هافبک دفاعی 

اســـت. محمد خدابنده لو یکی از بازیکنانی اســـت که یحیی 
تمایـــل داشـــت او را جایگزین ســـرلک کنـــد. بازیکنی که در 
تابستان با یک قرارداد خیلی خوب مالی به مس رفسنجان 

پیوســـت و تـــا الان هـــم 32 درصـــد قـــراردادش را دریافت کرده اســـت. باشـــگاه 
پرسپولیس وقتی اشتیاق این بازیکن برای حضور در جمع سرخپوشان را دیده به 
وی اعلام کرده که خودش برای گرفتن رضایتنامه از باشگاه مس رفسنجان اقدام 
کند. باشگاهی که ماه هاست با مشکلات مالی زیادی دست وپنجه نرم می کند. 
در همین راستا خدابنده لو به مدیریت باشگاه مس اعلام کرده که حاضر است 
مابقی طلبش از این باشگاه را بخشیده و رضایتنامه اش را بگیرد که هنوز با این 
خواسته او موافقت نشده است. هافبک تکنیکی مسی ها خیلی امیدوار است 
که با دریافت رضایتنامه اولین خرید پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات باشد. 

 بشار در لیست مازاد قطر
بشار رسن در این فصل لیگ ستارگان قطر نتوانسته عملکرد خوبی در ترکیب 
تیمش داشـــته باشـــد و به همین خاطر مربیان این تیم به دنبال این هســـتند تا 
یکن خارجی دیگری را جایگزین او کنند. در همین راســـتا بشـــار به دنبال  باز
این است تا به پرسپولیس برگشته و به روزهای اوجش در این تیم برگردد. یکی 
یکن به جمع  از مسئولان باشگاه پرسپولیس در مورد احتمال بازگشت این باز
سرخپوشان گفت: »بشار تحت قرارداد باشگاه قطری است و این باشگاه برای 
اینکه نام بشـــار را از لیســـت خود خارج کند حاضر اســـت با مبلغی کم او را به 
پرســـپولیس قرض دهد اما مشـــکل اینجاست که برای خط هافبک فقط یک 
یم و در دو سه پست  یکن می توانیم جذب کنیم؛ چراکه محدودیت جا دار باز
دیگر هم نیاز به بازیکن جدید است. در حال حاضر خدابنده لو از اولویت های 
باشگاه برای جایگزینی سرلک است. چنانچه این انتقال نهایی نشود، ممکن 
است بشار را به خدمت بگیریم. البته به شرطی که این بازیکن خواسته مالی کمی 
از باشگاه داشته باشد؛ چراکه شرایط باشگاه از نظر مالی اصلا مساعد نیست. 

 مدافع چپ قطری به پرسپولیس پیشنهاد شد
یکنان آسیا بود بعد از اینکه از  عبدالکریم حسن که زمانی یکی از بهترین باز
روزهای خوب خود فاصله گرفت مجبور به ترک تیم السد و رفتن به تیم الجهرا 
ی در این تیم ناشناخته آسیایی چندان باب میل مدافع چپ  کویت شد. باز
پای قطری نبوده و از این رو اشتیاق دارد که پیراهن پرسپولیس را بر تن کند. 
یک ایجنت او را به باشـــگاه پرســـپولیس پیشـــنهاد داده است و این باشگاه 
ینـــه  چندانی کند.  هـــم اعـــلام کرده که نمی تواند بـــرای جذب عبدالکریم هز
یکـــن فقط در این صورت شـــانس  درواقـــع ایـــن باز
دارد سرخپوش شود که حاضر شود 
با دستمزد خیلی کمی و به صورت 

ی کند.  قرضی برای این تیم باز

بـا تعطیلـی موقـت رقابت  هـای لیـگ برتـر فوتبـال ایـران، درحال حاضـر تمامـی 
توجهات به نقل و انتقالات زمسـتانی باشـگاه ها در این پنجره معطوف شـده 
است. بر همین اساس نیز زمزمه تقویت سرخابی ها در حالی از مدت ها پیش 
بـه گـوش می رسـد کـه درحال حاضـر بـا ایجـاد یـک سـامانه جدید از سـوی فیفا 
و مشـخص شـدن بسـته بودن پنجره اسـتقلال و پرسـپولیس، به نظر می رسـد 

این دو باشـگاه با چالش بزرگی مواجه شـده  باشـند. 
ی  در همیـن راسـتا از چنـدی پیـش سـایت رسـمی فیفـا سـامانه  ای را راه  انـداز
یکن  کـرده کـه براسـاس آن، نـام تمامـی تیم هـای فوتبـال جهـان کـه از جـذب باز
ممنـوع شـده و اصطلاحـا پنجـره نقل و انتقالاتـی آنهـا بسـته اسـت، بـه نمایـش 
یکنـان و مربیـان در سراسـر دنیـا پیـش از عقـد قـرارداد  گذاشـته می  شـود تـا باز
گاه باشـند. در واقـع ایـن  بـا باشـگاه جدیـد، نسـبت بـه مقصـد مـورد نظـر خـود آ
ن پرداختـن بـه جزئیـات  تـی و بـدو سـامانه بـا هـدف شـفافیت نقل و انتقالا
ی شـده اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه جسـت وجوی باشـگاه های  راه انـداز
ایرانـی در ایـن سـامانه مشـخص می شـود برخـی از باشـگاه های فوتبـال ایـران 
حتـی تیم هـای زیرگـروه لیـگ برتـر نیـز بـا ایـن مشـکل مواجـه هسـتند. امـا نکتـه 
مهم اینکه تیم های استقلال و پرسپولیس با بسته بودن پنجره نقل و انتقالاتی 
خـود درحالـی مواجـه شـده اند کـه همچنـان پرونـده بدهی  هـای بین المللـی به 
یکنـان یـا مربیـان خارجـی بـرای ایـن دو باشـگاه بـاز بـوده و تـا زمان پرداخت  باز

یکـن نیسـتند.  نشـدن ایـن مطالبـات، آنهـا قـادر بـه جـذب باز
ی، کارشـناس حقـوق ورزش و عضـو سـابق کمیتـه بین الملـل  امیـر خسـرو
فدراسـیون فوتبال در این خصوص به »فرهیختگان« گفت: »از آن جایی که 
رسیدگی به پرونده ها در محافل قضایی از جنبه محرمانگی برخوردار هستند 
بنابرایـن در ایـن سـامانه  فقـط به صـورت کلـی بـه بسـته بـودن پنجـره باشـگاه ها 
و مقدار زمان محکومیت اشـاره شـده و فیفا از اعلام جزئیات معذور اسـت. 
ی و اطلاع رسـانی کلی در  این لیسـت نیز از جهت ارتقای سـطح شفاف سـاز
ی شـده اسـت تا همگان به راحتی از آخرین وضعیت  فوتبال در دنیا راه انداز
نقل و انتقالاتـی تیم هـا باخبـر شـوند و ارتباطـی بـا نحـوه محکومیـت و جزئیات 

پرونده هـا ندارد.« 
نکته قابل توجه اینکه در این سامانه درج شده است باشگاه استقلال تهران 

یـخ بسـته  یکـن محـروم اسـت. تار تـا سـه پنجـره نقل و انتقالاتـی از جـذب باز
شـدن پنجـره آبی پوشـان نیـز 27 و 28 نوامبـر قیـد شـده اسـت، یعنـی شـش و 
هفت آذر ماه که به نظر می  رسد این موضوع به دلیل عدم پرداخت مطالبات 
یکاردو ساپینتو است. البته استقلالی ها پنجشنبه شب در این  دستیاران ر
مورد با ارسـال بیانیه ای برای رسـانه ها مدعی شـدند »خلاف آنچه ادعا شـده 
بسـته شـدن موقـت پنجـره نقل و انتقـالات اسـتقلال هیـچ ربطـی بـه مطالبـات 
یکاردو  ، سیلوا و اومانوف ندارد و تنها به واسطه شکایت دستیاران ر ساپینتو
، پنجـره نقل و انتقـالات باشـگاه اسـتقلال بسـته شـده اسـت. البتـه  سـاپینتو
باشـگاه اسـتقلال مطالبـات ایـن دسـتیاران را از طریـق فیفـا پرداخـت کـرده و 
حتـی جریمـه دیرکـرد هـم پرداخـت شـده و بـه زودی بـا تاییـد مـدارک ارسـالی 
، پنجره  باشـگاه اسـتقلال  به فیفا و اعلام رضایت وکلای دسـتیاران سـاپینتو
نقل و انتقالات استقلال قبل از آغاز رسمی نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر 
بیست و سـوم باز می شـود.« گفتنی اسـت تنها پرونده مورد ابهام اسـتقلالی ها 
کلارای پرتغـال  در محافـل قضایـی بین الملـل بـه مطالبـات باشـگاه سـانتا

مربـوط می شـود کـه در بـاره آن روایـات متفاوتـی وجـود دارد.
پرسـپولیس هـم از ایـن موضـوع در امـان نمانـده و پنجـره نقل و انتقـالات 
یخ شش آذر ماه بسته شده است. همان طور که اشاره  سرخ پوشان نیز در تار

شـد جزئیاتـی درخصـوص علـت بسـته شـدن پنجره هـای نقل و انتقالاتی 
در سـایت فیفـا درج نشـده ولـی ایـن موضـوع هـم به  خاطـر عدم پرداخـت 

مطالبـات رادوشـویچ اسـت. 

خســروی کــه دارای دکتــری حقــوق بین الملــل اســت در ایــن مــورد و دربــاره 
تفــاوت نــوع محرومیــت ســرخابی ها و اینکــه چــرا بــرای اســتقلال محرومیــت 
ســه پنجــره ای لحــاظ شــده امــا بــرای پرســپولیس ایــن موضــوع متفــاوت اســت، 
گفت: »باشگاه استقلال براساس ماده 24 آیین نامه مقررات تعیین وضعیت 
یکنان محروم شده که در صورت عدم پرداخت مطالبات این محرومیت  باز
تــا ســه دوره ادامــه داشــته و بــه محــض پرداخــت ایــن محرومیــت لغــو خواهــد 
شــد. درواقع رای اصلی کمیته انضباطی بعد از این ســه دوره در صورت عدم 
کیان لحاظ خواهد شــد و این طور نیســت که به خاطر  پرداخت مطالبات شــا
این ســه پرونده، اســتقلالی ها از حالا ســه پنجره نقل و انتقالاتی محروم باشــند. 
امــا باشــگاه پرســپولیس براســاس مــاده 21 آیین نامــه مقــررات تعییــن وضعیــت 
یکنــان از آن جایــی کــه مطالبــات رادوشــویچ پرداخــت نشــده اســت پرونــده  باز
از کمیته تعیین وضعیت به کمیته انضباطی ارســال شــده و این کمیته برای 
پرسپولیســی ها رای داده اســت. درواقــع تفــاوت دو باشــگاه در ایــن اســت کــه 
رای اســتقلال را کمیتــه تعییــن وضعیــت صــادر کــرده و در صــورت عــدم اجــرا 
تــازه بــه کمیتــه انضباطــی خواهــد رفــت، امــا بــرای پرســپولیس به خاطــر عــدم 
تســویه حســاب بــا دروازه بــان کــروات ایــن رای توســط کمیتــه انضباطــی فیفــا 

ارســال شــده اســت. ایــن در صورتــی اســت 
کــه ایــن محرومیــت هــم بــه محــض 
پرســپولیس  باشــگاه  از  پرداخــت 

برداشــته می شــود. 

آخرین اخبار از نقل و انتقالات پرسپولیس

باپنجرهبستهوحسابخالیبهدنبالستارهها
تلاش برای برپایی مقدمات بازگشت برانکو

سرخابی ها احتمالا برای باز شدن پنجره و کسب مجوز حرفه ای مشکل بزرگی ندارند

پروندهسانتاکلارا؛ابهامپنجرهاستقلال
استقلالی ها تا 3 پنجره محروم هستند نه 3 پنجره 
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

آپوئل سلمانی را نمی خواهد

ساپینتوتمایلی
بهجذبدومیناستقلالیندارد

ی کار خــود را بــرای  تیــم فوتبــال اســتقلال در حالــی از هفتــه جــار
گرفــت  حضــور در ادامــه رقابت هــای لیــگ برتــر از ســر خواهــد 
کــه وضعیــت ایــن تیــم در بــازار نقل  و انتقــالات بــا اعــلام بســته 
بــودن پنجــره زمســتانی ایــن باشــگاه تــا حــدودی در ابهــام قــرار 
یابــی  گرفتــه اســت. البتــه آبی هــا ایــن موضــوع را چنــدان مهــم ارز
نمی کننــد. ایــن در حالــی اســت کــه بعــد از جدایــی ســعید مهــدی 
یکــن بــه قبــرس، تنهــا تــا  از جمــع آبی هــا و انتقــال احتمالــی ایــن باز
یکــن شــده اســت؛  یلــی جایگزیــن ایــن باز امــروز رافائــل ســیلوای برز
هرچنــد قــرارداد ســیلوا نیــز تــا زمــان بــاز نشــدن پنجــره ایــن باشــگاه 

ثبــت نخواهــد شــد. 
نکتــه قابــل توجــه اینکــه بعــد از زمزمه هــای پیوســتن ســعید مهــری 
گردی دوبــاره ســاپینتو برخــی رســانه ها مدعــی  بــه آپوئــل قبــرس و شــا
جعفــر  یعنــی  اســتقلالی  دومیــن  جــذب  بــرای  ســاپینتو  شــدند 
و احتمــالا ســلمانی هــم  انجــام داده  را  اقداماتــی  نیــز  ســلمانی 
راهــی قبــرس خواهــد شــد؛ ایــن در صورتــی اســت کــه شــنیده های 
یکــن در  کــه ایــن باز کــی از آن اســت  خبرنــگار »فرهیختــگان« حا
فهرســت تقویــت آپوئــل در نیم فصــل دوم قــرار نداشــته و ســرمربی 
یکــن  ی ســلمانی نظــری نــدارد. دربــاره ایــن باز ســابق اســتقلال رو
او در لیســت خروجــی  کــه احتمــالا  همچنیــن شــنیده می شــود 

نکونــام قــرار دارد. 

 جام ملت های ۲۰۲3 آغاز شد، تیم ایران با توجه 
به نفراتش می تواند فینالیست مسابقات باشد

ماامیدواریم
ی خــود در مرحلــه  تیــم ملــی فوتبــال کشــورمان فــردا در اولیــن بــاز
گروهــی لیــگ قهرمانــان آســیا به مصــاف فلســطین خواهــد رفــت. 
ــرای  ــا یــک نتیجــه خــوب و امیدوارکننــده ب ــد ب ی ای کــه می توان ــاز ب
یکــن  باز ن  بــدو تیــم ملــی  باشــد. خوشــبختانه  تیــم ملــی همــراه 
مصــدوم و بــا یــک تیــم کامــل وارد مســابقات خواهــد شــد؛ تیمــی 
ــی  ــداد قابل توجه ــه تع ــده ک ــه و میدان دی ــان پخت یکن ــکل از باز متش
از آنهــا دو جام جهانــی را تجربــه کرده انــد. اهالــی فوتبــال بــه ایــن تیــم 
ی هــا پیش بــرود.  ملــی خیلــی امیدوارنــد کــه حداقــل تــا فینــال باز
خوشــبختانه تیــم ملــی هــم در گــروه نســبتا خوبــی قــرار گرفتــه و هــم 
ی بــرای رســیدن بــه فینــال مســابقات دارد. چنانچــه  اینکــه راه همــوار
گردان امیــر قلعه نویــی بــا صدرنشــینی راهــی دور یک هشــتم  شــا
  A،Bنهایــی شــوند، روز 11 بهمــن مقابــل تیــم ســوم یکــی از گروه هــای
ی، احتمــالا  یــا F صف آرایــی می کننــد. درصــورت برتــری در ایــن بــاز
ــراوان،  ــه احتمــال ف تیــم ســوم جــدول گــروه E حریــف می شــود کــه ب

کره جنوبــی خواهــد بــود.
تیــم ملــی درصــورت غلبــه بــر کره جنوبــی در مرحلــه نیمه نهایــی 
 A یــاد به مصــاف یکــی از تیم هــای صدرنشــین گــروه بــه احتمــال ز
گــروه دوم B و F مــی رود. در ایــن میــان قطــر  یــا یکــی از تیم هــای 
از  یکــی  و  دارد   A گــروه  صدرنشــینی  بــرای  را  شــانس  بیشــترین 
یه و عمــان از بیشــترین شــانس بــرای  تیم هــای ازبکســتان، ســور
یــم  صعــود بــه یک چهــارم نهایــی ســود می برنــد. همــه مــا امیدوار
پســند همــه  گر ی هــای دلچســب و تماشا تیــم ملــی بــا انجــام باز
کامی هــای گذشــته در ایــن رقابت هــا را جبــران کنــد و فینالیســت  نا

جــام هجدهــم شــود.

اردوی خارجی پرسپولیس باز هم روی هوا

سرخپوشاندرکیشاردومیزنند؟
یحیــی گل محمــدی در مــدت حضــورش در پرســپولیس بارهــا از 
ی خارجــی شــد کــه  ی اردو مدیریــت ایــن باشــگاه خواســتار برگــزار
یــش  هــر بــار بــه دلایــل مختلــف لغــو شــد. در زمــان مدیریــت رضــا درو
ــه ای در  ی یک هفت ــک اردو ــی ی ــته حت ــوز نتوانس ــپولیس هن ــم پرس ه
خــارج از کشــور در تعطیــلات تابســتانی و زمســتانی برگــزار کنــد کــه 
ایــن مســاله در نــوع خــودش جالــب توجــه اســت. در شــرایط فعلــی 
ی سرخپوشــان در قطــر یــا  نیــز برخــلاف آنچــه گفتــه می شــود اردو
امــارات قطعــی نشــده و ایــن باشــگاه نتوانســته اسپانســری بــرای 
ی خــارج از کشــور خــود پیــدا کنــد. در همیــن  ی ایــن اردو برگــزار
راســتا نیــز مســئولان باشــگاه پرســپولیس مســاله عــدم انتخــاب 
کرده انــد. در ایــن  ســرمربی و بدهی هــای ایــن باشــگاه را عنــوان 
کیــش بــه جــای قطــر یــا  شــرایط احتمــال اینکــه پرســپولیس در 

امــارات اردو بزنــد هســت. 

توافق اولیه اهوازی ها با پهلوان و آل کثیر 

سرمربیفولادموافقنیست؟
باشــگاه فــولاد بــرای جــذب احســان پهلــوان و عیســی آل کثیــر بــا 
ــن  ــیده و ای ــه رس ــات اولی ــه توافق ــن ب یک ــر دو باز ــترک ه ــت مش ایجن
، ســرمربی ایــن تیــم چنــدان  در حالــی اســت کــه ایگناســیو مارتینــز
ــن  ــل از رفت ــپانیایی قب ــن اس ــع ای ــت. در واق ــال نیس ــن انتق ــق ای مواف
یــد و مــازاد تیمــش را بــه مدیریــت باشــگاه  بــه تعطیــلات لیســت خر
او  یــد  خر لیســت  در  نامبــرده  یکــن  باز دو  و  داده  تحویــل  فــولاد 
نیســتند. در همیــن راســتا مدیــران باشــگاه فــولاد بــه دنبــال ایــن 
ید هــای  کــه بــا خر هســتند تــا ســرمربی تیم شــان را متقاعــد کننــد 
گفتــه نمانــد کــه ســقف قــرارداد باشــگاه فــولاد  باشــگاه کنــار بیایــد. نا
ــر  ــوان و آل کثی ــرارداد پهل ــرای ثبــت ق هــم پــر اســت و ایــن باشــگاه ب
گــران قیمتــش را از لیســت خــارج کنــد. در  یکــن  بایــد دو ســه باز
حــال حاضــر فولادی هــا توانســته اند بــا محمــد عبــاس زاده بــرای 
گفتــه نمانــد مارتینــز نیــز قصــد دارد بــرای  جدایــی بــه توافــق برســند. نا
یکــن خارجــی در پســت مهاجــم بــه  نیم فصــل دوم حداقــل یــک باز

ی اضافــه کنــد.  لیســت سرخپوشــان اهــواز

وضعیت نامشخص ساکت در مس

تمرینرفسنجانیها
بهتعویقافتاد

تیــم مــس رفســنجان طبــق برنامــه قبلــی قــرار بــود از امــروز دور جدیــد 
کنــد امــا از ســوی ایــن باشــگاه بــه  یناتــش را در تهــران آغــاز  تمر
ینــات بــه تعویــق افتــاده و  اعضــای تیــم اعــلام شــده کــه شــروع تمر
یــخ جدیــد آن بــه زودی اعــلام خواهــد شــد. ایــن در شــرایطی اســت  تار
کت الهامــی نیــز بــرای مانــدن در ایــن تیــم مشــخص  کــه وضعیــت ســا
نیســت. باشــگاه مــس منتظــر اســتعفای ســرمربی خــود اســت امــا او 
تمایلــی بــرای ایــن کار نــدارد. ایــن تیــم رفســنجانی در ایــن فصــل بــا 

یــادی مواجــه بــوده اســت. مشــکلات عجیــب و غریــب ز

اخبار کوتاه
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، محل  مدتی است که به شکلی عجیب، عرصه هنرهای تصویری کشور

نمایش محصولاتی شده که مدت ها از زمان تولید آنها گذشته است. 
اینگونه آثار که هم در سینما، هم در تلویزیون و هم در نمایش خانگی 
نمونه  هایش دیده می شود، البته در مواردی با توفیق همراه بوده، اما غالبا 
با شکست مواجه شده که علت بخشی از شکست ها، به همین فاصله 

طولانـــی تولیـــد تا نمایش برمی گردد. اگرچه بنا به اقتضائات هر مدیوم، 
تاخیر محدود در نمایش محصولات تصویری، طبیعی و پذیرفتنی است، 
اما آنچه امروز شاهد آن هستیم، فراتر از تاخیری محدود است که باعث 
ایجاد مشکلات جدی در صنعت تصویر شده است. در پرونده امروز 

ضمـــن مـــرور این آثار و دلایل احتمالی یا قطعی نمایش دیرهنگام آنها، 
این مشکل را واکاوی کرده و بررسی می کنیم که آیا فاصله زمانی طولانی 
تولید تا نمایش در فیلم ها و ســـریال های کشـــورهای صاحب صنعت 

فیلم و سریال هم وجود دارد یا نه. 

فهرستی از محصولات سینمایی و تلویزیونی که فاصله تولید و پخش  آنها طولانی شده است

فهرستجدیدفسیلشدگان
در فرانسه هم صف اکران هست؟ 

چندی پیش در همین صفحه، گزارشـــی درباره صف طولانی اکران 
سینما به انتشار رسید و فهرستی بلندبالا  شامل 246 فیلم آماده نمایش 
که با استفاده از اطلاعات رسانه ای شده، تهیه شده بود، رونمایی شد. 
از آن زمان چند فیلم از آن فهرست اکران شده، ولی جریان تولید هم 
بیکار ننشسته و کلی فیلم جدید ساخته. بنابراین اگر نسخه به روزشده 
این فهرســـت طولانی تر نشـــده باشـــد، به شـــکلی جدی، کوتاه تر هم 
نشده. بد نیست بدانید آنچه ما در کشورمان به عنوان »صف اکران« 
می شناسیم، در اغلب کشورهای توسعه یافته و دارای صنعت سینما، 
به این شکل وجود ندارد. شرکت های بزرگ فیلمسازی که سالانه چند 
فیلـــم یـــا چند ده فیلم تولید می کنند یا پخش کنندگان عمده که این 

آثار را به نمایش درمی آورند، برنامه منظم نمایشـــی دارند که از ماه ها 
قبل بنا به اقتضائات رسانه ای و ظرفیت های صنعتی و هنری هر اثر 
تنظیم شده و اگرچه گاه بنا به مسائل پیش بینی نشده مثل اعتصاب 
بازیگران ممکن است دستخوش تغییر شود، اما معمولا همانطور که در 
ابتدا تنظیم شده، به اجرا درمی آید. به ندرت پیش می آید که اینگونه 
شرکت ها، فیلمی را یک یا دو سال در گنجه نگه داشته و به نمایش 
درنیاورند. علت این امر هم مشـــخص اســـت؛ فیلم/ســـریال در عین 
اینکه یک پدیده هنری و یک رسانه است، یک محصول صنعتی نیز 
شمرده می شود که پای آن سرمایه صرف شده و باید پس از نمایش، 

سود حاصل از این سرمایه گذاری، برداشت شود. 

»سرزمین مادری«/ ۱۰ سال
ــل  ــه قب ــک ده ــول ی ــون، محص ــای تلویزی ــن روزه ــریال ای ــن س بهتری
یاســت  اســت. زمانــی کــه هنــوز عــزت الله ضرغامــی پنــج ســال اول ر
خود بر ســازمان صداوســیما را می گذراند و علی اصغر پورمحمدی 
ســکان مدیریت شــبکه 3 ســیما را برعهده داشــت، »ســرزمین کهن« 
در گــروه فیلــم و ســریال ایــن شــبکه تولیــد شــد و ســال 92 بــه پخــش 
هــم رســید، امــا همان طــور کــه می دانیــد سوءبرداشــتی کــه از چنــد 
دیالوگ ســریال و نام خانوادگی بعضی شــخصیت های اثر به وجود 
آمــد، باعــث ایجــاد اعتراض هــای قومیتــی شــد و ایــن اثــر بالاجبــار از 
جدول پخش کنار رفت. سریال بعدها با چندین مرتبه اصلاحات 
ی« تغییــر نــام داد و  ی مجــدد، بــه »ســرزمین مــادر و حتــی تصویربــردار
، از مهرمــاه 1402 بــه آنتــن رســید. ایــن بــار  بالاخــره بعــد از چنــد دورخیــز
پخــش ســریال تــا قســمت 20 جلــو رفتــه و دیگــر بعیــد اســت اتفاقــی 
یگــری شناخته شــده  بــرای آن بیفتــد. گــذر زمــان از علــی شــادمان باز

ــینی و  ــهاب حس ــی، ش ــر آقای ــد امی ــه هایی مانن ــاخت و هنرپیش س
جــواد عزتــی را از دســترس ســیما دور کــرد. هیچ کــدام از آنهــا هــم 
کنشــی به پخش ســریال در صفحات شخصی شــان ندارند  هیچ وا

و هیــچ تبلیغــی بــرای آن نمی کننــد. 

عامه پسند/ 3.5 سال
جدیدترین فیلم سهیل بیرقی که دو اثر قبلی اش با عنوان »من« و »عرق 
گران قرار گرفته بود، با نقش آفرینی  سرد« مورد استقبال نسبی تماشا
یا، هوتن شـــکیبا و باران کوثری ســـه  ســـتاره ســـینما  فاطمه معتمد آر
ساخته شد، اما بعد از رونمایی در سی وهشتمین جشنواره ملی فیلم 
فجر در ســـال 98 که با اســـتقبال خاصی هم همراه نبود، به دلایلی 
کران درنیامد. در این فاصلـــه، خبری درباره توقیف  نامشـــخص بـــه ا
این فیلم منتشر نشد تا این گمانه که »عامه پسند« به علت کیفیتش 
کران شد. کران مانده، تقویت شود. این اثر از نیمه آبان ماه ا در صف ا

نقش جشنواره ها در پروموت فیلم ها
ی سـینما  یـان کامـلا تجار آنچـه گفتـه شـد  البتـه فقـط مربـوط بـه جر
ره ای  ا نیمه جشـنو و  ی  نیمه تجـار یـان  جر در  حتـی  و  نیسـت 
ی آثـار وجـود  یـزی دقیقـی بـرای نمایـش تجـار سـینما هـم برنامه ر
کـه از قدیم الایـام میـان  کـه در رقابتـی  دارد. احتمـالا شـنیده اید 
دو جشـنواره بـزرگ فیلـم ونیـز و کـن وجـود داشـت، در سـال های 
کـرده و فیلم هـای  تـر را پیـدا  یـج دسـت بالا ، ونیـز بـه تدر اخیـر
بهتـری را نمایـش می دهـد. علـت اصلـی ایـن اتفـاق، بـه روشـنی 
ی جشـنواره ونیـز نسـبت بـه فصـل  نزدیکـی بیشـتر زمـان برگـزار
یکایـی  یکاسـت کـه باعـث شـده فیلم هـای آمر جوایـز سـینمای آمر
کـه از حضـور سـتاره و بالتبـع توجهـات عمومـی و حامیـان مالـی 
ن تری به حضور در این جشـنواره  بیشـتری برخوردارند، تمایل افزو
کـه ونیـز در شـهریورماه برگـزار می شـود و کـن در  نشـان دهنـد. چرا
کـه بـرای  خردادمـاه. اسـتودیوهای بـزرگ هالیـوود، فیلم هایـی را 
فصـل جوایـز خصوصـا اسـکار در نظـر دارنـد، در فاصلـه شـهریور 
کـن بفرسـتند،  گـر فیلـم را بـه  تـا آذرمـاه بـه نمایـش درمی آورنـد و ا
کننـد؛ یـک بـار در  کمپیـن تبلیغاتـی اجـرا  بایـد دو بـار بـرای آن 
کـران عمومـی  یـان ا یـان رونمایـی در جشـنواره و یـک بـار در جر جر
کمپیـن تبلیغاتـی بسـیار بیشـتر  ینـه  . بـه ایـن ترتیـب هز در پاییـز
گریزاننـد. در مقابـل  می شـود و اسـتودیوها طبیعتـا از ایـن اتفـاق 
، بـه فاصلـه  یکایـی رونمایی شـده در جشـنواره ونیـز فیلم هـای آمر

کران عمومی و بعد هم کمپین های  یداد به چرخه ا کمی از این رو
تبلیغاتـی فصـل جوایـز وارد می شـوند و از ایـن طریـق، اسـتودیوها 
ینه هـای سـنگین تبلیغاتـی صرفه جویـی می کننـد. بـر همیـن  در هز
اسـاس اسـت که جشـنواره فیلم تورنتو نیز که در نیمه شـهریورماه 
ی سینمای  برگزار می شود، همواره حیاط خلوت فیلم های اسکار
کـن  ، جشـنواره فیلـم  یـکا بـوده اسـت. در مقابـل ونیـز و تورنتـو آمر
ک باسـترهای هالیـوودی بـه  یـق نمایـش بلا ایـن تهدیـد را از طر
یکـرد را می تـوان در  فرصـت تبدیـل کـرده اسـت! نمونه هـای ایـن رو
رونمایـی از فیلـم »ایندیانـا جونـز و گردونـه سرنوشـت«، انیمیشـن 
یال »بـت« در کـن 2023 و رونمایـی از فیلم هـای  »المنتـال« و سـر
یـس« در کـن 2022 دانسـت. اینگونـه  یـک« و »الو »تـاپ گان: ماور
کـه معمـولا تابسـتان ها بـه نمایـش  آثـار نوجوان پسـند هالیـوودی 
درمی آینـد، در ابتـدای تابسـتان از فرصـت تبلیغاتـی نمایـش در 
کـن اسـتفاده می کننـد و  بخـش خـارج از مسـابقه جشـنواره فیلـم 
یـداد، در سـینماهای سراسـر جهـان بـه  بلافاصلـه بعـد از ایـن رو
کـران می رسـند. بـه ایـن ترتیـب هـم جشـنواره کـن از سـروصدای  ا
سـتاره ها و فیلم هـای محبـوب عامـه اسـتفاده می کنـد و هـم ایـن 
فیلم هـا ضمـن بهره منـدی از پرسـتیژ جشـنواره فیلـم کـن، کمپیـن 
یـداد سـینمایی بین المللـی  و بـا شـوک یـک ر را  تبلیغاتـی خـود 

آغـاز می کننـد. 

ماجرای پوسترهای سفید
مضاف بر آنچه گفته شـد گاهی در شـرایط التهاب کشـور بعضی 
یگرها که کلی اثر نمایش داده نشده دارند، دچار مشکل ممنوع  باز
کـه ایـن خـود اصطلاحـا  ی یـا ممنوع التصویـری می شـوند  کار از 
پای سـازنده  یال آنهاسـت و دسـت و ی برای فیلم/سـر قوزبالای قوز
محصول را بیش از گذشـته، در ارتباط با مخاطب عام می بندد. 
همیـن حـالا حمیـد فرخ نـژاد حـدود یـک سـال بعـد از مهاجـرت، 
ی پرده سـینمایا در قاب  یال در حال نمایش رو دو فیلم و دو سـر
زارت  گرچـه بـا تصمیـم خردمندانـه مسـئولان و پلتفرم هـا دارد. ا
فرهنـگ و سـاترا، مجـوز نمایـش آثـار ایـن هنرپیشـه داده شـده تـا 
حداقـل سـازندگان ضـرر نکننـد، امـا خودش بـه علت توهین هایی 
کـه بـه اعتقـادات مـردم و ارکان نظـام سیاسـی کشـور انجـام داده، 
ممنوع التصویـر اسـت و امـکان حضـورش در تبلیغـات وجـود 
، ایفای  نـدارد. ایـن در حالـی اسـت کـه فرخ نـژاد در اغلـب ایـن آثـار
نقش اصلی را برعهده دارد. نمونه های دیگری مثل حذف تصویر 
بـاران کوثـری از پوسـتر »گیـج گاه« و بـه وجـود آمـدن ماجرای پوسـتر 
و تبلیغـات فیلـم »عامه پسـند« بـه علـت ممنوع التصویـری فاطمـه 
یا و باران کوثری، نظام تبلیغات سینمای ایران را بیشتر  معتمد آر
تحت تاثیـر قـرار می دهـد. معنـای ایـن اتفاقـات بـرای اقتصـاد فیلم 

گرچه برای استفاده از این  یال ایران، آن است که سازنده ها ا و سر
ینـه صـرف کرده انـد و به خاطـر حضـور ایـن افـراد،  سـتاره ها کلـی هز
گران تـر تمـام شـده امـا حـالا نمی تواننـد برداشـت  محصول شـان 
ی داشـته باشـند و ضـرر می کننـد.  درسـتی از ایـن سـرمایه گذار
درصورتی کـه ایـن محصـولات بـه فاصلـه کمـی بعـد از پایـان تولیـد 
بـه نمایـش درمی آمدنـد، چنیـن مسـائلی برایشـان رخ نمـی داد. 
گـر بلافاصلـه بعـد  یال »رعـد و بـرق« ا کـه سـر می تـوان حـدس زد 
یشـن های طولانـی و حرف هـای  از تولیـد هـم پخـش می شـد، بـا نر
را برمی انگیخـت،  ز افخمـی، مخالفت هایـی  بعضـا شـاذ بهـرو
کیفیـت پاییـن هـرگاه پخـش می شـد، مـورد  ی« بـا  »سـامو بنـدر
ن توقیـف  توجـه قـرار نمی گرفـت و »مصلحـت« شـاید حتـی بـدو
چنـد سـاله هـم نمی توانسـت پرفـروش شـود، امـا تردیـدی نیسـت 
گـر بـه فاصلـه کمتـری نسـبت بـه تولیـد و  ، ا کـه هرکـدام از ایـن آثـار
انتشـار اخبـار آن، بـه پخـش می رسـیدند، می توانسـتند توجهـات 
کنـون اتفـاق افتـاد، جلـب کننـد. در  بیشـتری را نسـبت بـه آنچـه ا
کـه امسـال در  یـم  ی دار ی بـر آثـار گـزارش مـرور بخـش بعـدی ایـن 
سینما، تلویزیون و نمایش خانگی به نمایش درآمدند اما چندین 

سـال قبـل تولیـد شـده اند. 

برنامه ریزی اکران از 3 سال قبل
بر همین اساس، در کشورهای دارای صنعت سینما و تلویزیون، 
کمـی میـان تولیـد و نمایـش هـر اثـر وجـود دارد. اساسـا  فاصلـه 
زمانبنـدی تولیـد بـه شـکلی انجـام می شـود کـه بـا کمتریـن فاصلـه 
از آن، نمایـش انجـام شـود و اصطلاحـا  کمتریـن خـواب سـرمایه، 
کـه بـه نـدرت بـرای تولیـد و  وجـود داشـته باشـد. بـه خـلاف مـا 
یـم، در کشـورهای صاحـب صنعـت پررونـق  یـزی دار پخـش برنامه ر
کـران اثـر را مشـخص  یـخ ا سـینما، از همـان زمـان کلیـد خـوردن، تار
یـان اصلـی  می کننـد. در صنعتی تریـن نمونه هـا مثـل سـینمای جر
کـه  کـه همه چیـز آن بـر مـدار پـول می گـردد، پیـش از آن  یـکا  آمر
کـران آن مشـخص شـده اسـت. مثـلا   کلیـد بخـورد، برنامـه ا فیلـم 
یـکا وجـود دارد بـه نـام  ی در صنعـت سـرگرمی آمر یـداد مشـهور رو
تابسـتان همه سـاله در شـهر سـن دیه گوی  کـه  کان«  کامیـک- «
یـداد، محلـی بـرای  کالیفرنیـا برگـزار می شـود. در ایـن رو ایالـت 

ی وجـود دارد کـه بـا تیزرهـا،  ارائـه برنامه هـای شـرکت های فیلمسـاز
یونـی معرفـی  ، محصـولات سـینمایی و تلویز عکس هـا و اخبـار
کان  کامیـک- شـده و بـرای آن تبلیغـات انجـام می شـود. البتـه 
یگـران بـا بحـران غیبـت اسـتودیوهای  2023 بـه علـت اعتصـاب باز
ی پرداخـت، امـا  ی مواجـه شـد و بیشـتر بـه صنعـت بـاز فیلمسـاز
در کامیـک-کان 2022، اسـتودیو مـارول وابسـته بـه شـرکت بـزرگ 
کـران فیلم های دنیای سـینمایی  دیزنـی، در پنلـی مفصـل، برنامـه ا
یـان« را شـامل  کـه ابرقهرمان هـای مجموعـه »انتقام جو مـارول را 
کـرد. در ایـن پنـل، برنامـه نمایـش هفـت فیلـم و  می شـود، اعـلام 
یال تـا پاییـز 2025 )سـه سـال بعـد از زمـان معرفـی( بـه  شـش سـر
کـه ماه هـا تـا آغـاز  صـورت دقیـق مشـخص شـد؛ یعنـی در حالـی 
ی بعضـی از فیلم هـای انتهـای این فهرسـت زمان وجود  فیلمبـردار

کـران آنهـا فیکـس شـده بـود!  داشـت، زمـان ا

تلاش ناقص سینمای ایران
سنت یادشده در جشنواره های شاخص جهانی به شکلی بسیار 
کثر دو یا  محدود در ایران هم اجرا می شـــود که البته هر ســـال حدا
سه فیلم می توانند از آن بهره مند شوند. روال ماجرا به این صورت 
اســـت که همه ســـاله درخواست ســـازندگان بعضی از محصولات 
، مورد قبول سازمان  گران در جشـــنواره فیلم فجر مورد توجه تماشـــا
کران  ی که زمان طلایی ا کران نوروز ســـینمایی قـــرار می گیرد تـــا در ا
سالانه سینمای ایران است، نمایش داده شوند. البته در سال های 
گران وجود داشت،  قبل که جایزه سیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشا
ی داشـــت که  کران نوروز برنده این جایزه یک بلیت رزروشـــده در ا
برآینـــد نظـــرات مخاطبان جشـــنواره را نشـــان مـــی داد، ولی حالا با 
حذف این ســـیمرغ دیگر انتخاب فیلم ها تنها به ســـلیقه مدیران 
ســـینمایی و البته پخش کنندگان عمده و پرنفوذ ســـینمای ایران 
گرچه در این میان اتمســـفر رسانه ای ایجادشده بر  بســـتگی دارد؛ ا
سر فیلم های مورد توجه نیز مهم است. با این حال عمده فیلم های 
کران ســـینمای ایران، چه در نوروز و چه غیر آن، حداقل یکی دو  ا

گرچه گویی به روالی طبیعی  کران می مانند که ا سال را پشت خط ا
 - گر ، مدیر ســـینمایی و حتی تماشـــا گر برای همه -اعم از ســـینما
ی از ســـازندگان را مجبور می کند برای هر  تبدیل شـــده، اما بســـیار
فیلـــم دو کمپیـــن تبلیغاتـــی راه بیندازنـــد؛ یکی در ایام جشـــنواره و 
کران. همان طور که احتمالا از بین سطور بخش های  یکی در ایام ا
قبلی این گزارش مشـــخص اســـت، وضعیت یادشـــده به شـــکلی 
یال های ما هم وجود دارد. در روالی که شـــاید برای  بدتر برای ســـر
ی از  یال، قفل باشـــد، بسیار تمام کشـــورهای صاحب صنعت ســـر
یال های ایرانی -چه در تلویزیون و چه در نمایش خانگی- در  سر
یخ پخش ندارند، بلکه  سکوت خبری به تولید می رسند و نه تنها تار
کمپیـــن تبلیغاتـــی آنها از روز پخش قســـمت اول آغاز می شـــود! در 
ی که چند ســـال از تولیدشـــان گذشته،  این میان شـــرایط برای آثار
بغرنج تـــر اســـت چـــون مخاطب آنچه را که پیش تـــر درباره این آثار 
شـــنیده، به کلی فراموش کرده و طبیعی اســـت که به قدر مناسب 

از این محصولات اســـتقبال نکند. 

نویسندگان زن در صدر پرفروش های آمریکا 
نویسندگان زن در سال 2023 در صدر فهرست پرفروش های آمریکا قرار 
گرفته اند. کالین هوور که برنده سال 2022 بود نیز در سال 2023 کارنامه 
قابل توجهی داشته و با دو کتاب »با ما پایان می یابد« با فروش نزدیک به 

1.3 میلیون نسخه در جایگاه نخست ایستاده است.
کتاب »با ما شروع می شود« این نویسنده نیز با فروش 1.25 میلیون نسخه 
جایگاه دوم فروش را از آن خود کرد. سومین رمان هوور با عنوان »حقیقت« 
در همین فهرست جای گرفت و با بیش از 935 هزار نسخه فروش در جایگاه 
نهم قرار گرفت. این سه کتاب در مجموع حدود 3.4 میلیون نسخه فروش 
کردند. این نویسنده کتاب چهارمی هم در فهرست پرفروش ترین های 
سال داشت که با عنوان »عشق زشت« با فروش 668 هزار نسخه جایگاه 

10 فهرست را تصرف کرد.

دو رمان غافلگیرکننده بزرگ سال »بال چهارم« و »شعله آهنین« اثر ربکا 
یاروس بودند که به ترتیب با فروش بیش از 1.2 میلیون و یک میلیون نسخه 
فروختند و جایگاه چهارم و هفتم پرفروش ها را گرفتند. سومین نویسنده 
زنی که سال 2023 کتابی پرفروش در فهرست پرفروش ترین ها داشت، 
یالی به  ی به مدد سر بانی گارموس بود، که کتاب »درس های شیمی« و
همین نام در سال 2022، بیش از یک میلیون نسخه فروش کرد و در جایگاه 

هشتم قرار گرفت.
به طور کلی 1۷ کتاب از 25 کتاب پرفروش چاپی در سال 2023 را نویسندگان 
زن خلق کرده اند. در میان کتاب های پرفروش دو کتاب خاطرات فروش 
بسیارخوبی داشتند که »یدکی« نوشته شاهزاده هری با فروش بیش از 1.2 
میلیون نسخه جایگاه سوم فهرست پرفروش های 2023 را از آن خود کرد. 

یتنی اسپیرز خواننده هم با فروش بیش از 908 هزار  کتاب خاطرات بر
نسخه در جایگاه دهم ایستاد. »نام من باربارا« نوشته باربارا استرایسند هم 
کنون بیش از 212 هزار نسخه فروخته است. از زمان انتشارش در ۷ نوامبر تا
در سالی که فروش کتاب های بزرگسالان به طرز محسوسی بهتر از فروش 
کتاب های کودکان بود، تنها شش عنوان کتاب برای کودکان در فهرست 25 
کتاب پرفروش قرار گرفت که در راس آن کتاب »مرد سگی: بیست هزار کک 
یا« نوشته داو پیلکی تنها کتاب کودکی بود که بیش از یک میلیون  زیر در
نسخه فروش کرد. جف کینی نیز با هجدهمین کتاب از خاطرات بچه 
چلمن با عنوان »تصمیم آنی« ۷15 هزار نسخه فروخت و در رده 14 

پرفروش ها ایستاد.
یک کتاب دیگر که موفق شد بیش از یک میلیون نسخه بفروشد »عادت های 

اتمی« نوشته جیمز کلیر بود که 1.16 میلیون نسخه فروخت و در جایگاه پنجم 
فهرست پرفروش ها ایستاد. در سال 2023 تنها هشت عنوان کتاب فروشی 
بیش از یک میلیون نسخه را در امریکا تجربه کردند و 25 عنوان کتاب های 

فهرست پرفروش ترین ها در مجموع بیش از 21 میلیون نسخه فروختند.

ادامه در صفحه۱3 
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»هفت«/ ۲.5 سال
یکی از ســـریال های جدید خانگی که هنوز به نیمه نرســـیده اما تماشاگر 
خوبی جذب کرده، »هفت« ساخته کیارش اسدی زاده است. این سریال 
پرستاره که از پلتفرم تماشاخونه پخش می شود در ابتدا بدون سرمایه گذاری 
پلتفرم ها ساخته شد و درحالی که تصویربرداری آن در بهار 1400 به پایان 
رسیده بود، برای حدود دو سال و نیم پخش نشد و حتی گفته می شد با 
هیچ کدام از پلتفرم ها برای نمایش آن قراردادی منعقد نشده است. هفت 
بالاخره از اواخر آبان امسال در تماشاخونه نمایش داده شد و البته توضیحی 
هم درباره علت منتشر نشدن آن در این مدت نسبتا طولانی داده نشده، اما 
با توجه به خشونت نسبتا بالای سریال که حتی در پوستر آن نیز هویداست 
و اظهارنظر کارگردان سریال درباره دریافت مجوز بدون سانسور قابل توجه، 
می توان حدس زد دلیل این توقف موضوع خشونت بوده باشد. مجموعه 

هفت از حضور چهره های پرتعدادی چون رضا کیانیان، مهدی هاشمی، 
نیکی کریمی، علی مصفا، امیر جعفری، هانیه توسلی، پانته آ بهرام، بابک 
حمیدیان، نازنین بیاتی، مینا ساداتی، فرزاد حسنی و مه لقا باقری بهره می برد. 

»سامو بندری«/ ۴.5 سال
شبکه یک سیما پیش از رعد و برق هم یک سریال بلاتکلیف دیگر 
را که برای نزدیک به پنج سال آماده پخش بود، روی آنتن برد که بعد از 
پخش، مشـخص شـد احتمالا به علت کیفیت پایین، مدیران قبلی 
سیما  انگیزه ای برای روی آنتن بردن آن نداشتند. سامو بندری سریالی 
در 13 قسمت و مشتمل بر دو اپیزود چندقسمتی بود و سه اپیزود آن 
هیچ گاه ساخته نشد. این اثر با فیلمنامه ای از اصغر عبداللهی، توسط 
ابراهیم فروش کارگردانی شده بود؛ فیلمساز باتجربه ای که در دهه های 
60 و 70 بـا آثـاری چـون »کلیـد« و »خمـره« از پیشـگامان شناسـاندن 
سینمای پس از انقلاب ایران به جشنواره های اروپایی بود و حتی برای 
اولیـن بـار جایـزه یوزپلنـگ طلایـی جشـنواره لوکارنـو را به ایـران آورد، اما 
سامو بندری نشانی از آن فیلمساز شاخص نداشت. به هر روی این 
سـریال با حضور حسـن پورشـیرازی، مهدی فقیه و مائده طهماسـبی 

و معرفی سـیدعلی صداقت به عنوان هنرپیشـه جدید سـاخته شـد. 
نقطـه اشـتراک سـامو بنـدری بـا رعـد و بـرق آن اسـت کـه ایـن اثـر نیـز بـه 
علت آمار بازدید بسیار پایین، هیچ گاه به صفحه اول تلوبیون نیامد.

عقرب عاشق/ ۲ سال
یال »عقرب عاشق« جدیدترین ساخته حسین سهیلی زاده،  سر
ی پلتفرم های فیلم و  ازجمله محصولاتی بود که بدون سرمایه گذار
سریال تولید شد و بعدا برای خریداری حقوق پخش به آنها عرضه 
شد. بااین حال از آنجا که نتیجه راضی کننده نبود، پلتفرم ها به خرید 
آن روی خوش نشان ندادند و مدت ها روی دست تهیه کننده ماند. 
درنهایت با گذشت حدود یک سال از آماده پخش شدن مجموعه 
و درحالی که حتی ترانه محسن چاوشی برای سریال عقرب عاشق 
در تابستان 1401 منتشر شده بود، پخش این مجموعه از تیر 1402 و 
)!( در پلتفرم نماوا آغاز شد  حدود یک سال بعد از انتشار ترانه تیتراژ
و تا همین چندهفته پیش هم ادامه داشت، اما توجهات بسیارکمی 
را برانگیخت و به خیل سریال های شکست خورده خانگی امسال 
اضافه شد. این سریال درحالی شکست خورد که از حضور چهره ای 

چون محمدرضا فروتن در نقش اصلی بهره می برد و توسط حسین 
سهیلی زاده، سریال ساز موفق دهه 80 ساخته شده بود که در سال های 
اخیر هم با وجود کیفیت رو به افول آثارش، محصولاتی پربیننده به 

تولید رسانده بود.

شبکه مخفی زنان/ ۱ سال
تنها سریال این فهرست که رسما توقیف شده »شبکه مخفی زنان« 
است که به مهم ترین قربانی مهاجرت حمید فرخ نژاد از کشور تبدیل 
شد. این مجموعه در بحبوحه انتشار سریال »سقوط« با بازی فرخ نژاد 
در نماوا منتشر می شد، اما برخلاف فیلیمو که سریال خود را بدون مجوز 
ساترا به انتشار رساند و بعدها از قوه قضائیه هم قرار منع تعقیب گرفت، 
توقیف شد. این درحالی است که نقش اصلی این سریال را سیامک 
انصاری بازی می کرد و نقش فرخ نژاد، چندان محوری هم نبود. به هرحال 
شبکه مخفی زنان برای حدود یک سال امکان انتشار نداشت، تا اینکه 
از چند هفته پیش بالاخره نمایش آن از سر گرفته شد، اما با کیفیتی که 
در قسمت های قبل از توقیف نشان داد و بعد از این مدت زمان طولانی، 
بعید است دیگر شمار دنبال کنندگان آن به سطح سابق بازگردد و 
احتمالا خیلی ها قید تماشای آن را بزنند و به دیگر کمدی های پرشمار 

این روزهای نمایش خانگی مراجعه کنند. جالب آنکه افشین هاشمی 
در همین فاصله، یک سریال کمدی دیگر هم برای نماوا ساخت که این 

« به قسمت چهارم رسیده است!  روزها با نام »داوینچیز

تهران: شهر عشق/ ۴ سال
»تهران: شهر عشق« ساخته علی جابرانصاری قدیمی ترین فیلمی است 
که این روزها به شکل پرده ای یا آنلاین نمایش داده می شود. این فیلم به 
تهیه کنندگی محمد احمدی، از پاییز 97 آماده نمایش بود، اما با وجود 
حضور در جشنواره های جهانی نظیر جشنواره معتبر فیلم مونیخ، در 

نهایت امکان اکران نیافت و سازندگان با گذشت بیش ازچهارسال، 
بالاخره به اکران آنلاین رضایت دادند. »تهران: شـــهر عشـــق« از حضور 
فروغ قجابگلی و بهناز جعفری به عنوان هنرپیشه های شناخته شده 

بهره می برد. این فیلم در فیلیمو اکران اختصاصی شد.

داستان دست انداز/ 3.5 سال
اینکـــه حتـــی کمدی هـــا هـــم ممکن اســـت برای بیش از سه ســـال و 
کـــران بماننـــد، امر کمابیش غریبی اســـت. »داســـتان  نیـــم منتظـــر ا
« ســـاخته کمـــال تبریـــزی کـــه پیـــش از آن کمدی های  دســـت انداز
شاخصی مثل »مارمولک« و »لیلی با من است« را ساخته، پاییز 98 
به تولید رسید، اما تا در جشنواره فجر شرکت کرد و بعد به کرونا خورد، 
کران نیافت تا نیمه تابســـتان 1402. این فیلم البته در  دیگـــر امـــکان ا
گران مواجه شد و  همین نمایش هم با استقبالی سرد از سوی تماشا
با فروش کمتر از یک میلیارد تومان در گیشه شکست سختی خورد.

سه کام حبس/ 3 سال
جالب و قابل تامل اســـت که پرمخاطب ترین فیلم غیرکمدی سال 
1402 سینمای ایران که در رتبه ششم پرفروش ترین فیلم های سال قرار 
کران ماند. سه کام حبس،  دارد، برای بیش از سه سال پشت صف ا
ســـاخته ســـامان ســـالور پس از رونمایی در سی وهشتمین جشنواره 
گهان با شیوع کرونا مواجه شد و سازندگان،  فیلم فجر در بهمن 98 نا
این فیلم را که ظرفیت فروش مناســـبی داشـــت، برای شرایط بهتری 
نگه داشتند. سه کام حبس پس از سه سال، بالاخره اواخر فروردین 
کران آنلاین شد.  کران درآمد و از تابستان هم در فیلم نت ا 1402 به ا

»رعد و برق«/ ۲.5 سال
جدیدتریـــن ســـریال بهـــروز افخمی که تا چند شـــب پیش روی آنتن 
شبکه یک سیما می رفت، خیلی هم جدید نیست! او بلافاصله بعد 
از وقوع ســـیل شـــدید در بســـیاری از استان های کشور در اوایل سال 
98، تصمیم به ســـاخت ســـریالی در این باره گرفت، اما فراهم آوری 
مقدمات، تولید »رعد و برق« را تا بهمن 98 به تاخیر انداخت تا این 
ســـریال که ابتدا برای پخش در نوروز 99 برنامه ریزی شـــده بود، اولین 
بار در ماه رمضان سال بعد )فروردین و اردیبهشت 1400( روی آنتن 
برود. با این حال بعد از پخش یکی دو قســـمت در روزهای نخســـت 

این مناســـبت و به آنتن نرســـیدن قســـمت های بعد، مشخص شد 
، از جدول پخش  که ســـریال هنوز آماده نیســـت و در اتفاقی کم نظیر
شـــبکه 5 سیما حذف شـــد. این سریال درنهایت بعد از کش وقوس 
بسیار و حتی تهدید شبکه 5 به شکایت از افخمی، مهرماه امسال 
به شبکه یک رسید. حالا هم خروجی پلتفرم تلوبیون، میانگین آمار 
بازدید از هر قسمت این اثر را رقم فاجعه آمیز 1500 نشان می دهد که 
باعث شده مجموعه رعد و برق هیچ وقت در پیشانی این وبسایت 

نمایش داده نشود! 

خودت را بگذار جای من

روایت ها قصه شکســـت ها و پیروزی های آدم ها هســـتند. اگر راوی بتواند 
طوری قصه اش را تعریف کند شنونده با همه بخش های آن همراه شود، با 
زمیـــن خـــوردن او زمین می خورد، همراه بـــا او در دوراهی ها گیر می کند و در 
همه غم ها و شادی هایش شریک می شود. در ادبیات پایداری ما قصه های 
مســـتند بســـیاری نوشته شـــده اســـت که چندین نفر در نگارش آن دخیل 
بوده اند، یکی راوی یا راویان آنچه اتفاق افتاده و یکی نویسنده ای که مسئول 
جمع کردن همه روایت های گاهی ضد و نقیض در یک قصه منسجم است. 
اغلب این کتاب ها در حق شان کوتاهی شده. این کوتاهی نه از سوی بازار 
و مخاطب بلکه از سوی نویسنده صورت گرفته است. نویسنده در بیشتر 

کتاب های مستند ادبیات پایداری اغلب اوقات نمی تواند مخاطب خود را با 
ماجراهای قهرمان قصه اش همراه کند. او را بر سر دو راهی تصمیم گیری های 
قهرمان قرار دهد و در غم و شـــادی اش شـــریک کند، زیرا اصلا خودش با او 
همراه نشده است! اولین و مهم ترین وجه متمایز کننده »روزهای پیامبری« 
با سایر تولیداتی از این دست، عجین شدن نویسنده با قهرمان قصه اش، 
قبل از نگارش کتاب است. گویی هیچ واسطه ای این وسط وجود ندارد و 
خود حدادزادگان اینقدر منســـجم، تکه هایی از زندگی اش را تدوین کرده 
و با محوریت یک خط داستانی آنها را روایت کرده است. البته باید گفت 
در بخش هایی از کتاب این ویژگی برجســـته افت می کند. کتاب از زاویه 
دید اول شخص نوشته شده تا خواننده بتواند خود را به شخصیت اصلی 
داستان نزدیک کند، اما نویسنده روزهای پیامبری در بخش هایی از کتاب، 

جهان بینـــی و تجربیـــات خودش در جـــای حدادزادگان قـــرار می گیرد و بر 
تجربه زیســـته حدادزادگان ســـایه می اندازد. همان چیزی که در بخش اول 
کتاب نقطه قوت نویســـنده اســـت، در بخش دوم به نقطه ضعفش تبدیل 
می شود.  توصیفات کتاب زنده و دقیق و روشن است. تجربه های متفاوت 
حدادزادگان او را به یک گنجینه تبدیل کرده که اطلاعاتی فراتر از آدم های 
معمولی از ترس، خشم، استیصال، روابط انسان ها و حالات روحی شان دارد. 
روح الله شـــریفی، با ذکاوت خاصی از بین خاطراتی که حدادزادگان برایش 
تعریف کرده، دســـت به انتخاب زده اســـت. او خاص ترین این خاطره ها را 
کنار هم چیده است. برای مثال پیام بر این قصه صدها خبر شهادت را به 
خانواده شـــهدا داده اســـت ولی ما از این بین در کتاب با ســـخت ترین آنها 
مواجهیم. لحظه ای که او قرار اســـت خبر شـــهادت برادر خودش را بدهد 

قطعا یکی از تاثیر گذارترین متون ادبیات پایداری ما محســـوب می شـــود. از 
طرف دیگر نویســـنده این کتاب به خاطرات غمبار این پیامرســـان جنگ 
تحمیلی بسنده نکرده است. بار طنز برخی از جملات بسیار زیاد است. 
همچنین او در جایی از کتاب مثلا وقتی حدادزادگان در سن پایین در قبر 
می افتد، حس ترس مخاطب را به شکل خوبی برمی انگیزد. این همراه کردن 
انواع حس های خواننده حین خواندن متن نیز از برجسته ترین ویژگی های 
روزهای پیامبری است. کتاب روزهای پیامبری با همه نقاط ضعف و قوتش، 
با لهجه قزوینی گاه به گاهش، با نثر روان و دلنشینش می تواند چراغ راهی 
برای آینده ادبیات پایداری و روایت نویسی باشد. بخشی از ادبیات ما که 
اگرچه پر تولید و پر رونق است اما به لحاظ کیفیت متن و گرداندن قصه، 

سال هاست انگار در یک نقطه مانده است. 

ادامه از صفحه۱۲ 

لیلاشکیبمهر
خبرنگار

پدر گواردیولا/ ۱ سال
اولین سریال نمایش خانگی سعید نعمت الله محصول سال 1401 است، اما 
درحالی که خارج از پلتفرم ها تولید شده بود، بین پلتفرم ها مشتری نداشت، 
حتی شانتاژ خبری با کمک بعضی فعالان رسانه ای هم به دادش نرسید 
و بـــا وجودی که از حضور ســـتاره های پرتعـــدادی مانند حمید فرخ نژاد، 
امیرمهدی ژوله، هنگامه قاضیانی، مهدی سلطانی و آرش عدل پرور بهره 
می برد، اما برای حدود یک سال روی دست سازندگان ماند، تا اینکه پلتفرم 
تماشاخونه پا به میدان گذاشت و این اثر را برای پخش رایگان خریداری 
کرد. »پدر گواردیولا« درنهایت در تابستان 1402 و در زمانی منتشر شد که 
دیگر تب تبلیغاتی آنکه به خاطر حضور چند بازیگر محبوب همراه با یک 
خواننده دارای قطعه های مگاهیت ایجاد شده بود، خوابیده بود. ساخته 
جدید نعمت الله البته از نظر کیفی نیز اثر دندانگیری از آب درنیامد و نشان 

داد بی علاقگی پلتفرم ها برای پخش آن چندان بی دلیل نبوده است. از 
این مجموعه تاکنون یک فصل 9+1 قسمتی منتشر شده و فصل دوم آن 

با انتشار قسمت هشتم، به انتها نزدیک شده است. 

آوای جادویی/ ۱ سال
ازجمله برنامه های غیرنمایشـــی پلتفرم ها در ســـال 1402، مسابقه »آوای 
جادویی« بود که با محوریت اســـتعدادیابی در حوزه موســـیقی تولید و 
پخش شد. این مسابقه در سال 1400 تولید شد و در ابتدا قرار بود به عنوان 
محصول اختصاصی پلتفرم تلوبیون پلاس از اسفند 1400 به نمایش درآید، 
اما به دلایلی که هیچ گاه روشن نشد، پخش این مسابقه از این سرویس 
به تعویق افتاد و بعد به کلی لغو شـــد. بعد از نزدیک به یک ســـال، آوای 
جادویی به انحصار پلتفرمی جدید درآمد و به جای نوروز 1401، در نوروز 

1402 و این بار از سرویس وی اودی فیلم نت پخش شد. در این مسابقه که 
از حضور علی اوجی به عنوان مجری بهره می برد، رضا صادقی، محمد 
اصفهانی، محمد معتمدی و رضا یزدانی داوری را برعهده داشـــتند و 
چهره هایی چون علیرضا افکاری و سامان احتشامی نیز در بخش های 
فرعی مســـابقه حضور یافتند. اگرچه دلیل یک ســـال تعویق پخش آوای 
جادویی اعلام نشد، ولی با توجه به خروجی مسابقه و چهره های حاضر 
در آن بعید به نظر می رسد ممیزی یا توقیف علت این اتفاق بوده باشد.

عروسی مردم/ 3.5 سال
فیلم »عروسی مردم« به کارگردانی مجید توکلی که اثری در ژانر کمدی 
ی دارد، ازجمله دیگر  درام است و لحظات شیرین و حتی خنده دار
کران قرار داشت  فیلم هایی ست که از سال 98 به این سو در صف ا
و فرصت آن را به دست نمی آورد. این درحالی است که علی سرتیپی 
تهیه کننده و پخش کننده این فیلم بود، او معمولا برای نمایش آثارش 
مشـــکلی ندارد. عروســـی مردم البته از نظر ممیزی هم مشکل خاصی 
کران بود و حالا مدتی ا ست بعد  نداشت، ولی سه سال و نیم منتظر ا

کران آنلاین شده است.  کران سینمایی، ا از ا

زنبور کارگر/ 3.5 سال
« ساخته افشین صادقی در سال 98 ساخته  فیلم سینمایی »زنبور کارگر
شـــد، اما بدون آنکه در جشـــنواره فیلم فجر نمایش داده شـــود، در اخذ 
پروانه نمایش به مشکل برخورد. این فیلم پرستاره که از حضور چهره هایی 
چون حمید فرخ نژاد، شـــبنم مقدمی، ســـعید آقاخانی، حسین مهری، 
مجیـــد نـــوروزی، مارال فرجاد، علیرضا آرا و پگاه آهنگرانی بهره می برد، 
مضمونی ملتهب و مرتبط با سیاست دارد. به همین دلیل برای بیش از 
سه سال امکان نمایش نیافت و بعد از توقیفی نسبتا طولانی، درنهایت 

اواخر شهریور 1402 به سینماها رسید.
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کوب، استاد علوم سیاسی و روابط بین الملل در دانشگاه جواهر  هاپیمون جا
، در مقاله ای با عنوان »چگونگی خنثی سازی تلاش چین برای رهبری  لعل نهرو
جنوب جهانی، آمریکا باید به هند به عنوان پلی برای بقیه جهان نگاه نماید« 
که در وب ســـایت فارن افرز منتشـــر شـــده، به طرح این ایده پرداخته است که 
با توجه به تلاش چین برای راهبری جنوب جهانی و همچنین قصد آن برای 
برانداختن نظم فعلی آمریکایی، آمریکا باید از جایگاه هند در میان کشورهای 
جنوب جهانی استفاده کند و دهلی نو را به هماوردی دربرابر چین بکشاند. 
این مقاله اگرچه از منظر طرفداری از آمریکا نوشته شده اما خوانش آن دو نکته 
کم فعال مایشـــاء  را روشـــن می ســـازد؛ اولا آمریکا که پیش تر در نظم جهانی حا
کنون به حدی قدرت  به شمار می رفت و هرطور که می خواست عمل می کرد، ا
پیشین خود را از دست داده که برای ارتباط با کشورهای جنوب جهانی باید 
دست نیاز به سوی هند دراز کند. نکته بعدی افزایش اهمیت »جنوب جهانی« 
و کشورهای عضو این گروه است؛ مساله ای که ضرورت نقش آفرینی جمهوری 

اسلامی ایران در میان این کشورها را هم تصدیق می کند. 
ی در دهلی نو برگزار شد،  هنگامی که نشســـت گروه 20 در ســـپتامبر سال جار
شـــی جیـــن پینـــگ رئیس جمهور چین از شـــرکت در آن صرف نظـــر کرد و لی 
کیانگ نخســـت وزیر چین را به جای خود فرســـتاد. دولت پکن دلیل تصمیم 
یداد پرمخاطبی را بیان نکرد، اما اعتقاد برخی  شی برای غیبت در چنین رو
ی این نشســـت شـــی را از شـــرکت  کارشناســـان بر این اســـت که مکان برگزار
در آن واداشـــته بـــود. دولـــت نارندرا مودی، نخســـت وزیر هند از جلســـه گروه 
20 به عنـــوان فرصتـــی برای معرفی هند به عنوان پیشـــران و رهبر بالقوه جنوب 
جهانی استفاده می کرد و شی بیم آن را داشت که حضور او موید این ادعای 
هند شود. هندوستان هم که مانعی بر سر راه خود نمی دید، در نوامبر نشست 
»صدای جنوب جهانی« را ترتیب داد؛ دومین نشست از این نوع در یک سال 

که چین به آن دعوت نشده بود. 
بسیاری از سیاستگذاران ایالات متحده، هند را سنگری دربرابر چین بلندپرواز 
و تهاجمـــی می داننـــد. در ســـال های اخیـــر نیروهـــای چینی و هندی بر ســـر 
مرزهای مورد مناقشه دو کشور با هم جنگیده اند و مردم هند به طور فزاینده ای 
نسبت به همسایه شمالی خود احساس خصومت می کند. مقامات دهلی نو 
همچنین نگران تهاجمات اقتصادی و نظامی پکن به حیاط خلوت جنوبی 
کستان و سریلانکا هستند، در نتیجه ایالات متحده  ، پا خود، ازجمله میانمار
ی  ی که به طور ســـنتی از اتحادهای رســـمی دور امیدوار اســـت هند- کشـــور
کرده و استقلال خود را ارج می نهد- را به هم سویی نزدیک تر با خود بکشاند. 
ک بین هند و چین به چیزی فراتر از مرز مشترک یا منطقه جنوب  اما اصطکا
آســـیا ارتبـــاط دارد. هماوردی فزاینده بین دو کشـــور مشـــتمل بـــر رقابت برای 
کســـب نفوذ و حتی رهبری کشـــورهای پرتنوع جنوب جهانی اســـت. تعریف 
کثر کشورهای  دقیق جنوب جهانی دشوار است، اما این اصطلاح معمولا به ا
ی  خارج از اقتصادهای صنعتی ســـنتی )که اغلب هم قدرت های اســـتعمار
پای غربی و  ســـابق هســـتند( اشـــاره دارد- کشـــورهای آمریکای شـــمالی و ارو
یلند و کره جنوبی. فهرست 125 کشوری که در اجلاس های  استرالیا، ژاپن، نیوز
سازماندهی شده توسط هند در سال 2023 شرکت کردند- گروهی که عمدتا 
یـــکای لاتین و همچنین هفت کشـــور از  کشـــورهای آفریقایـــی، آســـیایی و آمر
پای شـــرقی بودند- راهنمای مفیدی در این حوزه به شـــمار می رود. چین  ارو
مزیت قابل توجهی برای نفوذ در میان این کشـــورها دارد. پکن به طور پیوســـته 
ی و  ی نفـــوذ خـــود را از طریق زیرســـاخت ها و معاملات ســـرمایه گذار امپراتـــور
ابتکارات دیپلماتیک و فرهنگی- که به خوبی تبلیغ شـــده- ســـاخته است. 
ی یا حسن  ی روشـــنی دارد؛ جلب وفادار برای پکن، جنوب جهانی ســـود ابزار
نیت ژئوپلیتیکی از سوی بیش از 100 کشور از سراسر جهان که می تواند به طور 

موثری تسهیل کننده جاه طلبی های جهانی این کشور باشد. 
ک  یـــادی از این ادرا دهلی نـــو نیـــز متوجه این موضوع شـــده امـــا مدت زمان ز
نمی گذرد. در دو دهه گذشـــته، هند ســـرگرم دوســـتی با ایالات متحده و دیگر 
قدرت های غربی بوده است و همبستگی آن با جنوب- که از طریق ادبیات 
یک و همچنین مشارکت سطح بالا در مجامع سنتی جنوب  رسمی ایدئولوژ
جهانـــی و در راس آنهـــا جنبـــش عـــدم تعهـــد انجام می شـــد- روبـــه زوال رفته 
کنـــون دهلی دوباره و در اقدامـــی که یکی از دلایل اصلی  اســـت. بااین حـــال ا
ی آورده است. هند به عنوان  آن تلاش های چین است، به جنوب جهانی رو
ی، بارهـــا بـــه این گروه از کشـــورها اشـــاره کرده و  رئیـــس گـــروه 20 در ســـال جـــار
کمیتی را برجسته کرده  نگرانی های کشورهای درحال توسعه، مانند بدهی حا

اســـت. دو اجلاس جنوب جهانی هم که توســـط دهلی نو در سال 2023 برگزار 
شدند، محمل هایی بودند که هند از طریق آنها توانست خود را به عنوان رهبر 

کشورهای درحال توسعه معرفی کند. 
این نبرد بین دو قدرت آسیایی پیامدهای گسترده تری هم برای ایالات متحده 
و متحدانـــش دارد. چیـــن به دنبـــال این اســـت که جنوب جهانـــی را دربرابر نظم 
تحت رهبری آمریکا قرار دهد و کشورهای این منطقه را به پایگاهی برای خیزش 
خـــود تبدیـــل کنـــد. در مقابل هند نســـبت به نظم حاکم کنونی نگران اســـت اما 
به دنبال اصلاح و نه برانداختن آن است. ایالات متحده می تواند از طریق تعامل 
دیپلماتیک و اقتصادی به هند کمک کند تا نقش بزرگ تری در جنوب جهانی ایفا 
کند و پیشرفت های چین در این حوزه را کنار بزند. جدی تر گرفتن نارضایتی های 
بیان شده توسط هند و سایر کشورهای جنوب جهانی درباره نابرابری های نهادهای 
جهانی مانند شورای امنیت سازمان ملل، بانک جهانی و صندوق بین المللی 
پول نیز سبب تضعیف جذابیت چین خواهد شد اما بدون چنین تعامل پویایی، 
جنوب جهانی می تواند به راحتی تبدیل به حیاط خلوت ژئوپلیتیک چین شود.

 
   ظهورجنوبجهانیجدید

پس از پایان جنگ سرد به نظر می رسید که جنوب جهانی از نقشه ژئوپلیتیکی 
کنار رفته است. نهادهایی که زمانی این گروه بندی گسترده را تعریف و متحد 
می کردنـــد، ماننـــد جنبـــش غیرمتعهدهـــا و گروه 77 نیز به حاشـــیه رفتند اما 
ی  کنش های متفاوت به جنگ جار کنون جنوب جهانی بازگشـــته اســـت. وا ا
کمیتی  اوکراین و جنگ اسرائیل علیه غزه و بحران رو به رشد بدهی های حا
کارآمدی عمومی نظم بین الملل همگی نشانگر مسیر متمایز ژئوپلیتیکی  و نا
کشـــورهای جنوب جهانی اســـت، مســـیری که اغلب هم ایالات متحده و هم 

رقیب اصلی اش، چین را ناامید می سازد. 
بااین حال جنوب جهانی جدید جلوه ای متفاوت از دوران جنگ سرد دارد. 
گاهند که لفاظی تجدیدنظرطلبانه  کشورهای جنوب جهانی امروز به خوبی آ
دوران غیرمتعهد ها دســـتاورد چندانی برای آنها نداشـــته اســـت. این کشورها 
ی، از واقع گرایی  ی و همبســـتگی ضداستعمار به جای چســـبیدن به ایدئولوژ
ی و تمایل به انطباق با واقعیت های ژئوپلیتیکی درحال ظهور  پسااســـتعمار
ی روابط با قدرت های  اســـتقبال کرده اند. کشورهای جنوب جهانی در برقرار
بزرگ چابک تر شـــده و حتی درحال کنار گذاشـــتن تردید قدیمی خود درباره 

ی از رقابت های ژئوپلیتیک بزرگ هستند.  جانبدار
دیدگاه های دهلی نو و پکن درباره جنوب جهانی از جنبه های مهمی با یکدیگر 
متفاوت هستند. درحالی که چین به دنبال جانشینی نظم بین المللی تحت 
رهبری غرب اســـت، هند تمایل به اصلاح آن دارد. دهلی نو خود را پلی بین 
جنوب جهانی و جهان توسعه یافته می داند و به دنبال تقویت گفت وگوهای 
معنادار و اطمینان از رسیدن صدای گروه اول به کنگره های بلند حکمرانی 
جهانـــی اســـت. در مقابل، چین خـــود را در راس یک نظم جهانی جایگزین- 
چیزی که آن را »جامعه با سرنوشـــت مشـــترک« می نامد- می بیند و به دنبال 
جذب کشـــورهای جنوبی جهانی در صفوف ائتلاف خود اســـت، مثلا ابتکار 
تمدن جهانی این کشور را که در ماه مارس رونمایی شد، درنظر بگیرید. ایده 
این ابتکار آن است که ارزش های فرهنگی می توانند نسبی باشند، به عبارت 
دیگر رد ضمنی ارزش های ظاهرا جهانی مورد حمایت غرب. دولت دســـت 
کم بر هند نیز به دنبال نمایش شکوه باستانی تمدن این کشور است  راستی حا
یم بین المللی حقوق بشر انتقاد کرده اما چنین موضع گیری ای  و اغلب از رژ
بیشتر برای اهداف سیاسی داخلی است و مودی تمایل چندانی برای ایجاد 

یک نظم جهانی جدید منطبق با ایده های تمدن هندو ندارد. 
دیدگاه پکن درباره همکاری جنوب- جنوب حول  محور کلان پروژه آن، ابتکار 
ی زیرســـاختی گســـترده اســـت که در  کمربند- جاده یک برنامه ســـرمایه گذار
دهه گذشته یک تریلیون دلار برای آن هزینه شده است. بیشتر رهبران غربی 
شرکت در مجمع سالانه ابتکار کمربند-جاده را در پکن متوقف کرده اند اما 
این اجلاس درحال تبدیل شدن به فضای شبکه ای کلیدی برای رهبرانی از 
کتبر میزبان نمایندگانی  سراسر جنوب جهانی است. مجمع مذکور در ماه ا
از حدود 130 کشـــور مختلف بود. مقامات چینی قصد دارند از طریق ابتکار 
، همکاری  کمربند-جاده و مجموعه ای از برنامه های توسعه ای و امنیتی دیگر
جنوب- جنوب را تعمیق ببخشـــند و کشـــورهای جنوب جهانی را بیشـــتر به 

اردوگاه چین وارد کنند. 
این درحالی است که هند می خواهد کشورهای خارج از جنوب جهانی را در 
ارتباط خود با کشـــورهای جنوب جهانی وارد کند، مثلا هند و ژاپن با هم در 
یج  بنگلادش و ســـریلانکا در حوزه مســـائل توسعه ای و با هدف گسترده تر ترو

ی می کنند. دهلی نو با  « با یکدیگر همکار »راهبرد هند- اقیانوسیه آزاد و باز
آلمـــان نیـــز در آفریقا و آمریکای لاتین برای حمایت از کشـــورهای این منطقه 
ی  جهت دستیابی به اهداف توسعه پایدار و آب وهوایی مرتبط با آن همکار
دارد. چنیـــن نقـــش مشـــارکتی و میانجیگرانه ای در اجلاس ســـران گروه 20 در 
یگر  دهلی نـــو مشـــهود بـــود؛ جایی که هنـــد تلاش کرد خود را به عنـــوان یک باز
کید کند.  اصلی بین المللی معرفی و بر چگونگی کمک به جنوب جهانی تا
گر جنوب جهانی قصد پرشـــی بلند را  کمااینکه خود مودی اظهار داشـــت: »ا
داشـــته باشد، هند می تواند شـــانه ای برای پرتاب بلندتر این کشورها باشد.« 
مودی اظهار داشت که هند این کار را با ایفای نقش یک پل انجام می دهد تا 

پیوندهای بین شمال و جنوب و حتی خود جنوب نیز قوی تر شود.
ی هند و چین از جنوب  یکی دیگر از زمینه های اصلی تفاوت، مفهوم ســـاز
جهانی است. هند تا حدودی درک دوران غیرمتعهد خود را از اینکه چگونه 
نژادپرستی، استعمار و استثمار اقتصادی نظم جهانی را شکل داده و نابرابری 
بین کشـــورها و درون نهادهای جهانی را به وجود آورده، حفظ کرده اســـت اما 
یخی، به  دهلی نو دیگر برای پرداختن به این نابرابری ها و بی عدالتی های تار
ی بی نظیر آن دوران قبل اشاره نمی کند. درعوض، دهلی نو به دنبال  ایدئولوژ
کم توســـعه یافته و هند و  بهبود وضعیت موجود اســـت تا نظام بین المللی حا
ســـایر کشـــورهای جنوب جهانی را نیز دربرگیرد. امروز هند وضعیت موجود 
ی دارد، بلکه به این  را نه به این دلیل که نارضایتی های عمیق ضداستعمار
کم باشد، به چالش می کشد.  یگر بزرگ تری در نظم حا خاطر که می خواهد باز
یخی به جنوب جهانی دارد. واضح  ، چین نگاهی تا حدی غیرتار از سوی دیگر
است که این کشور تجربه استعماری منحصربه فرد بسیاری از مناطق جنوب 
جهانی را ندارد- البته سلســـله چینگ در قرن نوزدهم مجبور شـــد امتیازهای 
یادی به قدرت های غربی بدهد و این کشور اشغال ژاپن در قرن بیستم  رسمی ز
را نیز متحمل شد اما چین هرگز مانند بسیاری از نقاط دیگر جهان تسخیر یا 
مستعمره نشده است. پکن هرگز بخشی از جنبش عدم تعهد نیز نبوده است. 
مقامات چینی علاقه مند به استناد به ارتباطات تاریخی نسبتا قدیمی )و احتمالا 
افسانه ای( با جنوب جهانی هستند، مانند سفر ناوگان چینی به سواحل شرقی 
یادی با بســـیاری از کشـــورهای  آفریقا در قرن چهاردهم اما چین وجه اشـــتراک ز
، امروز دومین  جنوب جهانی ندارد، زیرا اقتصاد این کشور با 16.8 تریلیون دلار
اقتصاد بزرگ جهان به شمار می رود. پکن دارای درآمد متوسط و عضو دائمی 
شورای امنیت سازمان ملل متحد است که بخش عمده ای از وضعیت نهادی 
موجود اســـت که جنوب جهانی با آن مشـــکل دارد. چین از نظم جهانی نابرابر 
که یکی از حافظان اصلی آن است، سود می برد و درعین حال فضایل یک نظم 
جهانی بدیل را می ستاید. ادعاهای این کشور مبنی بر خویشاوندی با کشورهای 

کارانه و تا حدی ساختگی است.  یا جنوب جهانی ر
راهبـــرد هنـــد و چیـــن برای تعامـــل با جنوب جهانی نیز متفاوت اســـت؛ هند 
به دنبـــال اســـتفاده از ســـکو های موجود ماننـــد گروه، جنبـــش غیرمتعهدها، 
کنفرانس های تغییرات آب وهوایی ســـازمان ملل، گروه 77 و مجمع عمومی 
سازمان ملل برای دفاع از مواضع جنوب جهانی است، مثلا درطول همه گیری 
کرونا، هند همراه با آفریقای جنوبی به سازمان تجارت جهانی مراجعه کردند تا 
ید-19 به  کسن، درمان و آزمایش های کوو حقوق مالکیت معنوی مربوط به وا
تعلیق درآیند تا کشورهای کم درآمد و متوسط بتوانند بهتر به این ماده بالقوه 
نجات دهنده دسترســـی پیدا کند. در مقابل، چین به دنبال ایجاد تالارهای 
جایگزیـــن تحت رهبـــری خـــود مانند مجمـــع کمربند- جاده، ابتکار توســـعه 
جهانی، ابتکار امنیت جهانی، ابتکار تمدن جهانی و نظایر آن است. مقامات 
چینی در ادبیات خود هم از زبانی اســـتفاده می کنند که تلویحا ضدغربی و 
ضدآمریکایی است و هژمونی و نظم بین المللی به رهبری ایالات متحده را رد 
یادی با موضع میانه روتر و اصلاح طلبانه هند دارد.  می کند؛ ادبیاتی که فاصله ز
مشـــکل دهلی نو این اســـت که در مقایســـه با انتقادهای ملایم تر هند از نظم 
بین المللی، هم ادبیات چین و هم سخاوت مادی این کشور می تواند دوستان 
بیشتری را در جنوب جهانی برای این کشور به ارمغان آورد. تجدیدنظرطلبی 
چیـــن همـــراه بـــا توانایی پکـــن در تامیـــن نیازهای اقتصادی جنـــوب جهانی 
ی از کشـــورها جذاب تر باشـــد. هند به تنهایی منابع لازم  می تواند برای بســـیار
را جهت رقابت با جذابیت های اقتصادی چین برای جنوب جهانی ندارد. 
کید هند بر اصلاحات نهادی جهانی بعید است به این زودی نتایج  به علاوه تا
ی از ناخشنودی  ی به همراه داشته باشد. درواقع چین در بهره بردار معنی دار
ی از کشورهای جنوب جهانی نسبت به سیاست های خارجی  عمیق بسیار
پا ماهرتر بوده اســـت. بیانیه های رســـمی چین به  ایالات متحده و اتحادیه ارو
انتقاد از نهادهای جهانی، ابراز بی صبری نســـبت به جنگ اوکراین و جنگ 

کمیت  ی و احترام به حا ی در غزه، نیاز به شکلی عادلانه تر از جهانی ساز جار
و تمامیت ارضی کشورها )حتی زمانی که نیروهای خود این کشور در دست 
کید می کنند. بخش عمده ای از  ی به قلمرو همســـایگان آن هســـتند( تا دراز
ی  این ادبیات برای جنوب جهانی گوش نواز است، آن هم در زمانی که بسیار
کنش غرب به جنـــگ اوکراین و  از مـــردم شـــاهد اســـتانداردهای دوگانـــه در وا
جنگ اســـرائیل علیه غزه هســـتند. دهلی نو اغلب نمی تواند با مواضع پرشور 
پکـــن همـــاوردی کند. هنگامی که شـــدت احساســـات بالا می رود، کشـــورها 

لفاظی های تند و تیز را به مواضع دقیق ترجیح می دهند. 
هند همچنین باید تصمیم خود را در دهه گذشته برای کاهش تعامل با جنوب 
جهانی جبران کند. تمرکز فزاینده بر روابط با ایالات متحده و غرب منجر به 
کاهش علاقه به همکاری جنوب- جنوب در دهلی نو شد. هند زمانی در خط 
مقدم فعالیت جنوب جهانی قرار داشت اما دیگر اینطور نیست. نخست وزیر 
هند دیگر در اجلاس سران جنبش غیرمتعهدها شرکت نمی کند. رهبران ارشد 
هند نیز از حضور در نشست امسال گروه 77 در هاوانا صرف نظر کردند. هند 
ممکن است از چند جهت به جنوب جهانی تعلق داشته باشد اما آینده خود 
را در آنجـــا نمی بینـــد؛ دهلی نـــو می خواهد در کلـــوپ دولت های قدرتمندی 
قـــرار گیـــرد که حکومت جهانی را مدیریت می کنند اما تلاش چین برای نفوذ 
و رهبری در جنوب جهانی که اخیرا مشـــتاقانه تر و موثرتر شـــده، هند را تکان 
داده و باعث تغییر در ادبیات، دیپلماسی و سیاست این کشور شده است. 

   حماقتغفلت
ایـــن رقابـــت نبایـــد برای سیاســـتگذاران مســـتقر در غرب دور از دســـترس یا 
ی اســـت. بی توجهی به  حاشـــیه ای به نظر برســـد. درواقع رقابت مذکور محور
جنوب جهانی برای اهداف ژئوپلیتیک بزرگ تر ایالات متحده نتیجه معکوس 
خواهـــد داشـــت. فقـــدان تعامـــل مثبت با این کشـــورها می توانـــد حس طرد و 
ی از دولت های جنوب جهانی تعمیق کند و یافتن  ناراحتی را در میان بسیار
راه حل هایی برای چالش های مشـــترک جهانی مانند تغییرات آب وهوایی را 
دشـــوارتر ســـازد اما مســـلم که انفعال غرب شاید کشـــورهای جنوب جهانی را 
به سمت تبدیل شدن به خدمتکار جاه طلبی های جهانی چین سوق دهد. 
ظهـــور چیـــن به عنوان یک ابرقدرت جنوبـــی خودخوانده، ایجاب می کند که 
ی در جنوب  قدرت هـــای غربی توجه بیشـــتری به روایت های سیاســـی جـــار

جهانی داشته باشند. 
حمایت از تلاش های هند در جنوب جهانی به خنثی کردن جاه طلبی های 
بزرگ این کشور کمک می کند. ایالات متحده و غرب باید با هند برای تسهیل 
ی  کمک های اقتصادی و زیرســـاختی به کشـــورهای درحال توســـعه همکار
کنند. آنها همچنین باید به استدلال های هوشیارانه هند درباره چالش های 
کمیتی، چشم پوشی  ی جنوب جهانی و تجدیدنظر در بدهی های حا پیش رو
کسن  و اصلاح نهادهای جهانی گوش دهند. واشنگتن  از حق ثبت اختراع وا
بایـــد درک کنـــد کـــه اصلاح نظم نهـــادی جهانی کنونی به مراتـــب بهتر از فکر 
کـــردن بـــه نظـــم جهانی درحال گســـترش و رقیب به رهبری چین اســـت، مثلا 
ایالات متحده باید در کاهش بار بدهی کشـــورهای جنوب جهانی پیشـــقدم 
شـــود. با وجود همه صحبت هایی که در غرب در مورد خباثت »دیپلماســـی 
ی  تله بدهی« چین مطرح می شود اما حقیقت این است که بستانکار بسیار
کمیتی در کشـــورهای جنوب جهانی، دولت های غربی هســـتند.  از دیون حا
واشنگتن همچنین می تواند به تسریع اصلاحات در شورای امنیت سازمان 
ملل کمک کند تا این شورا شامل اعضای دائمی بیشتری از جنوب جهانی 
شـــود. ایـــن امـــر نه تنها ثبات بســـیار مورد نیـــاز را برای نظم جهانـــی به ارمغان 
ی پکن را نیز فاش می سازد، زیرا بعید است  کار یا می آورد، بلکه مهم تر از آن ر
چین علی رغم تبلیغ ضرورت مشـــارکت بیشـــتر در نهادهای جهانی، با توسع 

اعضای دائمی شورای امنیت موافقت کند. 
یک جنوب جهانی به رهبری پکن به مراتب بیشتر از جنوب جهانی که هند 
نقش بزرگ تری در آن ایفا می کند، با ایالات متحده سر تخاصم خواهد داشت. 
یک  علی رغم نگاه ابزاری فزاینده دهلی نو به جنوب جهانی، رویکرد غیرایدئولوژ
آن به جهان درحال توسعه می تواند به پر کردن شکاف بین کشورهای فقیرتر 
و جهان توسعه یافته کمک کند. هند به عنوان یک کشور قدرتمند در جنوب 
کم نیز است،  جهانی که خواستار کسب جایگاه یک قدرت بزرگ در نظم حا
این توانایی را دارد که از خطوط گســـل عمده در نظام بین المللی عبور کند. 
واشنگتن هم باید از نقش منحصربه فرد دهلی نو در سیاست جهانی استفاده 
یک و نه یک مزاحم  کند. با جنوب جهانی باید به عنوان یک فرصت ایدئولوژ

قدیمی و بدخلق برخورد شود. 

چگونه آمریکا می تواند با استفاده از دهلی نو، مانع نفوذ چین در کشورهای جنوب جهانی شود

تبدیل هند به ابزاری در دستان آمریکا برای مهار چین
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گهی های روزنامه  سازمان آ

a66348018@gmail.com :ایمیل

تلفن وفکس:

 )021( 62999495 

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســامی آزاد  دانشــگاه   

۰9398888699

انجام امور حسابرسی
ی امور حسابرســـی صورت های مالی منتهی به 29 اسفند1402-خود با  گذار صندوق رفاه دانشـــجویان وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــكی در نظر دارد نســـبت به وا

یافت اسناد به آدرس صندوق  شرایط ذیل از طریق شرکت ها و موسسات حسابرسی واجد صلاحیت اقدام نماید. متقاضیان می توانند صرفا در مهلت مقرر جهت در

مراجعه نمایند.

کت ها ارائه پیشنهادات و تحویل پا جلسه پاسخگویی به سوالات یع اسناد توز موضوع 

از ساعت 8 صبح روز شنبه مورخ 
ی  1402/10/30 لغایت پایان وقت ادار

روز چهارشنبه مورخ 1402/11/11

ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 
1402/10/30

از ساعت 8 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/10/24 لغایت 
ی روز چهارشنبه  مورخ 1402/10/27 پایان وقت ادار

زمان

صندوق طبقه چهارم معاونت 
پشتیبانی

صندوق طبقه پنجم امور مالی مکان صندوق  طبقه چهارم معاونت پشتیبانی

ک  1605، صندوق رفاه دانشـــجویان وزارت بهداشـــت درمان و  ، بالاتـــر از طالقانی، نبش کوچه گیلان، پلا آدرس صنـــدوق: تهـــران، خیابـــان ولیعصـــر

آموزش پزشکی.

شماره تماس 021-84212512

صندوق رفاه دانشجویان 

وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشكی

مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلی فاطمه نریموســـایی فرزند عیدی محمد به شناســـنامه 
1900051710 صـــادره از رامهرمـــز در مقطع کارشناســـی پیوســـته رشـــته تحصیلی منابع 
طبیعی صادره از واحد دانشگاهی اهواز به شماره 12/956824 مورخ 95/05/05  مفقود 
گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 
( خیابان کارگر جنوبی  آزاد اسلامی واحد اهواز به نشانی اهواز فلکه کارگر )فرهنگشهر

کد پستی68875-61349 و صندوق پستی 1915 ارسال نماید.

دانشـــنامه کارشناســـی پیوســـته رشته مهندســـی عمران اینجانب امین اله زنگی آبادی 
فرزنـــد حســـن بـــا کـــد ملی2992566187  صـــادره از واحـــد کرمان مفقود گردیـــده و فاقد 

اعتبار می باشد.

مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانب محمدصادق صفی نژاد  فرزند  همتعلی  به شـــماره 
شناســـنامه 34 صادره از بافت در مقطع کارشناســـی ناپیوســـته رشته عمران صادره از 
واحد دانشگاهی بردسیر با شماره 0801609 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. 
از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد بردسیر به نشانی 

، دانشگاه آزاد اسلامی ارسال نماید. بردسیر

دانشنامه فارغ التحصیلی اینجانب ساغر دهقانی فرزند جمشید به شماره شناسنامه 
38523 و شماره ملی 0081087608 صادره از تهران در مقطع کارشناسی رشته شیمی 
بـــردی صـــادره از واحد دانشـــگاهی تهران شـــمال به شـــماره 159115701277 مورخ  کار
91/12/13  مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود دانشنامه 
را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد تهران شـــمال به نشـــانی: تهران – بزرگراه شهید بابایی 
)غرب به شرق( خروجی حکیمیه – خیابان شهید صدوقی – بلوار وفادار – دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد تهران شمال ارسال نماید.

ی مـــدل 93 بـــه رنـــگ قرمـــز بـــه شـــماره شاســـی کتـــور کشـــاورز  کارت و بـــرگ ســـبز ترا
ک   N 3 HKSAA 1 CDEN 20407 و بـــه شـــماره موتـــور LFW 07287 A و بـــه شـــماره پـــلا

کبر خوبزاد مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 62 – 513 ک 13 به نام ا

مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانـــب مجتبـــی پاینـــده فرزنـــد محســـن دارای کـــد ملـــی 
2690310767 صادره از رودســـر در مقطع کارشناســـی ارشـــد ناپیوســـته رشـــته عمران - 
سازه صادره از واحد دانشگاهی رامسر با شماره سریال 3057707 مفقود گردیده است 
و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می گردد اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی 
- خیابان شهید عباس مفرد –واحد رامسر ارسال نماید. واحد رامسر به نشانی: رامسر

گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانـــون و مـــاده 13 آیین نامـــه قانـــون تعیین تكلیـــف وضعیت ثبتـــی اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر کلاسه پرونده شماره 1401144100180001221 و رای شماره 140260310018008027 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
عباس آباد تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای حسن ادیب فرزند خلیل نسبت به ششدانگ یک 
ک  قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 164/60 متر مربع )کاربری تجاری مسکونی( تحت پلا
ک 77 فرعی از 145 اصلی واقع در قریه محمدحسین آباد  1327 فرعی از 145 اصلی قسمتی از پلا
دهستان لنگا بخش دو ثبت عباس آباد خریداری از امیرعلی ادیب قلیان محرز گردیده است. لذا 

گهی می شـــود درصورتی که اشـــخاص  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
گهی به مدت دو ماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است  آ
درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/10/09
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/10/23
میم الف: 1628424
ک شهرستان عباس آباد عباس رحمت پوررکنی - سرپرست اداره ثبت اسناد و اما

سجادعطازاده
مترجم
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در تاریخ تنظیم گری آموزش در ایران همواره این پرسش مطرح بوده که آیا باید 
دولت تنها بازیگر فعال در تالیف و انتشار کتب درسی باشد یا باید بازار را 

هم درگیر ساخت؟ تجربیاتی از هر دو رویکرد وجود دارد. 

   مقدمه: چرا کتاب های درسی مهمند؟
کتاب های درسی ازجمله عناصر محوری نظام های آموزشی هستند. با گسترش 
دوره های اجباری و رایگان آموزش ابتدایی و متوسطه در کشورهای مختلف جهان 
در راستای رفع هرچه بیشتر بی سوادی و کم سوادی، امروزه شمار بیشتری از کودکان 
و نوجوانان جهت گذراندن دوره تحصیلی از کتاب های درسی استفاده می کنند. 
این کتاب ها از یک سو آموزش های پایه ای زیستن در جوامع پیچیده مدرن را به 
دانش آموزان انتقال می دهند و قواعد زندگی در قامت یک شهروند سالم، نوآور 
و فعال را به آنها می آموزند و از سوی دیگر زمینه را برای ورود آنها به مراکز آموزش 
عالی و دانشگاه ها در سال های آتی زندگی و کسب مشاغل با سطح مهارت و 
دستمزد بالاتر را فراهم می کنند. این دو کارویژه اساسی کتاب های درسی که به 
ترتیب می توان آنها را »جامعه پذیری« و »توانمندسازی« نامید، باعث می شود تا 
فرآیند وضع ضوابط و مقررات تدوین و بازیگران درگیر در تدوین کتاب های درسی 
اهمیت بسیاری پیدا کند. طرفه آنکه اگر دانش آموزان از کتاب های باکیفیت و 
به روزی بهره مند شوند که به نیازهای علمی آنها به گونه ای کارآمد و اثربخش پاسخ 
دهد، آمادگی بهتری در پذیرش نقش خود به عنوان یک شهروند خلاق دارند که 
از شغلی با درآمد و مزایای مکفی بهره مند است و کمتر احتمال درگیرشدن با 
آسیب های اجتماعی را دارد. البته کتاب های درسی تنها یک جزء از نتیجه نهایی 
را شکل می دهند و دیگر اجزای نظام آموزشی )کیفیت مدارس، دانش و مهارت 
... ( نیز در این امر دخیلند.  تعلیمی معلمان، پیگیری و دغدغه مندی والدین و
با این حال چگونه می توان از عملکرد بهینه کتاب های درسی اطمینان حاصل 
کرد؟ چه چالش ها و موانعی بر سر راه تنظیم گری تدوین این کتاب ها وجود دارد؟ 
سیاستگذار از چه ابزارهایی برای حل این چالش ها بهره مند است؟ یادداشت 
حاضر قصد پرداختن به این پرسش ها از منظر ارائه پیشنهادهای سیاستی 

به منظور بهبود وضعیت ایران در این حوزه را دارد.
 

   پیشینه و سنت تاریخی تالیف کتاب های درسی در ایران
ایران در زمره کشورهایی است که دانش آموزان آن در نظام آموزشی متمرکز از محتوای 
واحد تالیف شده توسط سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی استفاده می کنند 
و فعالیت بخش خصوصی در این حوزه به تالیف کتاب های کمک درسی و 
راهنمای آزمون ها محدود شده است. طبق پژوهش معتمدی )1391(، روند تاریخی 
تهیه کتاب های دانش آموزان در کشور را می توان به شش دوره تقسیم بندی کرد. 

)جدول پایین صفحه(
همان گونه که مشاهده می شود، تنظیم گری تدوین محتوای آموزشی مدارس در ایران 
، در ادامه دوره کوتاهی غیرمتمرکز  ، سپس متمرکز پیشینه ای در ابتدا غیرمتمرکز
و سرانجام از اواخر دهه 1330 و اوایل دهه 1340 به این سو متمرکز داشته است. 
صادقی و عسکرانی )1386( در پژوهش خود اشاره می کنند که تا پایان حکومت 
قاجارها و سال های اول دوران پهلوی، دولت نظارت بسیاری اندکی بر چگونگی 
تدوین کتاب های درسی داشت و حتی پس از تدوین »قانون اساسی معارف«، 
تمامی مراکز آموزشی براساس ذوق و سلیقه خود، ابتکاراتی را برای تهیه کتاب های 
درسی به خرج می دادند و ضابطه مشخصی برای یکسان سازی محتوای آموزشی 
در سراسر کشور وجود نداشت. این وضعیت با انتشار نخستین کتاب های 
وزارتی در سال 1308 دگرگون شد. معلمان و دانش آموزان از این سری کتاب ها 
، رضایت خاطر بیشتری داشتند؛  و به صورت کلی الگوی متمرکز دولت محور
از آن رو که این کتاب ها در مقایسه با کتاب هایی که در نقاط مختلف کشور 
منتشر می شد از حیث محتوای آموزشی و مرغوبی چاپ و ارزانی قیمت مزایای 
آشکاری داشت و سال ها مورد استفاده قرار می گرفت. دولت در ادامه از ابزار 
تنظیم گری به صورت موثرتری برای نظارت بر کتب درسی بهره برد که نقطه عطف 
آن ابلاغ بخشنامه وزارت معارف در سال 1314 بود که به مدیران مدارس اخطار 
داد برای چاپ هرگونه کتاب درسی باید از وزارت معارف مجوز بگیرند. با اشغال 
ایران توسط متفقین در شهریور 1320، گرفتاری های مالی دولت و وزارت فرهنگ 
مانع از آن شد تا کتاب های درسی به شیوه ای مناسب چاپ و توزیع شود. در این 
شرایط ناشران گوناگون از وزارت فرهنگ آزادی چاپ  کتاب های درسی را تقاضا 
می کردند که درنهایت وزارت فرهنگ از دو وجه )سبک کردن بار فعالیت خود از 
یک سو و این تصور که ایجاد رقابت علمی و تجاری موجب بهبود و ارزانی کتاب 
و خشنودی مردم خواهد شد(، با پیشنهاد ناشران موافقت کرد و تدوین و انتشار 
کتب درسی مدارس آزاد شد که وضعیت آشفته ای را به وجود آورد و درنهایت به 
فراگیرشدن این باور انجامید که غلبه ملاحظات تجاری در این بازار می تواند 
پیامدهای مخربی را به همراه داشته باشد. این شرایط نزدیک به 20 سال ادامه 
داشت تا آنکه در بهمن ماه 1335 شورای عالی فرهنگ اساسنامه ای راجع به 
رسیدگی به قیمت کتاب های درسی دبیرستان ها و چگونگی چاپ، صحافی و 
تعیین بهای آن صادر کرد و مقرر شد هر سال فهرست قیمت ها به وسیله وزارت 
گرچه در نظر می توانست نظم و نسقی به بازار  فرهنگ اعلام شود. این روش ا
نامنظم کتب درسی دهد، در عمل چندان سودمند واقع نشد. دگرگونی واقعی این 
وضعیت متعاقب انتصاب دکتر پرویز ناتل خانلری به وزارت فرهنگ در سال 1341 
رخ داد. خانلری که از دانشگاهیان شناخته شده بود، پس از مشاهده تنگناهای 
ناشی از تبانی ناشران معروف تهران، تصمیم به رفع مشکل گرفت. بر این اساس 
و با تصویب هیات وزیران در تاریخ 18 اسفند 1341، وزارت فرهنگ کار تالیف و 
چاپ کتاب های درسی را برعهده گرفت و کتاب های واحدی برای تمامی مراکز 

آموزشی تدوین شد. این کار در مدت زمان کمتر از شش ماه به سرانجام رسید و 
با تشکیل »شرکت سهامی طبع و نشر کتب درسی« سرنوشت کتاب های درسی 
در مسیر دیگری قرار گرفت که تا به امروز ادامه داشته و آن سیطره کامل دولت بر 
فرآیند تالیف، چاپ و توزیع کتب درسی بوده است. دکتر ناتل خانلری در جلسه 
مطبوعاتی به تاریخ 24 شهریور 1342، ضمن برشمردن مشکلات فراوان اجرای 
این سیاست نظیر زد و بند ناشران، کمبود کاغذ، محدودیت وقت و مواردی که 
به هر حال روند این حرکت را کند می کرد، اعلام کرد که در اثر اتخاذ این تصمیم، 
مجموع بهای کتاب های مصرفی سالانه دبیرستان های کشور از 15 میلیون تومان 

به 6 میلیون تومان تنزل یافته است. 
، مراکز آموزشی مشارکت خود  طبق آنچه ذکر شد، از دهه 1340 شمسی به این سو
در تدوین کتب درسی را، که شاخصه دوره اولیه تاسیس نظام آموزشی مدرن در 
ایران بود، از دست دادند و این الگو که به »چندتالیفی« شهرت داشت در سایه 
عملکرد نهاد واحد دولتی به حاشیه رفت. مقصودی )1394( به علل ذیل در 

پدیدآمدن این وضعیت اشاره دارد:
- اصطلاحات و تعبیرات غیریکسان در کتاب های درسی مختلف

- نحوه گزینش و انتخاب مواد آموزشی توسط مدیران و مراکز آموزشی
- قیمت گذاری های کتب درسی

) ... - نحوه تایید کتاب های درسی )توصیه ها، دوستی ها و
- نحوه توزیع کتاب ها و تاخیر در ابتدای سال تحصیلی

- آموزش معلمان 

   سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی و نقش های آن 
در نظام حکمرانی

مهم ترین نهاد دولتی درگیر در تدوین، انتشار و توزیع کتاب های درسی )در دو 
بخش کتاب های درسی ابتدایی و متوسطه نظری و کتاب های درسی فنی 
و حرفه ای و کاردانش( در حال حاضر سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
است. نقش این سازمان در حوزه کتاب های درسی در سال های اخیر پررنگ تر 
، عمده عملکرد سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در  هم شده است. پیشتر
زمینه تالیف و انتشار کتب قابل  بررسی بود و کتابفروشی ها بخش اعظم توزیع 
این کتاب ها را برعهده داشتند. اما در چند سال اخیر با هدف رضایتمندی 
اولیا و دانش آموزان در تهیه کتاب درسی و همچنین صرفه جویی در مصرف 
کاغذ، سازمان به صورت انحصاری پخش آنها را از طریق شیوه جدید با ثبت نام 
در سامانه فروش کتب درسی و توزیع از طرف مدرسه انجام می دهد. عملکرد 
سازمان در این زمینه مورد انتقاد بسیاری )از منظر توزیع نامتناسب و دیرهنگام 
میان استان ها، عدم دریافت کتاب توسط دانش آموزان انتقالی به مدارس دیگر 
...( واقع شده است  یا تغییر رشته ای، نیروی انسانی ناکافی در عملیات توزیع و
)معافی، 1402(. با این وجود، دغدغه یادداشت حاضر بیشتر مربوط به مرحله 
تالیف است و تلاش می شود از منظر نقش ها و کارکردهای سازمان پژوهش و 

برنامه ریزی آموزشی در نظام حکمرانی کشور به آن پرداخته شود. 
کارکرد ارائه  یزی آموزشی در حال حاضر بیشتر  سازمان پژوهش و برنامه ر
خدمت را در زمینه تدوین کتاب های درسی، چاپ و فروش آنها به قیمت 
ی کلان تالیف  مصوب دولتی به دانش آموزان را برعهده دارد. سیاستگذار
یت سند تحول بنیادین  کتب درسی در ایران توسط اسناد بالادستی با محور
ی اسلامی ایران  آموزش وپرورش )مصوب 1390( و برنامه درسی ملی جمهور
)مصوب 1392( انجام می شود که به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
شورای عالی آموزش وپرورش و وزارت آموزش وپرورش رسیده اند و مبنای عمل 
ی  یزی آموزشی هستند. برنامه درسی ملی جمهور سازمان پژوهش و برنامه ر
یت  یزی و مدیر ی، برنامه ر اسلامی ایران، اصول ذیل را ناظر بر سیاستگذار
برنامه های درسی و تربیتی از سطح ملی تا سطح مدرسه تعیین کرده است: 

ی، 2. تقویت هویت ملی، 3. اعتبار نقش یادگیرنده، 4. اعتبار  1. دین محور
 نقش مرجعیت معلم )مربی(، 5. اعتبار نقش پایه ای خانواده، 6. جامعیت،
، 10. جلب مشارکت و  7. توجه به تفاوت ها، 8. تعادل، 9. یادگیری مادام العمر
تعامل و  11. یکپارچگی و فراگیری. سند حاضر چهار جهت گیری کلی را در زمینه 

محتوای درسی تعیین کرده است:
1- مبتنی بر ارزش های فرهنگی و تربیتی و سازگار با آموزه های دینی و قرآنی، 
مجموعه ای منسجم و هماهنگ از فرصت ها و تجربیات یادگیری است که 
زمینه شکوفایی فطرت الهی، رشد عقلی و فعلیت یافتن عناصر و عرصه ها را به 

صورت پیوسته فراهم می آورد. 
کلیدی مبتنی بر  برگیرنده مفاهیم و مهارت های اساسی و ایده های  2- در

شایستگی های مورد انتظار از دانش آموزان است. 
3-برگرفته از یافته های علمی و معتبر بشری است. 

4-متناسب با نیازهای حال و آینده، علایق، ویژگی های روانشناختی دانش آموزان، 
انتظارات جامعه اسلامی و زمان آموزش است. 

این برنامه همچنین بیانیه های حوزه تربیت و یادگیری که مشتمل بر ضرورت و 
کارکرد حوزه، قلمرو حوزه و جهت گیری های کلی در سازماندهی محتوا و آموزش 
حوزه است را در این حوزه ها مشخص کرده است: حکمت و معارف اسلامی؛ 
؛ سلامت و تربیت بدنی؛ کار و  قرآن و عربی؛ زبان و ادبیات فارسی؛ فرهنگ و هنر
فناوری؛ علوم انسانی و مطالعات اجتماعی؛ ریاضیات؛ علوم تجربی؛ زبان های 

خارجی؛ آداب و مهارت های زندگی و بنیان خانواده. 
ی اسلامی ایران در مورد تالیف کتب  موضع گیری برنامه درسی ملی جمهور
درسی در بند سوم ماده 12 این سند، ماده »سیاست های تولید مواد و رسانه های 

یادگیری«، ذکر شده است:
»در طراحی و تولید مواد و رسانه های یادگیری و در راستای تحقق رویکرد برنامه 

درسی ملی، سیاست های زیر مورد تاکید است:
3-12- توسعه سیاست چندتالیفی و زمینه سازی برای مشارکت فعال استان ها، 
کید بر بخش  معلمان، مربیان، افراد و تشکل های ذی علاقه و ذی صلاح با تا
غیردولتی در تولید، تکمیل و غنی سازی مواد، منابع و مراکز متنوع یادگیری در 

چهارچوب سیاست های آموزش وپرورش.
بند فوق بیانگر آن است که پایه قانونی مورد نیاز در راستای تمرکززدایی از تالیف 
یکرد مشارکتی در  کتب درسی وجود دارد و سیاستگذار مایل است نوعی رو
این حوزه حاکم باشد. با این حال پس از گذشت بیش از یک دهه از تصویب 
برنامه درسی ملی جمهوری اسلامی ایران، نه تنها سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشی از نقش ارائه خدمت به سمت نقش تنظیم گر و تسهیلگر خلق فضای 
مشارکتی گذار نکرد، بلکه حتی در مرحله توزیع کتب درسی نیز امکان فعالیت را 
از بخش خصوصی سلب کرد و فضایی انحصاری به وجود آورد. واقعیت عرصه 
آموزشی کشور بیانگر آن است که در طول یک دهه گذشته بخش خصوصی در 
زمینه تولید محتوای کمک آموزشی توسعه چشمگیری را تجربه کرد اما نتوانست 
در تالیف کتاب های درسی نقش موثری ایفا کند. چنین واقعیتی برای نهادهای 

مدنی نیز صادق است. 

   جمع بندی و پیشنهادهای سیاستی
سنت تاریخی بیش از 100 ساله تالیف کتب درسی در کشور بیانگر آن است که 
در دو موقعیت تاریخی )بازه زمانی پیش از تاسیس دولت مدرن و وزارت معارف 
در دهه نخست سده چهاردهم شمسی و بازه زمانی پس از اشغال ایران توسط 
متفقین در سال 1320 و تاسیس سازمان کتب درسی ایران در سال 1342( رویکرد 
، غیردولتی و تمرکزگرا در زمینه تالیف و انتشار کتب درسی در ایران به وجود  متکثر
آمد. در هر دو تجربه تاریخی، این امر درنتیجه غیبت یا ضعف دولت مرکزی به 
وقوع پیوست و حالتی غیرانتخابی داشت. ماحصل این رویکرد نیز درنهایت 

نتوانست انتظار ذی نفعان حوزه آموزش )سیاستگذاران، مدیران مدارس، معلمان، 
... ( را برآورده سازد. درنتیجه نوعی بدبینی و مقاومت نسبت  دانش آموزان، والدین و
به ورود بخش خصوصی در این حوزه حاکم شد و خود را در دهه های بعد بازتولید 
کرد. با توجه به اهمیت بیشتر ارزش هایی نظیر عدالت و برابری در دسترسی 
دانش آموزان به کتب درسی باکیفیت نیز این ملاحظه تاحدی پذیرفتنی به نظر 
می رسد. البته روندهایی که در حوزه آموزش غیردولتی در ایران، به ویژه از دهه 1370 
شکل گرفت، مبین آن است که نیاز برخی از اقشار به آموزش بیشتر و تمایل آنها 
، باعث شد تا ظرفیت بخش  جهت تامین هزینه موردنیاز محتوای درسی این کار
خصوصی در حوزه محتوای کمک درسی بالفعل شود و نابرابری در حوزه آموزشی 
خود را به صورت دیگری بازتولید کند. دیگر واقعیت موجود، چالش های انحصار 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در تدوین کتب درسی است که خود را در سند 
بالادستی برنامه درسی ملی جمهوری اسلامی ایران و اعلام ترجیح سیاستگذار 
به گذار به رویکرد چندتالیفی در آن بازنمایی می کند. بر این اساس ضرورت دارد 
تا ضمن توجه به شکست ها و ناکامی های تجربه تاریخی تمرکززدایی از تالیف 
کتب درسی، شرایط متحول آموزش ابتدایی و متوسطه، نیازهای دانش آموزان و 
نوآوری های آموزشی در جهان، زمینه برای  گذار به رویکرد چندتالیفی فراهم شود. 

توصیه های سیاستی ذیل در این راستا ارائه می شود:
1- افزایش دانش سازمانی سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در مورد ایفای 
کارکرد تنظیم گری در عرصه تالیف کتب درسی با طراحی راهبردهای تنظیم گری 
مبتنی بر برنامه درسی ملی جمهوری اسلامی ایران و مطالعه تجربیات موفق 

جهانی در این حوزه.
2- برگزاری جلسات هم اندیشی با ناشران آموزشی و نهادهای مدنی حوزه آموزش و 
طراحی راهبرد توسعه رویکرد چندتالیفی در کشور با تکیه بر تعیین استانداردهای 

هماهنگ و رعایت مستمر آنها از سوی ناشران.
3- اجرای طرح های پایلوت استفاده از کتب ناشران خصوصی در مدارس و 
یابی مقایسه ای نتایج آن با مدارس استفاده کننده از کتب سازمان پژوهش  ارز

و برنامه ریزی آموزشی.
4- دخیل ساختن کتابفروشی ها در عملیات توزیع کتب درسی و رفع انحصار 

از این حوزه.
5- برون سپاری تالیف کتب درسی در دروس با کارکرد »توانمندسازی« مهارت های 
دانش آموزان و اکتفا به تالیف کتب در دروس با کارکرد »جامعه پذیری« دانش آموزان. 

   منابع
- شورای عالی انقلاب فرهنگی )1390(، سند تحول بنیادین آموزش وپرورش، 

تهران: شورای عالی انقلاب فرهنگی
- صادقی، مقصودعلی، عسکرانی، محمدرضا )1386(، »درآمدی تاریخی بر روند 
تدوین و چاپ نخستین کتاب های درسی«، مجله علمی-پژوهشی دانشکده 
ادبیات و علوم انسانی دانشگاه اصفهان، دوره دوم، شماره پنجاهم، پاییز 1386، 

صص 71-89. 
- معافی، علیرضا )1402(، »با گذشت 20 روز برخی دانش آموزان هنوز کتاب ندارند«، 

روزنامه شرق، 22 مهر 1402. 
- معتمدی، اسفندیار )1391(، »بررسی تاریخ تحولات کتاب های درسی مدارس 
در ایران )1390-1230 ه. ش(«، فصلنامه پژوهش و نگارش کتب دانشگاهی، شماره 

25، تابستان 1391، صص 111-131. 
یزی و تالیف  یخچه برنامه ر - مقصودی، مجتبی )1394(، »چندتالیفی: تار
کتاب های درسی در ایران«، مجله رشد جوانه، شماره 48، تابستان 1394، 

صص 40-45. 
- وزارت آموزش وپرورش )1391(، برنامه درسی ملی جمهوری اسلامی ایران، تهران: 

وزارت آموزش وپرورش. 

در جست و جوی تنظیم گری کتب درسی

ویژگی های تدوین کتاب های درسی در دورهبازیگر/بازیگران فعال در تالیف کتب درسیدوره زمانیردیف

 معلمان دارالفنونتاسیس دارالفنون در ۱268 ه. ق/تاسیس نخستین مدارس ابتدایی و متوسطه مدرن۱
غ التحصیلان دارالفنون مترجمان و فار

تالیف توسط معلمان دارالفنون به تعداد محدود برای دانش آموزان این مدرسه و چاپ 
توسط چاپخانه سنگی دارالفنون

تالیف کتب به صورت غیرمتمرکز توسط نخبگان آموزشی، فرهنگی و سیاسی/اثرگذاری موسسان، معلمان و مدیران مدارس جدیدتاسیس مدرسه رشدیه در ۱276 ه. ش/ تدوین قانون اساسی معارف در ۱290 ه. ش2
انجمن معارف در همسان سازی تقریبی کتب

تدوین نخستین برنامه یکسان توسط شورای عالی معارف در سال ۱29۵/ تالیف متمرکز وزارت معارفتدوین قانون اساسی معارف در ۱290 ه. ش/ اشغال ایران در سال ۱320 ه. ش3
کتب درسی ابتدایی از ۱306 توسط وزارت معارف

دبیران، اساتید و ناشراناشغال ایران در سال ۱320 ه. ش/ تاسیس سازمان کتاب های درسی ایران در سال ۱342 ه. ش4
افول دولت مرکزی/ آزادسازی تالیف و انتشار کتاب های درسی/ وقوع آشفتگی در بازار 
کتب درسی و کاهش کیفیت آنها )نواقص در محتوای کتاب ها، تنوع بیش از حد لزوم، 

گرانی بها، بی نظمی در چاپ و توزیع(

۵
تاسیس سازمان کتاب های درسی ایران در سال ۱342 ه. ش/ تعطیلی سازمان کتاب های درسی 

ایران و تاسیس سازمان پژوهش و نوسازی آموزشی در سال ۱3۵۵ ه. ش )و پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی(

سازمان کتاب های درسی ایران
تغییر کلی نظام آموزش وپرورش/ نیاز به تدوین کتب درسی متنوع/ نوآوری در 

برنامه ریزی و تهیه کتب درسی/ ناتوانی در دستیابی به اهداف اصلاحات انجام شده و 
عدم برتری آشکار دانش آموزان نظام جدید نسبت به دانش آموزان نظام قدیم

 تاسیس سازمان پژوهش و نوسازی آموزشی در سال ۱3۵۵ ه. ش6
)و پس از پیروزی انقلاب اسلامی سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی(/ اکنون

 سازمان پژوهش و نوسازی آموزشی
)سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی(

تدوین کتب درسی متناسب با برنامه ها و اصلاحات وزارت آموزش وپرورش در هر دوره 
به صورت متمرکز و تامین آن برای همه دانش آموزان دوره های ابتدایی و متوسطه

سیدمحمدرضا دادگستر
پژوهشگر اندیشکده حکمرانی شریف

f a rh i kh tegan
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۱۳ سال پیش، در تاریخ سوم ژانویه سال ۲۰۰۹ بود که بیت کوین متولد شد 
و در حوالی سالگرد تولد این ارز دیجیتال، انتظار طولانی جامعه کریپتو به 
پایان رسید و اولین ETF بیت کوین به عنوان طلایه دار بازار ارزهای دیجیتال 
توسط کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( تایید شدند. 
»فرهیختـــگان« در همیـــن خصـــوص در ادامه با رضـــا قربانی نایب رئیس 
کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران، علیرضا بزرگمهری 
عضو کارگروه ارزیابی اقتصاد دیجیتال وزارت اقتصاد، محمد میرزایی فعال 
بازار کریپتو و حسین مرید  سادات فعال بازار سرمایه گفت وگو کرده است. 
کارشناسان معتقدند پس از یک سال تلاش برای رگولاتوری و قانون گذاری 
سرسختانه برای این حوزه که تا تغییر مدیرعامل بایننس نیز پیشروی کرد، 
حالا اما تایید ETF بیت کوین گام موثری برای کریپتوکارنسی ها محسوب 
، مسیر را برای پذیرش ETF سایر ارزها نیز بازخواهد کرد.  می شود و اتفاق اخیر
برخی نیز در مقابل معتقدند این امر شاید خبر خیلی خوبی برای بیت کوینرها 
نبوده و منجر به ورود شرکت های بزرگ و دستکاری در ارزش این ارز شود. 

   پس از ۱3 سال؛ بالاخره انتظارها به پایان رسید 
محبوب ترین رمز ارز دنیا بالاخره به تایید یک مرجع جهانی رســـید و به ســـال ها 
انتظار جامعه کریپتو پایان داد. روز پنجشنبه اولین ETF های بیت کوین توسط 

کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( تایید شدند. 
علی رغم تایید EFTهای بیت کوین توسط کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا، 
که اتفاقا خبر بسیار مهمی برای بازارهای مالی است، اما به نظر پس از انتشار خبر 
جعلی تایید بیت کوین در برنامه X، خبر اصلی این اتفاق تاثیر خاصی بر قیمت 
این رمزارز نداشـــته و بیت کوین هم اکنون با قیمت 45871 دلار در حال معامله 
 اســـت. و هـــر واحـــد اتـــر نیز 2581 دلار قیمـــت دارد. خبر تاییـــد اولین ETFهای 
بیت کوین تاکنون تاثیر چندانی در روند بازارهای مالی نداشـــته که این موضوع 
بســـیار دور از انتظار اســـت. این امر می تواند به پخش شـــدن اخبار فیک قبلی، 
محتاط شـــدن کامیونیتی، حرف های گری گنســـلر و البته این واقعیت که ورود 
سرمایه به ETFها امری زمان بر است، مرتبط باشد. به هرحال همه چیز به آینده 
بســـتگی دارد که این تایید چه سرنوشـــتی در دراز مدت و میان مدت برای این 

رمزارز جنجالی چیده است. 
برخی کارشناسان معتقدند اثر پر قدرت تر پذیرش ETF بیت کوین روی ارزهای 
دیجیتال خود را با کاهش نرخ های بهره بیش از پیش نشان خواهد داد. به عبارت 
، بـــا توجه به بالا بودن نرخ بهره در شـــرایط فعلـــی نباید انتظار معجزه در بازار  بهتـــر
ارزهای دیجیتال را داشت و اگر در سال 2024 ریسک های بین المللی خاصی مثل 
وقوع جنگ یا اتفاقاتی نظیر آن رخ ندهد به احتمال زیاد کشورها بعد از اطمینان 
از کاهش نرخ تورم، نرخ های بهره را تعدیل خواهند کرد که این تعدیل نرخ بهره به 

همه بازارهای دارایی ازجمله کریپتوکارنسی کمک خواهد کرد. 
تحلیلگران معتقدند این پیشرفت مهم نه تنها اهمیت رو به رشد کریپتو را تایید 
می کند، بلکه راه های جدیدی را برای ســـرمایه گذاران نهادی برای مشـــارکت در 
ک چین باز می کند. لازم به ذکر است تقریبا 5 تا 10  پتانسیل تحول آفرین فناوری بلا
درصد از مالکیت طلا از طریق ETFها است. با ETF های بیت کوین، مردم انتظار 
 Nischal .ها هدایت شود ETF دارند درصد خوبی از مالکیت بیت کوین از طریق
Shetty، یکی از بنیانگذاران Shardeum، گفت: »این امر بیت کوین را برای کسانی 
که در بازارهای مالی سنتی راحت تر معامله می کنند، قابل دسترس تر می کند. اگر 
ETF های بیت کوین به ارقامی مشابه با طلا برسند، به طور بالقوه 50 تا 80 میلیارد دلار 
نقدینگی جدید وارد بازار می شود. با استقبال از این تکامل، ما شاهد همگرایی دو 
( هستیم، جایی  جهان )سیستم مالی سنتی تمرکزگرا و سیستم مالی غیرمتمرکز
که ویژگی غیرمتمرکز بازار کریپتو با چهارچوب نظارتی مالی سنتی تمرکزگرا )تحت 
نظارت دولت ها( مطابقت پیدا خواهد کرد و راه را برای یک اکوسیستم مالی فراگیرتر 
و انعطاف پذیرتر هموار می کند. این اولین ETF دارایی دیجیتال است اما آخرین 

آن نخواهد بود. این تصمیم توسط US Securities به 11 شرکت سرمایه گذاری از 
جمله BlackRock، Fidelity و Franklin Templeton اجازه می دهد تا ETF های 
مبتنی بر بیت کوین را در صرافی های بزرگ ایالات متحده از جمله نزدک و بورس 

نیویورک فهرست کنند.« 
، تمرکز فوری روی قیمت بیت کوین است که از اوایل اکتبر تاکنون  از نظر تاثیر بازار
بیش از 60 درصد افزایش یافته است، که ناشی از پیش بینی گسترده تایید ETF ها 
توسط SEC در اوایل سال 2024 بود. این تایید بیشتر این احساسات مثبت در بازار 
ارزهای دیجیتال را تقویت می کند. این تصمیم قرار است باعث افزایش فعالیت 
معاملاتی شـــده و منجر به افزایش قابل توجه حجم معاملات شـــود. ســـامیت 
گوپتا، یکی از بنیانگذاران CoinDCX، گفت: »انتظار می رود حرکت مثبت فراتر 
از بیت کوین به ســـایر توکن ها گســـترش یابد و نشـــان دهنده یک تجدید حیات 
گسترده تر در بازار کلی کریپتو باشد. بیت کوین پس از رسیدن به اوج بی سابقه 
نزدیک به 69000 دلار در نوامبر 2021، به طور متوالی کاهش یافت و در عرض یک 
سال به حدود 16000 دلار کاهش یافت. تاییدیه SEC ایالات متحده برای تجارت 
ETF بیت کوین گامی تشویق کننده به سوی پذیرش تدریجی دارایی های دیجیتال 
به عنوان یک طبقه دارایی اصلی توسط اکوسیستم مالی جهانی است. این در 
واقع یک لحظه تاریخی برای همه علاقه مندان دارایی دیجیتال اســـت زیرا راه 
را برای پذیرش بیشـــتر بزرگ ترین ارز دیجیتال جهان از طریق موسســـات مالی 
بـــزرگ هموار می کند. دارایی های دیجیتال در واقع پرچمدار کلاس های دارایی 
جایگزین هســـتند که همه ســـرمایه گذاران امروزی باید برای تحقق اهداف مالی 

خود در معرض خطر قرار بگیرند.« 

   سرانجام اتفاق بزرگ 
رضا قربانی، نایب رئیس کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران 
در گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« اظهار داشـــت: »موضوع تاییـــد ETF بیت کوین 
 SEC صندوق های قابل مبادله بیت کوین( بیش از 4 سال مطرح و در دستورکار(
بود. ورود کریپتوها و به طور خاص بیت کوین اتفاق مهمی در حوزه کریپتوکارنسی 
و بازار ارزهای دیجیتال محســـوب می شـــود؛ چراکه بازارهای ســـرمایه در آمریکا 
بازارهایی بســـیار رگوله و تنظیم شـــده هســـتند و قوانین و مقررات ســـختی در آن 
حاکم است و امکان فعالیت های پرریسکی که منجر به تهدید سرمایه گذاران 
شـــود در آن وجود ندارد. پذیرش این صندوق ها پس از 4 ســـال در بازار ســـرمایه و 
بورس آمریکا اتفاق بزرگی است که می تواند در کوتاه مدت و بلند مدت تاثیرات 
بسیار مهمی را بر جای بگذارد و حتی می تواند به کاهش قیمت بیت کوین در یک 
برهه زمانی منجر شود؛ در نتیجه نمی توان گفت این اتفاق حتما و لزوما منجر به 
افزایش قیمت بیت کوین خواهد شد. بیت کوین که تا امروز در صرافی های رمزارز یا 
اکسچنجرهای بیرون از بازار سرمایه مرسوم فعالیت می کرد و مبادله می شد اکنون 
وارد بازارهای رسمی شده و این باعث خواهد شد این کلاس دارایی جدید یک گام 
رو به جلو بردارد. به بیان بهتر این رسمیت بخشیدن به بیت کوین سبب افزایش 

اقبال عمومی و پذیرش عمومی بیشتری برای این ارز خواهد شد. 

   حرکت کریپتو  به سمت تنظیم گری 
رضا قربانی پیرامون اتفاقات و اخبار یک ســـال اخیر در حوزه ارزهای دیجیتال 
  ETFو تلاش های بیشتر برای قانونگذاری در این زمینه افزود: »این خبر و تایید
بیت کوین پاســـخ مناسبی اســـت به کسانی که در این مدت می گفتند رمزارزها 
در هیچ کجای جهان به رسمیت شناخته نشده اند. در طی یک سال گذشته 
شاهد تنظیم گری بسیار جدی در حوزه صرافی های رمزارز بودیم، به طوری که حتی 
در بایننس شـــاهد بروز و وقوع تغییر و تحولات جدی بودیم و که حتی به تغییر 
مدیرعامل این مجموعه منتهی شد. از سوی دیگر نیز شکایت SEC )کمیسیون 
( به عنوان یک آژانس نظارتی دولتی در آمریکا که مسئولیت  بورس و اوراق بهادار
تنظیم بازارهای اوراق بهادار و حمایت از سرمایه گذاران را بر عهده دارد از شرکت 
Ripple که رمز ارز بومی آن XRP  است شکایت کرد، اما در نهایت Ripple موفق 

شد علیه SEC حکم بگیرد و در نهایت دادگاه به نفع Ripple رای داد.« 
نایب رئیس کمیسیون تحول نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: 

 ETF فکر می کنم 11 ژانویه و حوالی 13سالگی ارز دیجیتال بیت کوین بود که خبر«
بیت کوین منتشـــر شـــد. این خبر بسیار مثبت اســـت. اما این به معنای افزایش 
قیمت نیست. حوزه کریپتوکارنسی در حال گام برداشتن به سمتی است که تحت 
تنظیم گری بیشتر قرار بگیرد. پیش از این و تا هفت سال پیش تنظیم گری خاصی 
در این حوزه وجود نداشت و حتی افراد می توانستند بدون KYC احراز هویت از 
صرافی های رمزارز استفاده کنند؛ این در شرایطی است که اکنون با حاکمیت 
و قوانین بین المللی بیشتر و به رسمیت شناخته شدن این رمزارز ورود و معامله 
در این بستر سخت تر خواهد شد. ما می توانیم انتظار گام های بعدی را داشته 
باشـــیم. انتظار می رود پس از این اتفاق شـــاهد پیشروی و رسمیت بخشیدن به 
ETF ارزهای دیجیتالی مانند اتریوم، سولانا، کاردانو و سایر پروژه های رمزارزی و 
ک چینی و وقوع اتفاقات خوب در این حوزه باشیم. اما نکته حائز اهمیت این  بلا
است که این موضوع را نباید به بحث قیمت گره زد. اکنون امکان معامله سهام 
کسب و کارهای موفقی مثل اپل، مایکروسافت و گوگل در بازار سرمایه وجود دارد 
اما صرفا قابل معامله شدن در بازارها  به معنای افزایش ارزش و سرمایه نیست. به 
طور کلی اما می توان گفت ورود این کلاس دارایی به بازار سرمایه نقطه عطفی برای 
بیت کوین به شمار می رود. از سوی دیگر نیز پیش بینی می شود این امر موجب 
باز شدن دریچه های بیشتری برای پروژه  های دیگر در آینده شود و در نهایت نیز 
به کاربردپذیری بیشـــتر این رمزرزها کمک خواهد کرد. کریپتو کارنســـی در حال 
تکامل و همگام شدن است و و شرایط را به سمتی می برد که نوآوری رشد کند اما 
در عین حال موارد قانونی و مسائلی مثل مبارزه با پولشویی، تامین مالی تروریسم 
و موضوعاتی از این دست وجود دارد که با نظارت دولت ها می تواند حل شود.« 

   افزایش قیمت در انتظار بیت کوین؟ 
علیرضـــا بزرگمهـــری، عضو کارگروه ارزیابی اقتصاد دیجیتـــال وزارت اقتصاد در 
گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »برای همه کشورهایی که دارای بانک مرکزی 
هستند چهار عامل برای انتقال پول مهم است که عبارتند از مبدا، مقصد، مبلغ 
و منشا؛ موضوع بیت کوین به واسطه اینکه منشا های گوناگونی از ماین و دریافت 
در کیف پول برای آن وجود دارد پذیرفته نیست و اثر مثبتی بر قوانین پولشویی 
ندارد. بانک مرکزی نیز با آن مخالف است. اما به طور کلی ETF بیت کوین منجر 
به افزایش ارزش مالی سرمایه ای این ارز خواهد شد، چرا که بحثی در این باره وجود 
دارد که بیت کوین و سایر ارزهای دیجیتال ارز هستند یا دارایی؟ این اتفاق منجر 
به افزایش ارزش دارایی بیت کوین خواهد شد. بازار کریپتو کارنسی و بیت کوین 
لزوما دو موضوع متناسب نیستند. بازار کریپتوکارنسی مثل هر بازار و خدمت و 
محصول دیگری براساس قواعد عرضه و تقاضا تغییر می کند و تقاضا برای اتریوم 

بیشترین مقدار است.« 

   آثار تایید ETF را بلندمدت ببینیم
محمد میرزایی، فعال بازار کریپتو نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« تصریح کرد: 
»ETF بیت کوین در کوتاه مدت هیچ اتفاقی را رقم نخواهد زد، چرا که شرایط خبری 

از قبل قابل پیش بینی بوده و بازار آن قیمت را پیشخور کرده است. اما در بلند 
مدت شاهد ورود نقدینگی از مجراهای بسیار قوی مثل شرکت های سرمایه گذاری 
... خواهد شد که مسیر را به کل تغییر می دهد و منجر به افزایش  مثل بلک راک و
قیمت هـــا می شـــود. در مرحلـــه اول رفع نیـــاز بازیگر جدید به بازار دســـتیابی به 
بیت کوین و ارز دیجیتال است. این نیاز در صورتی تامین می شود که ترسی در 
بازار به وجود بیاید و در نتیجه آن صاحبان سرمایه نسبت به فروش ارز دیجیتال 
خود اقدام کنند. در نتیجه این اصلاح عمیق در میان مدت، ارز انتقال خواهد 
یافت و زمان و شرایط مساعد می شود تا بیت کوین بتواند عددهای بسیار بالاتری 
را ببیند. قطعا افزایش قیمت خواهیم داشت اما زمان، چگونگی و چرایی آن را 
گاه کرد.«  می توان از زوایای مختلف بررسی و مخاطب را از محاسن و معایب آن آ

   دست زیاد می شود 
کاوه مشتاق در صفحه اجتماعی خود ETF بیت کوین را خبر خیلی خوبی برای 
بیت کوینرها نمی داند. وی در این باره به خبرنگار »فرهیختگان« توضیح داد: »این 
اتفاق به شرکت هایی مثل بلک راک انگیزه می دهد که به بازار ورود و در آن بازار 
دخالت و قیمت ها را دستکاری کنند. این خبر در کوتاه مدت اثر مثبت قیمتی 

خواهد داشت اما در  بلند مدت باعث افزایش سفته بازی می شود.« 

   نقطه عطفی برای بیت کوین
حسین مرید  سادات، فعال بازار سرمایه و مدیر واحد آموزش کارگزاری باهنر در 
گفت وگو با »فرهیختگان« عنوان کرد : »ETF بیت کوین خبر خیلی خوبی برای 
بازار ارز دیجیتال به شمار می رود؛ چرا که بالاخره ارزهای دیجیتال در بازار اسپات 
مارکـــت پذیرفته شـــدند. این اتفاق می تواند نقطه عطفی بـــرای بازارهای کریپتو 
کارنســـی باشـــد چون معمولا بازار ارز دیجیتال خیلی موردقبول مارکت بانکی و 
سهام نبود و این پذیرش اتفاق مثبتی برای بازار به شمار می رود که روندی مثبت 
و ادامـــه رونـــد صعـــودی را در بازار رقم خواهد زد. این خبر قطعا در کوتاه مدت نیز 
تاثیر خود را خواهد گذاشت و نشان دهنده پذیرفته شدن مارکت کریپتوکارنسی 
در دنیا است. به طور کلی مارکت کریپتوکارنسی مارکتی است که به جز چند ده 
ارز برتر که مارکت کپ بالایی دارند دستکاری می شوند. ارزی را بررسی می کردیم 
و دیدیم شـــش هزار درصد قیمت بالا و پایین شـــده بود؛ در نتیجه دســـتکاری 
همیشه در این بازار هست. این موضوع می تواند ناشی از این باشد که ذی نفعان 
مالی دارد و افزایش و کاهش قیمت ها می تواند منجر به سودهای چند ده میلیون 
دلاری برای سرمایه گذاران شود. در مجموعه ETF بیت کوین خبر مثبتی است و 
کاهش قیمت و اصلاحی که مربوط به این خبر باشد را نخواهیم داشت. همین 
الان بیت کویـــن یـــک واگرایی قوی در روزانه زده اما ربطی به خبر ETF بیت کوین 
اکنون ندارد. قطعا در ادامه ETF سایر ارزها نیز تایید خواهد شد، چرا که بیت کوین 
به نسبت فاندامنتال بهتری نسبت به اتریوم و سایر ارزها ندارد؛ کمااینکه ارزهای 
دیجیتال دیگر خدمات بهتری ارائه می کنند، اما طلایه دار این مارکت بیت کوین 

است. به نظرم فرصت برای اتریوم هم هموار خواهد شد.«

کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا  پس از ۱۰ سال مخالفت، صندوق های ETF اسپات بیت کوین را تایید کرد

اولین قانونگذاری مهم دولتی به نفع رمزارزها

فرمول جذب بخش خصوصی برای اتمام طرح های نیمه تمام 

از عصر ســـندرم کلنگ زنی های بی قرار شـــاید حدود یک دهه می گذرد و تا 
امروز انبوه طرح های نیمه تمامش از دولتی به دولت دیگر منتقل  شده است. 
این شـــرایط در حالی اســـت که هر چه بگذرد تورم اجازه تکمیل این پروژه ها 
را نمی دهد. پروژه های بزرگ و زیربنایی که جنبه توسعه ای دارند و در ردیف 
بودجه عمرانی دولت و دستگاه های دولتی قرار می گیرند، در شرایط تورمی 
و کسری بودجه سهم اعتبارات عمرانی برای اتمام آنها ناچیز بوده و  کسری 
بودجه استان ها و عدم جذب کامل آن به تدریج باعث توقف و عدم اتمام 
پروژه ها هم شده که در این شرایط نه تنها منابع دوره گذشته بلکه هزینه های 
اندک جاری هم باید برای بهره برداری پروژه ها در نظر گرفته شود. در چنین 
شرایطی دولت ها به جای این که خودشان طرح ها را اجرا کنند به فکر واگذاری 
افتاده اند. در این مســـیر اما این احتمال وجود دارد که سرنوشـــت پروژه های 
حیاتی و سرنوشت ساز کشور و استان ها به تجربه ناموفق خصوصی سازی 
گرفتار شود؛ هر چند دولتمردان تاکید می کنند این دو مسیر از یکدیگر جدا 
بوده و ارتباطی با یکدیگر ندارد اما معضلی به نام جذب سرمایه گذار و سرمایه 

گریزی هم این آش را شور کرده است. 

   انحراف عملکرد
درباره تعداد طرح های نیمه تمامی که روی دست دولت مانده حرف و نقل 
بسیار است، اما مهرماه سال 1402 ، رئیس گروه مشارکت عمومی و خصوصی 
سازمان برنامه و بودجه به فارس خبر داد »طبق سامانه طرح های نیمه تمام 60 
هزار طرح استانی و 6 هزار طرح ملی نیمه تمام در کشور داریم.« این حجم پروژه 
بدون بودجه که سال به سال تورم هم بر کسری منابع مالی آن می افزاید، چگونه 
روی دست دولت ها مانده و اساسا متر و معیار کلنگ زنی و یا پیشنهاد برای 
ساخت چنین پروژه هایی چه بوده است؟ آیا در زمان فعلی که کشور از نبود 
این پروژه ها به عنوان زیرســـاخت و یا پتانســـیل محروم است، دچار نقص یا 
فقدانی هم شده که ضرورت تکمیل پروژه های وامانده از بودجه را گوشزد کند؟ 
درصورتی که مسئولان ذی ربط در سامانه ها و قوانینی که برای تکمیل این پروژه ها 
در نظر گرفته اند، پاسخ این پرسش ها را به صورت شفاف بیان کنند، شاید بخش 
خصوصی، ســـرمایه گذاران ایرانی و خارجی برای تکمیل این طرح ها تمایل 

بیشتری نشان دهند. پروژه ای که دولت کلنگ آن را به زمین زده، قاعدتا باید 
توسط خود دولت تامین اعتبار شده باشد؛ هر چند آمار نشان می دهد سهم 
بودجه های عمرانی در بودجه سنواتی در حال افزایش است، اما بررسی نسبت 
بودجه عمرانی به جاری، راوی حکایت دیگری است. نسبت بودجه عمرانی 
مصوب به بودجه جاری از حدود 66 درصد در ســـال 1376 به 19 درصد در 
قانون بودجه سال 1400 رسیده است؛ یعنی در سال 1376 رقم بودجه مصوب 
عمرانی معادل 66 درصد کل بودجه جاری دولت بوده است، اما این مقدار 
در سال 1400 به 19 درصد کاهش  یافته است که آن  هم به طور کامل تخصیص 
نیافته و بودجه جاری ســـهم بودجه عمرانی بلعیده تا علاوه بر عدم تکمیل 
ک سرمایه هم به مشکلات کشور اضافه  طرح های نیمه تمام مســـاله اســـتهلا
شـــود. بازوی پژوهشی مجلس شـــورای اسلامی در پژوهشی با عنوان »بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه با تاکید بر طرح های تملک دارایی های سرمایه ای« 
بر انحراف عملکرد این طرح ها در طول اجرای برنامه ششم توسعه تاکید کرده 
است. طبق داده های این پژوهش »رسیدن نسبت اعتبارات عمرانی از کل 
مصارف بودجه عمومی به 23 درصد و افزایش سهم اعتبارات عمرانی استانی 
از مجموع اعتبارات عمرانی بودجه تا 30 درصد از جمله اهداف محقق نشده 
قانون برنامه ششم توسعه است. از سوی دیگر افزایش سهم اعتبارات ردیف های 
متفرقه از مجموع بودجه عمرانی کشور حجم بالای طرح های نیمه تمام ملی 
و استانی و رسیدن عمر متوسط طرح های عمرانی ملی بیش از 16 سال این 
ضرورت را آشـــکار می کند که در برنامه هفتم توســـعه نیاز جدی به مدیریت 

طرح های تملک دارایی های سرمایه ای دولت وجود دارد.«

   آب رفت بودجه عمرانی
پیش بینی شـــده بود در طول ســـال های اجرای برنامه شـــش توســـعه یعنی 
سال های 1400-1396، مجموعا اعتباری برابر با 498 هزار میلیارد تومان برای 
طرح های عمرانی در نظر گرفته شـــود و ســـهم اعتبارات عمرانی از مصارف 
عمومی در پایان برنامه به حدود 23 درصد برســـد. بر اســـاس قوانین بودجه 
در سال های مذکور اعتباری برابر با 464 هزار میلیارد تومان برای طرح های 
عمرانی مصوب شده ولی عملکرد اعتبارات تخصیص یافته 350 هزار میلیارد 
تومان بوده است! به عنوان مثال تعداد طرح هایی که بر اساس قانون بودجه 
ســـال 1401 باید در انتهای این ســـال به پایان می رســـیدند 117 طرح بوده  که از 

این تعداد 105 طرح همچنان در قانون بودجه ســـال 1402 کل کشـــور نیز درج 
شده اند که نشان دهنده عدم تکمیل به موقع طرح ها مطابق با برنامه زمانی و 
در نتیجه افزایش هزینه آنهاســـت. این موضوع عمر بالای طرح ها و ناکافی 
بـــودن اعتبـــارات مصـــوب در برابر اعتبـــارات مورد نیاز برای اتمـــام طرح ها را 
به وضوح نمایش می دهد.  مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرده »براساس 
هدف گذاری برنامه ششم قرار بود سهم اعتبارات عمرانی از بودجه در پایان 
برنامه به حدود 23درصد برسد، در سال های اخیر بالاترین نسبت مربوط به 
سال 1401 با 17درصد بوده است. با توجه به تکرار این هدف گذاری در لایحه 
برنامه هفتم توسعه باید توجه داشت که دستیابی به این هدف از مسیر بازنگری 

در هزینه های جاری دولت و کنترل آن می گذرد.« 

   بن بست تمرکززدایی
ازجمله دیگر اهداف برنامه ششم تمرکززدایی اعتبارات عمرانی برای حل وفصل 
طرح های نیمه تمام استان ها بوده که طبق داده های مرکز پژوهش های مجلس، 
این راهکار هم ختم به خیر نشده است: »اهداف تعیین شده در برنامه ششم 
درخصوص تمرکززدایی اعتبارات عمرانی عملکرد موفقی نداشته، از هدف 
تعیین شـــده، ســـهم اعتبارات عمرانی استانی انحراف قابل توجهی داشته، 
به طوری که سهم اعتبارات عمرانی استانی از مجموع اعتبارات عمرانی در 
قانون بودجه ســـال 1402 به حدود 17درصد رســـیده اســـت. در قانون بودجه 
سال 1402 نیمی از اعتبارات عمرانی در قالب ردیف های متفرقه توزیع شده 
که کاهش شفافیت نظارت پذیری و انضباط بودجه ای را هم به همراه داشته 
است. به عبارت دیگر براساس بررسی های انجام شده اصابت کسری بودجه 

به اعتبارات عمرانی استانی بیش از اعتبارات عمرانی ملی بوده است.«
به موجب بند »ج« از ماده )7( قانون برنامه ششم توسعه دولت مکلف بوده 
جهت عملیاتی کردن رویکرد تمرکززدایی توزیع 30 درصد از اعتبارات عمرانی 
را به شـــورای برنامه ریزی اســـتان ها واگذار کند. سهم اعتبارات عمرانی ملی 
متفرقه و استانی در سال 1400 سال پایانی برنامه ششم به ترتیب 39-21بوده 
است. این سهم ها در سال 1402 سال آغاز برنامه هفتم به ترتیب 33-17 است. 

   مشارکت قانون می خواهد
یک دهه پیش زمانی که نهضت کلنگ زنی در کشور به راه افتاد، پروژه ها برای 

مردم صرفه اقتصادی نداشت و ردیف اعتباری و مالی آنها هم مشخص 
نبود. اما در زمان کلنگ زنی، وضعیت مالی دولت مناسب بود و می توانست 
بودجه کافی برای این پروژه ها اختصاص دهد. این شرایط اما دوام نداشت 
حالا پروژه های نیمه کاره درحالی چند نســـل دست به دســـت چرخیده که 
طرح توجیهی آنها قدیمی شده و باید طبق نیاز روز منطقه با صرف هزینه ای 
هنگفت بازنگری شـــوند.  در شـــرایط فعلی تنها راهکاری که کارشناســـان و 
مسئولان آن را راهگشا می دانند، اولویت بندی پروژه ها، غربالگری و اشتراک 
آنها با بخش خصوصی است. راهکاریی که برای اولین بار در بودجه سال 
97 خود را با عنوان تبصره 19 نشـــان داد. دولت وقت برای افزایش اختیار و 
به رسمیت شناختن سازمان های برنامه وبودجه استان ها و با هدف رهایی 
از پروژه هایی که روی دســـت دولت مانده و بودجه ای برای اتمام آن وجود 
نداشـــت، خصوصی ســـازی پروژه ها را پیشنهاد داد. این درحالی است که 
دولت از سال 97 لایحه مشارکت عمومی و خصوصی را به مجلس ارائه کرده 
و هنوز تکلیف این لایحه مشخص نشده است. با وجود این، بند در بودجه 
سال 97گنجانده و در استان ها هم اجرا شد ولی پیشرفت چندانی نداشت، 
به طوری که در استانی مانند اصفهان از سال 97 تا 99 فقط 12 طرح عمرانی 
نیمه تمام با سرمایه گذاری 242 میلیارد تومان به بخش خصوصی- تعاونی 
در واگذار شد و البته اصفهان توانست رتبه نخست کشوری را در واگذاری 
طرح ها ازنظر میزان سرمایه گذاری کسب کند. آنطور که روحانی نژاد، رئیس گروه 
مشارکت عمومی و خصوصی سازمان برنامه وبودجه گفته است کار غربالگری 
هزار طرح عمرانی نیمه تمام را- که قابلیت مشارکت دادن بخش خصوصی 
و تعاونی دارند- مشخص شده و دولت می خواهد از طریق سامانه طرح های 
نیمه تمام، اعتباراتی را نظارت کند که به طرح ها می دهد و پیشرفت فیزیکی 
طرح ها را هم نظارت آنلاین داشته باشد.  شواهد نشان می دهد تنها راهکار 
فعلی جذب بخش خصوصی برای اتمام این پروژه هاست. در این صورت 
، بررسی دقیق طرح های موجود و حذف یا تبدیل  برای جذب سرمایه گذار
پروژه هایی که توجیه اقتصادی ندارند، ضروری است.  درعین حال حمایت 
از طرح ها در بخش غیردولتی، آن هم بدون تعیین ضوابط و مقررات شفاف 
می تواند خطر بروز فســـاد در دســـتگاه های اجرایی را از مسیر حمایت های 
ســـلیقه ای تقویت کند؛ به همین دلیل بررســـی و تصویب لایحه مشـــارکت 

عمومی و خصوصی در مجلس ضروری است. 
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